


Tamási Áron
Boldoga ss zo ny  sgt.  6.

N y itva : H é tfő tő l-p é n te k ig

8 -tó l 1 6 - ig

Jóárasítva!
Íze lítő  a k ínálatunkból:

Kávé, tea: 80  Ft
Szendvicsek: 140  Ft-tól

Péksütemény: 150 Ft-tól
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Azt mondják, a pénz

nem boldogít. Na de

azért jó, ha van. Igaz,

sokszor nem is gondo-

lunk bele, mi lenne, ha

szûkösen kéne élnünk, s nem tudnánk min-

dent megvenni. Mindent? Inkább leszûkítem

a legszükségesebb szóra, az életben maradás-

hoz alapvetõ szükségletre, mint az étel, ital,

ruha, stb. Az egyetemisták anyagi hátterének

kérdése eléggé megoszlik. Van, akit támogat-

nak még a szülõk, van, aki saját maga teremti

meg a kellõ pénzt – akár a diákhitelbõl vagy

diákmunkákból éldegél, és hónap végén a kü-

szöböt rágja – és vannak azok a szerencsések,

akik több ezer forintra tesznek szert az egyete-

mi utalások alkalmával (a tanulmányi és / vagy

a szociális ösztöndíjnak köszönhetõen).

A tanulmányért kapott ösztöndíjat azoktól

nem sajnálom, akik naphosszat tanulnak, és

ennek rovására még közösségi életet sem él-

nek, mert nekik ez csak egy vigasz és kiút va-

lamibõl. Akik viszont semmit nem tettek a jó

jegyekért, de elveszik a többiektõl a pénzt,

azoktól kicsit sajnálom. Igaz, jogosultak arra a

pénzre, mert nem véletlen ment az õ számlá-

jukra, ám az igazságosság megkívánná azt,

hogy ha már egy szeleburdi hallgatónak jár, ak-

kor járjon annak is, aki keményen megdolgo-

zott a kiváló teljesítményért. 

A szociális ösztöndíj részleteit valószínûleg

mindenki ismeri. A pályázás egyetemi szinten

minden karon egységes, a feltételeket pedig

az 51/2007. (III. 26.) Kormányrendelet szabá-

lyozza. Eléggé gyatrán. Dilettánsként is észre-

vehetõ, hogy a szabályozás nem megfelelõ,

vannak kiskapuk, és ami a legidegesítõbb,

hogy a kategóriák kitalálásakor megannyi kö-

rülményt nem vettek figyelembe. A rászoru-

lók egy része nem kap támogatást, a jól élõk

alanyi jogon igen. Ezt, gondolom, a rendeletet

meghozók másképp látják, de õk honnan lát-

ják? Éltek úgy, hogy a fûtés, gáz, villany és

egyéb költségek felélték a szüleik nyugdíjá-

nak háromnegyedét, és a mindennapi ellátásra

annyira minimális összeg maradt, hogy a hó

végén már száraz kenyeret kellett tömni az

üres pocakba, vagy kuncsorogni kényszerültek

az ismerõsöknél egy kis alamizsnáért? Lehet,

egy kis részük igen, de valószínûleg a többség

nem. Aki élt, az segíti is a szegényeket, aki

meg nem, az önzõ módon csak magának gyûj-

ti a garasokat.

Persze a jelen állás szerint sokan gondolhatják

azt, hogy a gazdasági válság idején errõl a „ke-

véske” pénzrõl szót se kéne ejteni. Szerintem

viszont igen, mert aki a kicsit nem becsüli…

Egy egyetemistának a sok kicsi sokat ér. 

A hallgatók nem a jövõbe nézve élnek, hanem

csupán napról-napra, így aztán az sem érdekli

õket, hogy mi történik a nagyvilágban. A „ki,

merre, mennyit, miért?” stb. kérdések nem

foglalkoztatják õket, a jelennel is csak olyan

szinten tudnak foglalkozni, hogy jöjjön el a kö-

vetkezõ nap, és legyen mit inni. Nincsenek

extra szolgáltatásra igények, de az alapellátást

megkövetelik. Ha pénz van, akkor munka,

szerelem, barátság – így együtt nézve – bol-

dogság van, az ember kiegyensúlyozott, nem

foglalkozik az elõzõ elmefuttatásokkal, a világ

nagy dolgaival. Márpedig az egyetemen nem

elfogadott az, hogy kicsi vagy még ehhez, hi-

szen felnõttek vagyunk, elõre kell néznünk,

terveznünk kell a jövõnket. Az álmok megva-

lósításához pénz kell, másodsorban pedig ki-

tartás, és emellé nem árt egy kis szerencse

sem. Így biztos a boldogság!

Rácz Bea

fõszerkesztõ

raczbea@hokkento.hu

NNem vagyok pontosan tisz-

tában a tevékenységével,

de az biztos, hogy rengeteg irat

megfordul naponta a kezében.

Számos rendezvényen meg kell

jelennie, beszédet mondania,

felszólalnia a rendezvényekkel

kapcsolatban. Talán a költségté-

rítéses átsorolásokról is neki kell

dönteni, de ebben bizonytalan

vagyok.

Akkor vállalnám az elnök-

séget, ha jól megfizetnék, bár

nem vagyok túlságosan beszé-

des típus. Hogy jelenleg ki az

EHÖK vezetõje, arról nincs tu-

domásom.

VVéleményem szerint a koordi-

nálás lehet a legfõbb fel-

adata, ami nem kis munkával jár.

Nyilvánvalóan az EHÖK-nél is

fel vannak osztva a feladatkörök,

ezek összehangolását pedig az

elnök végzi. Ezen kívül õ kezeli

a pályázatokat, a költségvetést

és az egyéb pénzügyekkel kap-

csolatos teendõket.

A poszt új betöltõje Zelena

András lett, akivel már találkoz-

tam is néhányszor. Ami engem

illet, jelenleg nem érzem ma-

gam alkalmasnak erre a feladatra

– egyelõre kezdje az ember ki-

csiben. Talán majd egyszer.

Gyebrovszki Zoltán
BTK, II. évfolyam, szabad
bölcsész- vallástudomány

Az igazság az, hogy én már 

régen nem érdeklõdöm

az iránt, hogy ki a HÖK, vagy az

EHÖK elnöke. Véleményem

szerint az Egyetemi Hallgatói

Önkormányzat elnökének a hall-

gatók érdekképviselete a felada-

ta, gondolom az egyetem, illetve

egyéb szervezetek felé.

Meglátásom szerint az õ

személye akkor is mindig elõke-

rül, amikor pénzzel kapcsolatos

viták folynak. Nem tudom, hogy

jelenleg ki tölti be ezt a posztot,

de én nem tenném, mert szerin-

tem ez már út a politikus lét fe-

lé, ahonnan nincs megállás, én

pedig nem szeretek politizálni.

Szabó Andrea
BTK, IV. évfolyam, latin, végzett

történelem szakos

Sipos Róbert
TTIK, IV. évfolyam, biológia

S z e r i n t e d  m i  a  f e l a d a t a  a z  E H Ö K  e l n ö k é n e k ?

Molnár Csaba
TTIK, IV. évfolyam, 

programtervezõ matematikus

Úgy gondolom, az EHÖK 

elnöke a diákokat képvi-

seli úgy, hogy saját hallgatói ta-

pasztalataiból merítve olyan 

intézkedéseket próbál tenni, me-

lyek mindenki számára megköny-

nyíthetik az egyetemi éveket.

Feladata még szerintem

a tanulmányi és a szociális ösz-

töndíjrendszer kidolgozása, va-

lamint a vizsgadíjak megváltoz-

tatása.

Én nem lennék EHÖK el-

nök, mert nem érzek indíttatást

erre, és sajnos nincs ötletem arra

nézve, hogy most kié a vezetõi

szék.

A pénz igenis boldogít
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A szeptemberi Táncház és Szüreti mulatság

után ünnepélyes keretek között átadták a

felújított Tamási Áron Klubot. A vendégek

szeptember 30-án arra az eseményre kaptak

meghívást, amelyre nem került volna sor, ha

a hallgatók nem segítik a Klub szépítését. 

A TÁK felújítási munkálatait ugyanis a fõis-

kolán tanulók végezték a Mûszaki Osztály

vezetõje, Tõke Jenõ segítségével (a TÁK-díjat

idén neki ítélték oda). A két ütemben (a ta-

valyi és az idei nyáron) zajló, több hónapnyi

munka vége egy olyan klub kezdetét jelenti,

aminek a programfüzete hónapokra elõre bõ-

velkedik a programokban. Októberben a

South Park sorozatvetítés és a Salsa-est mel-

lett Indiai estre érkeznek azok, akik elláto-

gatnak a Boldogasszony sgt. 6. szám alagsorá-

ban található TÁK-ba. Mindemellett Varga

Krisztina (JGYPK HÖK kulturális referens –

szerk.) továbbra is várja a megvalósításra váró

ötleteket, amiket a Klubban kivitelezhetni

lehetne. A másik jelentõs változás, hogy a

büfé árait jóárasították, így az eddigiekhez

mérten olcsóbban ehetünk, ihatunk.

Kényelmesebben és gyorsabban intézhetik

az ügyeiket a hallgatók a TTIK-n és a GTK-

n az elektronikus ügyfélkapu rendszer segít-

ségével. Korszerûbb, környezetkímélõbb

elektronikus ügyintézésre alkalmas a Szege-

di Tudományegyetem új szolgáltatása, mely

ügyfélkapuként mûködik. A MODULO

rendszer az elektronikus tanulmányi rend-

szert (ETR) fejlesztõ Dexter Kft. terméke.

A hallgatók sorban állás nélkül, a nap 24 órá-

jában elektronikus dokumentumok segítsé-

gével intézhetik azon ügyeiket, amelyeket

korábban csak papír-alapon és személyesen

tudtak bonyolítani. A rendszert az SZTE-n a

Természettudományi és Informatikai Kar

próbálta ki – a Hallgatói Szolgáltató Iroda

(HSZI) közremûködésével – az elõzõ félév-

ben a hallgatói jogviszony igazolás kiadásá-

nál: több mint 6000 igazolást adtak ki siker-

rel. Ehhez csatlakozott szeptemberben a

Gazdaságtudományi Kar, ahol most ETR hi-

babejelentés, kreditátvitel, költségtérítés

mérséklés és halasztás is igényelhetõ ebben

a formában. Az ûrlapokat a HSZI, a Tanul-

mányi Osztály, a Dékáni Hivatal, a Tanulmá-

nyi vagy Kreditátviteli Bizottság elektroni-

kus ügyintézés keretében tudja feldolgozni.

Az ügyintézés menete felgyorsul, hiszen a

hallgatói adatokat a rendszer automatikusan

kikeresi az ETR-bõl, a döntések alapján pe-

dig automatikusan jegyzi be azokat.

A szeptember hónap elég mozgalmas volt, hi-

szen voltak konferenciák, elõadások, órák, kari

rendezvények, és az esti közös bulikat is meg

kell említeni, mert egy egyetemista életében az

éjszakai élet az egyik legbiztosabb és legelterve-

zettebb tevékenység. Azt senki nem felejti el,

hogy a buli elõtt pontosan mikor és hol találko-

zunk, és mik a tervek az estére nézve. Na de egy

átbulizott éjszaka utána az ébresztõóra beállítá-

sának gondolata már igen gyorsan kipárolog a

fejbõl… Ha az elalvás folyamata ismerõs, akkor

egyetérthettek velem abban, hogy egy ilyen

„bûntett” után többféleképpen alakulhat a nap:

1. rohanás órára (fennmarad a tegnapi smink,

árad belõlünk a füstszag),

2. még egy kis alvás (fordulás a másik oldalunk-

ra, szunyálás délutánig).

A rohanás órára végkimenete egyértelmû: be-

érsz az órára, de már csak az elsõ sorban van hely,

így ott ülsz le, amivel minden esély megszûnt az

elbóbiskolásra. Ha az

alvás mellettdöntenél,

a k k o r p e d i g : É B -

RESZTÕ! Aki éjszaka

nagylegény, legyen az

nappal is!

Ha valaki azt gon-

dolná, hogy ennél több

rendezvény egy hónap-

ban nem lehetséges, azt

fel kell, hogy vidítsam:

de igen. Nem is akármi-

lyen formában.

Október hónapja

méltán híres Szegeden az Õszi Kulturális

Fesztivál nyomán, ami idén 13. alkalommal

kerül megrendezésre. Van benne minden, mi

fül-szem-száj ingere. Nem tudom elképzelni

azt a szituációt, hogy valaki úgy zárja a kínálat

füzetének átnézését, hogy nem talál az ízlésé-

nek, érdeklõdésének megfelelõ programot, hi-

szen annyira széles a skála (kiállítások, koncer-

tek, hangversenyek, felolvasó estek).

Folytatódik a Szabadegyetem elõadássoro-

zata, ahol a SZTE legkiválóbb oktatói, minden

szerda este tudományos igényû elõadások kere-

tében mutatják be a tudományterületek legér-

dekesebb és legidõszerûbb kérdéseit.

Újra Állásbörze nyílt a TIK-ben október

közepén. A helyszínen standok várják az ér-

deklõdõket, ahol tájékoztatást kaphatnak a

hallgatók az aktuális munkalehetõségekrõl, a

munkahely elvárásairól. Nem maradhatnak el

a felkészítõ programok sem, amely elõadások

arra készítenek fel, hogy miként és hogyan

kell viselkedni a munkaadóval való találkozás-

kor (próbainterjúk). Hallhatunk majd beszé-

deket is, amik a munkaerõpiac jelenlegi hely-

zetérõl adnak felvilágosítást, és amik egy

pályakezdõ életét megkönnyíthetik.

A VII. Pszichológus Napokra (október 16-

18.) az elmúlt évekhez hasonlóan idén is sok

neves elõadó érkezik a pszichológia és a határ-

tudományok területérõl. Olyan elõadásokon

vehetünk részt, ami meghallgatása után vál-

tozhat életfelfogásunk, segíthet egy-egy prob-

lémánkra megoldást találni. Tág a paletta: a

pánikbetegségtõl a droghasználatig sok köny-

nyedebb témán át – mint például az EMO-

cionális trendek.

Sportoljunk is szabadidõnkben! Az éjsza-

kai ingyenes úszásra hétköznap 21-23-ig, hét-

végén 19-21-ig lehet menni a Sportuszodába. 

A sportolás mellett szurkoljunk a szegedi csapa-

toknak! A Pick Szeged NB I-es férfi kézilabda-

csapat bajnoki- és kupamérkõzéseire ezentúl a

Karrier Irodában igényelhetünk belépõt, ott le-

het felvenni a bérletet a meccseket megelõzõ-

en. A Szegedi Deákok Kosárlabdázó Egyesüle-

tének (SZEDEÁK) férfi kosárlabda csapata

nyáron megerõsödött,

egyre több utánpótlás

játékossal büszkélke-

dik. A lendületes játé-

kot diákigazolvány

felmutatásával ingye-

nesen látogathatják

az egyetemisták.

RB

fotók: internet

Jóárasították 
a TÁK-ot

Ügyfélkapu segíti
a hallgatókat

Ébresztõ – program van minden nap

Senki ne feledkezzen meg a határidõkrõl, hi-

szen néhány pályázat leadása októberre esedé-

kes. Csak hogy néhány példát említsek:

A Szeged Megyei Jogú Város Önkor-

mányzatának Városi Ösztöndíj pályázata,

melynek határideje október 17. 14 óra.  

A sztehap.hu oldal bal oldali menüsorában meg-

található a pályázati ûrlap, amit ki kell tölteni, a

szükséges igazolásokat pedig az Egyetemi Hall-

gatói Önkormányzat Irodájába kell leadni. 

A Bursa Hungarica Felsõoktatási Ösztöndíj az

esélyteremtés érdekében a hátrányos helyze-

tû, szociálisan rászoruló fiatalok felsõoktatás-

ban való részvételének támogatását szorgal-

mazza. A Bursa Hungarica-ösztöndíjban

részesíthetõ hallgatók körét kiterjesztették a

költségtérítéses képzésben részt vevõ hallga-

tókra is, vagyis nem korlátozzák az ösztöndíj

hozzáférhetõségét csupán az államilag támo-

gatott hallgatókra. A pályázatról még több in-

formáció a www.bursa.hu oldalon olvasható, a

benyújtás határideje október 31.

Pályázati határidõk

Fotó: Hegedûs Sándor
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A tanulmányaitól két félévre eltiltott 
Török Márk az ülésen így fogalmazott:
– Amit egy testület az elnökéért meg tud ten-

ni, azt megtettétek. A szervezetnek azonban

tovább kell lépnie, és happy endnek kell kö-

vetkeznie.

Elõször a frissen megválasztott EHÖK-
elnökkel beszélgettünk:

– Miért adtad be a pályázatodat?

– Nagyjából 4 és fél éve dolgozok hallgatói ön-

kormányzatban. Amíg hallgató voltam, és nem

értem rá egy kicsit jobban, mint most, addig

nem terveztem a pályázatbeadást. Miután el-

végeztem az egyetemet, lett egy kis szabad-

idõm, és mivel ki kellett írni a választást, úgy

éreztem, itt az ideje, hogy megmérettessem

magam.

– Milyen változásokat szeretnél véghezvinni, illetve

mik azok a dolgok, amiket szeretnél a korábbi idõ-

szakból megtartani?

– Szervezeti átalakítást nem tervezek, ilyen

irányú céljaim nincsenek. Az elsõ pár napban

át kell látnom azt a rendszert, amibõl kikerül-

tem. Mivel a kari hallgatói önkormányzatok

mûködése és az egyetemi hallgatói önkor-

mányzat kicsit más munka, mint az EHÖK el-

nökség, át kell még látnom a munka menetét.

Nem szeretnék drasztikus változtatásokat, a

szervezet mûködésébe nem szabad belenyúl-

ni. Vannak dolgok, amiket tovább kell vinni, s

amin az elõzõ elnökök már elkezdtek változ-

tatni, viszont vannak olyan fontos változtatan-

dó tényezõk, amiket mindenképpen megkí-

ván ez a szervezet.

– Konkrétan mik ezek?

– Amin mindenképpen változtatni kellene az

EHÖK-ön belül – és ezt már többen is érzik –

az a rektori vezetéssel való viszony, természe-

tesen a hallgatói autonómia figyelembe véte-

lével. A mostani hallgatói rendezvényeket

mindenképpen támogatni fogom, azok nagyon

jól mûködnek.

– Török Márkkal milyen viszonyban vagytok,

egyeztettetek a pályázatod beadásáról?

– Márkkal a 2003-as gólyatáborban szobatársak

voltunk, tehát az ismeretségünk kezdete a gó-

lyatáborra datálódik. Mielõtt egyetemi polgá-

rok lettünk volna, már ismertük egymást. 

A BTK HÖK-ön együtt dolgoztunk, én voltam

a gazdasági alelnöke, majd az ügyvezetõ alel-

nöke, tehát jól ismerjük egymást. Természete-

sen egyeztettünk a pályázat beadása elõtt, és

Márkkal barátságban is vagyunk. Mindenben

támogatott.

– Szerinted mennyire fogja megváltoztatni az élete-

det az EHÖK elnöki címed?

– A választás elõtt minden hallgatói önkor-

mányzattal egyeztettem. Ez az egyeztetés 3

napba bele kellett, hogy férjen a választás elõt-

t. Ez már egy nagyon intenzív szervezést igé-

nyelt és sok munkát. Hogy az életem miben

változik? Eddig is a HÖK-ben tevékenyked-

tem, szóval nem hiszem, hogy ebbõl a szem-

pontból óriási változások lennének a közeljö-

võben.

– Milyen vagy a magánéletben?

– Ez egy nagyon összetett kérdés, nagyon sok

idõt töltök a barátaimmal, ez a szabadidõ eltöl-

tésének minden formájára igaz. Természete-

sen minket is meg lehet találni bulikban, vi-

szont úgy néz ki, hogy sajnos egyre kevesebb

szabadidõm lesz. Szóval ilyenrõl mostanában

nem igazán fogok tudni beszélni, de igyek-

szem figyelni arra, hogy azért minden olyan

dologra jusson egy kis idõm, amivel szeretek

foglalkozni.

– Sok elvárásnak kell majd megfelelned.

– Elsõsorban magunknak és a közvetlen mun-

katársainknak kell megfelelnünk, nem hi-

szem, hogy mindenkinek meg tudnánk, mert

az szétforgácsolná az embert. Arra törekszem,

hogy azoknak az embereknek feleljek meg,

akiknek fontos a véleménye – mind a magán-

életben, mind a munkakapcsolatban.

Török Márkkal, a volt EHÖK-elnökkel is
beszélgettünk:

– Milyen volt a választmányi ülés?

– Szerencsére minden rendben zajlott és meg

is dicsért az új elnök, hogy milyen ügyesen ve-

zettem le az ülést. Mivel nem volt ellenfele

Andrásnak, a lényeg az volt, hogy a választáson

minden rendben menjen és rendben is volt.

Azért az egy kicsit furcsa érzés volt, hogy egy

tisztséget úgy kell átadni, hogy arra kénysze-

rítve vagyok, de mivel a bíróság döntését már

tudtam egy hónapja, ezért ez idõ alatt ezt már

lerendeztem magamban.

– Szerinted miért András pályázata volt az egyedüli?

– Ez egy érdekes kérdés. Annak idején, mikor

én elõször pályáztam, nem volt ellenfelem, de

a második alkalommal már volt egy másik je-

lölt is. Nem hiszem, hogy ennek lenne külö-

nösebb magyarázata, de az biztos, hogy a kör-

nyezetemben a mi generációnkat képezõ hall-

gatótársaim úgy számoltak, hogy én még egy

jó pár évig tisztségben leszek. Most pedig úgy

számolunk, hogy Andris mellett leszünk jó pár

évig különbözõ tisztségekben.

– Milyen terveid vannak, mivel fogod elfoglalni

magad?

– Elég sok tisztségem van a Hallgatói Mozgal-

mon belül országos szinten is. Az intézményi

tisztségeimet a bíróság kilõtte, így elsõsorban

országos szinten fogok front of-jellegû érdek-

védelmi tevékenységet folytatni, intézmé-

nyen belül pedig különféle szervezõi mun-

kákra vagyok alkalmas. Errõl majd még

konzultálunk az új elnök úrral. Természetesen

a visszavonulásomat nem tervezem, nem va-

gyok még olyan idõs, hogy nyugdíjba kelljen

mennem, de ténykérdés, hogy más szerepben

fogok – ha nem is tetszelegni, de mûködni a

következõ idõszakban.

– Ezen kívül milyen terveid vannak, hogyan fogod

a felszabadult idõdet eltölteni?

– Bizonyos dolgok nem nagyon változnak: az

ember felkel, eszik, lefekszik. Vannak az

EHÖK elnökségi posztnak olyan idõpontjai,

amik be vannak táblázva, ezek nekem

most felszabadulnak, de nem tudom

még, mit fogok csinálni. Mostanában

eljárok például kocogni, bár ez nem a

fegyelmi miatt van. Nem hiszem,

hogy olyan hatalmasat fog változni az

életem, de az biztos, hogy szenátusi

rendezvényeken nem leszek jelen,

mert nem lehetek jelen…

– Ha a bíróság által meghatározott idõ le-

telik, lennél újra EHÖK elnök?

– Ezt nem tudom, el fog majd dõlni

idõvel. Egyelõre azt sem tudjuk jelen

pillanatban, hogy mikor lesz az az

idõ… Ugyebár a bíróságnak van egy

két féléves eltiltó határozata, amit

megtámadtunk a legfelsõ bíróságon –

még nem tudjuk, hogy az milyen

irányba dönti a mérleget. Az eljárásom

alatt elindult egy olyan folyamat, hogy

az alapszabály biztosítsa le az összes

tisztségviselõ felé azt a veszélyt, hogy

alaphelyzetben õt azért támadják,

mert érdekképviseleti tevékenységet

folytat. Ugyanis az alap hallgatói jogvi-

szony és hallgatói a érdekvédelmi te-

vékenység most össze van folyva. Hiszen ha az

egyiket meg lehet szüntetni, ami nem a Hall-

gatói Önkormányzaton múlik, akkor gyakorla-

tilag bármelyik hökösünket ki lehet lõni. 

Az SZMSZ – módosítás kapcsán ki lehet véde-

ni ezt a folyamatot, és az elkövetkezendõ év-

ben – reményeink szerint – ez meg is lesz. 

Az más kérdés, hogy vissza fogok-e térni, vagy

sem. Ez a szervezet, András, vagy az összes

többi tisztségviselõ nem olyan kaliberû, hogy

2-3 hetente tisztségújítást kelljen eszközölni.

Én sem szeretném, és méltatlan is lenne a

szervezethez. Azt nem tudom megmondani,

hogy szeretnék-e újra HÖK-özni, csak az a

biztos, hogy egy jó ideig nem fogok újra.

E.G.

Fotó: TiszapART

2008. szeptember 25-én, a Szegedi Tudo-

mányegyetem Egyetemi Hallgatói Önkor-

mányzat tisztújító választmányi ülésén

Zelena Andrást választották meg az új

EHÖK-elnöknek. Az elnök megválasztá-

sához a választmány kétharmadának tá-

mogatására volt szükség: a 34 szavazatból

33 mellette szólt, egy fõ pedig tartózkodott.

Happy end – Új elnök az EHÖK élén

Teljes az egyetértés?
Török Márk, egykori és Zelena András 

jelenlegi EHÖK-elnök
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Elsõs vagyok, segíts!
A rendszeres szociális ösztöndíjra a sztehap.hu

oldalon elsõ ízben szeptember 26-ig, éjfélig le-

hetett pályázni. Igaz, a kitöltés nem bonyolult,

de elsõ ránézésre mégis egy-egy ember valamit

nem ért. Gondoltam segítséget kérek én is…

Elsõs hallgatónak adva ki magam – aki még

szinte soha nem hallott az egészrõl – felkeres-

tem a kari hallgatói vezetõket 26-án, 15 és 16

óra között, e-mailben. Olyan helyzeteket kre-

áltam – leírtam melyik szülõm mit csinál, mit

kell rólam és a többi eltartóról (nagyszülõ(k),

tesó(k)) tudni –, amire 3-4 mondattal egyértel-

mûen lehetett volna válaszolni. Nem voltak

ördöngõs családi problémák, rögtön tudták

volna mondani, hogy milyen papírokat kell be-

vinnem. Mindenekelõtt viszont fel kellett vol-

na hívni a figyelmemet arra, hogy éjfélig le-

gyen regisztrációs számom, mert anélkül

buktam az egészet. Meglepetésemre a 12 e-

mailbõl mindössze a felére, vagyis 6-ra jött vá-

lasz éjfél elõtt. Kiemelném az ÁOK-t, ahol a

volt HÖK elnök – még mindig törõdve a hall-

gatókkal – teljesen egyértelmû információkat

közölt a válaszában, a ZMK-t, ahol igaz, rövid

és tömör válasz érkezett, de a segítséget meg-

kaptam. Olyannyira, hogy telefonszámot is

küldött az elnök, amelyet éjfélig hívhatok, ha

problémám akad. A BTK-n nagyon pontos és

precíz felvilágosítást kaptam. A 3 további kar,

akik ugyancsak idõben válaszoltak: a JGYPK-

tól rövid, velõs üzenet jött, felhívva a figyel-

memet az éjféli határidõre és a további teen-

dõkre, az MK-tól jó hosszú, mindenre kitérõ,

mindent megindokoló válasz jött, minden le-

hetõséget végigfuttatva. Az ETSZK-tól kicsit

kacifántos e-mail jött, bogoztam, hogy mit is

kell pontosan csinálnom, de volt benne segít-

ség. Eléggé rossz az arány... Ami még bosszan-

tóbb, hogy utólagosan (a leadás után 1-3 nap-

pal) 5-en ugyan visszaírtak, de közölték, hogy

lemaradtam a pályázatról. Jó, nem lehet elvár-

ni, hogy a HÖK elnökök óránként nézzék az

e-mailjeiket, mert õk is emberek, így a regiszt-

rálás utolsó óráiban lehet, hogy éppen mozi-

ban ültek vagy családi vacsorán. Egy-egy sors

viszont ilyenkor az õ kezükben van, a rutinta-

lanok pedig ki máshoz tudnának fordulni,

mint magához a hallgatói önkormányzat elnö-

kéhez.

Az utolsó pillanatban
Tanulság, hogy nem szabad semmit az utolsó

pillanatra hagyni, mert a segítség néha nem ér-

kezik meg olyan könnyen, mint ahogy szeret-

né és számítana rá az ember. Néha az a válasz,

ami rögtön kellene, akár napok múlva jelenik

meg a postafiók beérkezett levelei között. És

akkor végünk… kimaradunk, lemaradunk,

stb. Jelen esetben 6-10, 24 (12 000 + 12 000

alaptámogatás) vagy 36 (24 000 + 12 000 alap-

támogatás) ezer forintot buktam, mert nem re-

gisztráltam idõben. Ezek az összegek nagyon

jelentõsek ahhoz, hogy csak úgy elessek tõlük.

Meglepetésemre az EHÖK szociális ügyfél-

szolgálatától is csak éjfél után jött felelet. Úgy

látszik ott nincs éjszakai segítségnyújtás, mun-

kaidõ után bezár a bazár. Az 1-3 napos csúszók

(GYTK, FOK, GTK, EHÖK, ÁJTK) után a

TTIK zárja a sort, ahonnan a mai napig nem

jött válasz a kérdéseimre. Pedig azt kell mond-

jam, hogy manapság az internet adta lehetõsé-

geket mindenki elõrébb tartja a személyes

ügyintézésnél – eléggé kezdünk elgépiesedni

– és pont ezért lenne fontos, hogy az éteren ke-

resztül (is) pontos tájékoztatás jusson el a hall-

gatóhoz, minél hamarabb. Néhány sor begépe-

lése, és egy klikk a küldés gombra nem vesz

túl sok idõt igénybe… Talán épp kimarad emi-

att egy bagószünet, de ez legyen a legnagyobb

gond! Természetesen a TTIK HÖK elnökét

ez ügyben felkerestem, aki beszélgetésünk so-

rán elmondta, hogy folyamatosan tartották a

kapcsolatot a hallgatókkal a fórumon, szemé-

lyesen a HÖK-ön és a TIK-ben az információs

pultnál. „Vállalom a felelõsséget, beismerem, hogy

egy embernek nem válaszoltam. Ha erre a pénzre

szüksége van, úgyis fel fog keresni és foggal-köröm-

mel küzdeni fog. Minimum 500 kérdezõ esetén ben-

ne van a pakliban, hogy egy levél elkallódik.”

A dolog kétoldalú
Az én szám se lehet nagy, mert volt idõm –

nem is kevés – az ûrlap kitöltésére, a pályázat

tanulmányozására, és meg kell hagyni, hogy

ott az is le van írva, milyen papírok kellenek,

szóval mondhatni emiatt nem kellett volna e-

mailben segítséget kérnem. Hiába vagyok

azonban rossz anyagi háttérrel rendelkezõ, ha

vakon elmegyek a plakátok, felhívások mel-

lett. Óriási betûkkel-számokkal a határidõket

hirdetik, de nem látom!? Akkor saját hibámból

úszik el a lóvé, és szörnyû vagy nem, a cápák

ráharapnak seperc alatt.

Bocsánat a cápa hasonlatért, de többnyire

azok tudnak mindig mindenrõl, akiknél sokkal

jobban rászorulók is vannak, csak gondolták,

beadják a pályázatot. Mivel azok, akiknek

tényleg jól jönne a pénz, nem pályáznak, így a

cápák kapják meg azt, akik eddig is aranyhala-

kat ettek tengeri kishalak helyett, de hát ha

jut és jár, kérik a részüket. Ezt a részét a meg-

hozott Kormányrendelet annyira rosszul sza-

bályozza, és annyira kihasználható a rendszer,

hogy egy szavunk nem lehet a cápákra. A ren-

delet legnagyobb problémája, amit a legtöb-

ben sérelmeznek is, hogy olyanok kapnak ala-

nyi jogon pénzt, akiknek a családjában pénzt

tudnának használni wc-papír helyett is. „Ha

jár, akkor kapjam meg én is!” alapon minden-

ki megpályázza, mert miért ne!? Mindig jól jön

az a pénz, ami csak úgy az ölünkbe hullik.

A rendelet rossz
Miért érdemli meg jobban a pénzt az, akinek a

szülei több százezer forintot keresnek havonta

– és abból élnek 5-en (szülõk, 3 gyerek), nagy-

családosként –, mint az, akinek a szülei rok-

kantnyugdíjasok, és a sok esetben kevéske

pénzbõl 4-en élnek (szülõk, 2 gyerek)? Nem

csak a nagycsaládosságot, hanem néhány más

elõnyben részesítési követelményt is ki lehet-

ne emelni, ami után igazságtalanul kapnak

pénzt. Például van, ahol az egyik szülõ el-

hunyt, így egy eltartó neveli a hallgatót, de az

árvaellátás és a dolgozó szülõ keresete még így

is meghaladhatja annak a hallgatónak a szülei

keresetét, ahol tegyük fel, mind a kettõ mun-

kanélküli. Félreértés ne essék: én nem sajná-

lom senkitõl a pénzt, csak jobban örülnék, ha

mindenki kapna, aki rászorul, akár annak árán

is, hogy egy-egy olyan hallgató ne kapjon, aki-

nek az csak alanyi jogon jár.

Reménykedve nézek a jövõbe… Mivel

elég sok szabályt módosítanak – határozatlan

idõközönként –, ennek esélyét látom e rende-

letnél is, ezért kérem a tisztelt illetékeseket,

tegyék meg a kezdõ lépést egy igazságos rend-

szer bevezetése felé!

Battii

Kép: internet

Hat helyen idõben segítettek – ám
néhány karon buktam az ösztöndíjat
Rendszeres szociális ösztöndíj problé-
mával kerestem fel a szegedi egyetem
11 karának kari HÖK elnökeit és az
EHÖK ebben illetékes személyét, 
a pályázati rendszer lezárása elõtt 
8 órával. Kíváncsi voltam, hogy ha az
õ segítségükön múlik a támogatás
megszerzése, akkor megkapom-e vagy
sem. A felmérésbõl elég meglepõ ered-
ményt kaptam.
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„Jellemzõ példa, hogy legutóbb – elsõ körben – limit

nélkül hirdették meg a kurzust az Ökológiai Tan-

szék 250 fõs elõadójába. Még aznap délután több,

mint 1500 diák vette fel az ETR-en keresztül. A ko-

rábbi tapasztalatok is azt mutatták, hogy a meghir-

detést követõ másfél óra alatt az összes hely elkel.”

– meséli Pleskonics András, népszerûbb ne-

vén Plesi, a kurzus elindítója és oktatója. 

Rocktörténetet 6 féléven át lehet tanulni a

Szegedi Tudományegyetemen. Az elsõ három

az egyetemes rockzene korszakait öleli fel a

kezdetektõl a nyolcvanas évekig. A másik há-

rom  félév pedig a magyar rockzene értékeivel,

jelenségeivel foglalkozik. 

Az órák kivétel nélkül felszabadult, vidám

hangulatban telnek, sok zene meghallgatásá-

val, alkalmanként videoklipek megtekintésé-

vel. Mivel a felsõoktatásban résztvevõ hallga-

tók számára rocktörténeti tankönyvet még

nem adtak ki, a vizsgákra Plesi fél-

évenkénti, 30-40 oldalas jegyzetének

fénymásolatából lehet készülni .  

Hiszen függetlenül attól, hogy az órák

egy-egy jó bulinak is beillenek, a sze-

meszter végén jegyet kell szerezni. 

Az egy-egy félév során meghallgatott

közel százötven (!) zenébõl öt elhang-

zik a vizsgán, amelyeket fel kell tudni

ismerni, sõt, elemezni is kell õket. 

A „kemény” vizsgától függetlenül

a tantárgy legalább akkora slágernek

számít a hallgatók körében, mint Plesi

számára a legkedvesebb, az Ain't no

Sunshine Bill Withers-tõl. Ennek oka

valószínûleg a tanár hiteles elõadásmódjá-

ban, és az óra elsõ perceitõl érzékelhetõ el-

hivatottságában is keresendõ.

„Magam is átéltem azt a '60-as évekbeli bor-

zongást, amit a rockzene jelentett. Ez a muzsika

százmilliókhoz szól, jelen van a mindennapjaink-

ban. Hihetetlen társadalom- és emberformáló hatása

van, el kell tehát ismernünk, hogy glo-

bálisan hat. A dalok mondanivaló-

ja, az elõadók életútja, a lemezek

története olyan mûveltségi anyagot

képez, amelyet az iskolákban soha

nem tanítottak, pedig minden nap be-

szélünk róla.  Ezért éreztem úgy, hogy van

létjogosultsága ennek a kurzusnak. Sõt, kor-

társ nevelési tantárgyat, módszertani progra-

mot is látok mögötte” – véli Plesi, aki szerint

a könnyûzene, beleértve a legfrissebb

irányzatokat is, kiváló pedagógiai eszköz lehet.

Általa könnyen megszólítható, lelkesíthetõ az a

fiatalság, amelyet napjainkban olyan vádak ér-

nek, hogy érdektelenek, befelé fordulók, nem

tisztelnek senkit és semmit. Plesi szerint a mai

tizenévesekkel is szót lehet érteni, ha nem pró-

bálunk egy nem létezõ tekintély mögé bújva

föléjük helyezkedni, hanem õszintén, nyitot-

tan, önmagunkat adva közeledünk feléjük. 

A rockzene hatalmas és szerteágazó témakörei

segítséget nyújthatnak ebben. Alkalmat adnak

arra, hogy beszéljünk az emberi kapcsolatokról,

ember és közösség viszonyáról, társadalomról,

mûvészetrõl, vagy éppen a drogokról, anélkül,

hogy az felülrõl jövõ papolásnak tûnne.

Plesi módszereinek eredményességét iga-

zolja, hogy nem gyõz eleget tenni a meghívá-

soknak. Hívják különféle zenés fesztiválokra,

i f j ú s á g i

rendezvényekre,

rocktörténeti kur-

zusa iránt az EL-

TE, a Corvinus,

Debrecen és a

Pécsi Pollack is

érdeklõdött. 

„A rockzene az a ká-

bítószer, amit Isten adott a ke-

zünkbe, nem pedig a bojtos-

farkú… Ez az, amely révén

saját magunk, természetes módon,

káros hatások nélkül termelhetünk

színtiszta boldogsághormont.” – vall-

ja Plesi, aki a „rocktöri” mellett mindig

törekszik arra is, hogy összehozzon egy kis

„rockpörit”. Mivel az órák keretei végesek, le-

mezlovasnak sem rest felcsapni. Igyekszik

egy-egy szórakozóhelyen maga köré csalogatni

a tanítványait, ahol bulis formában még több

együttest és elõadót meg tud velük szerettet-

ni, és végigjátszhatja a zenéit.  

A „Rocktörténet és az Ezredforduló Szel-

leme” elnevezésû tantárgy a következõ félév-

ben is várja azokat a szemfüles hallgatókat,

akik az ETR-en idõben be tudják magukat

tornázni a hamar betelõ helyekre. Hogy

melyik kar hirdeti majd meg, az még

nem tisztázott, de hogy lesz, abban

szinte biztosak lehetünk – Plesi

most a JUGYU-nak szurkol…

Pusztai Virág

Rocktörténet
két kreditért
Plesi szerint a témának pedagógiai jelentõsége is van

A Szegedi Tudományegyetemen 2005. feb-
ruárjában hirdették meg elõször a Rock-
történet elnevezésû kurzust. Pleskonics András
órái már ekkor óriási népszerûségre tettek
szert, amely azóta csak fokozódott. Az eddigi
hatból az utóbbi három félévben csak a Bölcsé-
szettudományi Kar hallgatói vehették fel a 
2 kreditet érõ tantárgyat, legutóbb viszont a
Természettudományi Kar hirdette meg, és tette
nyitottá az egyetem minden polgára számára. 

Rocktörténet
lemezborítókon

Pleskonics András nyitotta meg azt a rend-

hagyó kiállítást, amelyet a Móra Ferenc Mú-

zeum rendezett meg Arató Mátyás magán-

gyûjtõ bakelit-borítóiból. 

A tárlat felvonultatja többek között a le-

gendás Illés, az Omega, a Hungária, a Syrius,

a Karthago, a  Pokolgép és a VHK lemezbo-

rítóit, amelyeket úgy válogattak öszsze,

hogy elmeséljék az egész kor történetét a

'60-as évektõl a rendszerváltásig. A kiállítás

körbejárja a cenzúra kérdését is, bemutatja,

miként avatkozott bele a hatalom még a ze-

ne világába is. A „Bakelit – a magyar rockze-

ne története lemezborítókon” címû  kiállítás

2009. február 8-ig látható. Plesi szeretettel

ajánlja, nem csak a tanítványainak.
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– Nagyon fontosnak tartjuk, hogy minden

hallgató felé nyissunk. Úgy gondolom, hogy

összességében jó kapcsolatban állunk a hallga-

tókkal, és úgy érzem, általában, ha bármi prob-

lémájuk van, minket keresnek fel.

– Milyen jellegû problémák szoktak lenni?

– 2 fõ fórumvonalunk van, egyrészt napi ügye-

letben 9-18 óráig itt vagyunk a karon. Úgy

gondolom, hogy ebben elsõk vagyunk. Ennek

az a célja, hogyha valakinek este van órája, és

akkor merül fel valamilyen problémája, akkor

ne kelljen más idõpontban bejönni, hanem

egybõl megtalál itt minket. Természetesen te-

lefonon is és e-mailen is érintkezünk a hallga-

tókkal, én is nap mint nap kapok e-maileket,

és foglalkozok az esetekkel. Az ÁJTK HÖK 11

fõs, mindenkinek megvan a saját szakterülete,

amivel foglakozik. Így igyekszünk megosztani

a munkát, hogy mindenki a saját dolgával pró-

báljon foglalkozni a lehetõ legnagyobb odafi-

gyeléssel.

Hogy milyen problémák szoktak felmerül-

ni? Nyilvánvaló, hogy az elsõsöknek rengeteg

apró kérdése van termekkel, az ügyintézés me-

netével kapcsolatban, hogy hogyan lehet eljut-

ni a Hallgatói Szolgáltató Irodába. Természete-

sen vannak tanulmányi kérdések is, hogy

melyik tárgyra mi épül. Ha tudjuk õket tájé-

koztatni, akkor megtesszük, vagy továbbirá-

nyítjuk õket a megfelelõ szervhez. Oktatókkal

szembeni panasz hozzánk nem érkezett, de

természetesen, ha ilyen felmerülne, azt is meg-

próbáljuk kivizsgálni és megoldást keresni rá.

– A Hökkentõ tavasszal közzétett egy e-mail címet,

melyre olyan leveleket várunk, amelyek tanárokkal

szembeni panaszokkal kapcsolatosak. Sok ilyen leve-

let kaptunk, és a jogi kar hallgatói voltak többségben.

– Mint már említettem, mi konkrét panaszt

nem kaptunk, de természetes, hogy ha ilyen

panasz érkezik hozzánk, akkor próbálunk segí-

teni. A névtelen panaszokkal nem tudunk mit

kezdeni, de ha valaki bejön, és vállalja ezt a

problémát, akkor az erõnkhöz mérten segí-

tünk neki a megoldás keresésében. Azt kérjük

minden érintettõl, hogy keressen fel minket!

E.G.

Panaszfórum
A tantárgyi követelmények mellett sok
egyéb tényezõ is megnehezítheti az éle-
tünket. Szerkesztõségünk tavasszal indí-
totta el a hallgatói jogok és panaszok fó-
rumát, ahová továbbra is várjuk a
leveleiteket. Ahogy ígértük, utánajárunk
az általatok sérelmezett problémáknak.
Eddig a legtöbb panasz az Állam- és Jog-
tudományi Kar oktatóira érkezett, ezzel
kapcsolatban kérdeztük meg Bernáth
Zsófiát, az ÁJTK HÖK elnökét.

Bernáth  Zsófia,  
az  ÁJTK  HÖK  elnöke

Az egyetemi zenei versenyen a komolyze-

ne, a népzene, valamint a jazz, musical, san-

zon körébe tartozó, összesen 5-10 perc mûsor-

idejû hangszeres vagy vokális szólódarabok és

kamaramûvek, ill. eredeti (nem zeneszerzõi

feldolgozású) népzenei anyag énekes vagy

autentikus hangszeres elõadásával lehet részt

venni. Szólistaként a ZMK hallgatói és a

JGYPK ének-zene szakos hallgatói nem in-

dulhatnak. Kamaracsoportok esetén az elõ-

adók maximális létszáma hat fõ; a tagok leg-

alább felének az SZTE hallgatójának kell

lenni. A versenyzõk esetleges zongora- vagy

egyéb hangszeres kísérõje bárki lehet. 

A hangversenyek no-

vember második felé-

ben lesznek, melyekre

bárki elmehet, nem

lesznek zártkörûek.

Az egyetemi vers-
és prózamondó ver-
seny a Nyugat folyóirat

megjelenésének 100.

évfordulója alkalmából

kerül megrendezésre.

A jelentkezõknek egy

szabadon választott

nyugatos költõ versé-

vel, valamint egy kor-

társ szerzõ versével vagy prózájával kell pá-

lyázniuk. Egy-egy vers, ill. próza mûsorideje

nem haladhatja meg a 10 percet. A versenyre

november második felében kerül sor.

A zenei, a vers- és prózamondó felhívá-

soknak nevezési lapja van, mely az SZTE

Kulturális Irodában (Dugonics tér 3. II. em.)

kérhetõ november 7-ig.

Egyéb megkötés nélkül olyan szövegeket

várnak a blogpályázatra, amelyek megfelel-

nek a blog mûfajának. (A mûfaj leírása: a

weblog, webnapló, vagy egyszerûen blog idõ-

ponttal ellátott bejegyzéseket tárol egy nyil-

vános weboldalon, illetve ezt a weboldalt szo-

kás weblognak nevezni. A bejegyzések

idõrendi sorrendben vannak, és jellemzõen

bármely netes felhasználó számára olvasható-

ak, elérhetõek. A blogot író célja általában az

önkifejezés, gondolatai közreadása, és az álta-

la képviselt vélemények terjesztése. Témája

sokrétû: lehet egyszerûen az interneten köz-

zétett személyes, egyéni napló, de csoporto-

san közzétett közéleti, politikai, üzleti stb.

jellegû véleménynyilvánítás, illetve lehetnek

tematikus blogok is, pl. csak az irodalommal,

filmmel, barátsággal,

szerelemmel stb. fog-

lalkozóak). Egy pályá-

zó egy szöveggel je-

lentkezhet, melynek

terjedelme maximum

4 szabályos flekk (25

sor, 60 betûhely). A 4

flekknél hosszabb írá-

sokat a bírálók auto-

matikusan kizárják a

versengésbõl. A pálya-

mûveket zárt, jeligé-

vel ellátott borítékban

kell leadni, amelyben

egy újabb zárt boríték a jelige feloldását (név,

kar, szak, évfolyam, értesítési cím, telefon) tar-

talmazza. A mûveket november 15-ig lehet le-

adni a Kulturális Irodában.

Minden egyes verseny és pályázat díjait

szakmai zsûri ítéli oda. A versenyek és a blog-

pályázat ünnepélyes eredményhirdetésére,

valamint a Díjkiosztó Gálamûsorra 2008. de-

cember elején kerül sor.

A Szegedi Tudományegyetem Kulturális

Irodája és a Szegedi Nemzeti Színház közö-

sen drámapályázatot hirdet az egyetem

nappali tagozatos hallgatói számára. Bármi-

lyen témájú és terjedelmû mûvel lehet pá-

lyázni. Egy szerzõ csak egy munkát nyújthat

be. A darabokat számítógéppel írt, nyomtatott

példányban kérik. A pályázat jeligés, a szerzõ

adatait (név, kar, szak, évfolyam, értesítési

cím, telefon) külön lezárt borítékban kell a

pályamûhöz mellékelni. A beérkezett pálya-

mûveket a Szegedi Nemzeti Színház munka-

társai, és neves írókból, színházi emberekbõl

álló bizottság bírálja el. A pályázatot a Kultu-

rális Irodába kell leadni 2009. március 15-ig. 

A bírálóbizottságnak jogában áll egyes díjakat

megosztani vagy nem kiadni. Az arra érde-

mesnek talált darabokat a Szegedi Nemzeti

Színház bemutatja, így elõnyt élvezhet a kife-

jezetten a szegedi társulatra elképzelt szerep-

osztás.

A drámapályázat mellett színikritika pá-

lyázatot is hirdetnek. A pályázónak a Szegedi

Nemzeti Színház és a Kisszínház 2008/2009-

es évadja valamelyik bemutató illetve felújí-

tott darabjáról kell színikritikát írnia. A pálya-

mû terjedelme nem haladhatja meg a 3

szabályos flekket (25 sor, 60 betûhely). A pá-

lyázat jeligés, a szerzõ adatait (név, kar, szak,

évfolyam, értesítési cím, telefon) külön lezárt

borítékban kell a pályamûhöz mellékelni. 

A beérkezett pályamûveket a Szegedi Nem-

zeti Színház munkatársai, és a kiíró által fel-

kért neves újságírókból álló bizottság bírálja

el. A bírálóbizottságnak jogában áll egyes dí-

jakat megosztani vagy nem kiadni. A kritikát
a Kulturális Irodába kell leadni 2009. áp-
rilis 15-ig.

Mindkét pályázat díjait a VI. Egyetemi

Tavasz megnyitó rendezvényén adják át.

höki

Megmérettetések Az SZTE Kulturális
Irodájának felhívásai
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No, de ne szaladjunk ennyire elõre, kezdjük a

történelemmel: 1908. január 1-jén indult a lap,

amelynek neve mára fogalommá vált. Az alapí-

tó, Fenyõ Miklós, így írt késõbb a folyóirat

kapcsán: „A Nyugat nem légüres térben jött létre, -

vagyis aki meg akarja írni történetét, az nem kezd-

heti azzal, hogy ekkor és ekkor összeült a Royal-

kávéházban Osvát Ernõ Fenyõ Miksával és a má-

sodik fekete-pohárnál – Osvátnál nyilván a

harmadiknál – elhatározták, hogy folyóiratot ala-

pítanak. Nem. A történetírónak messzebbre kell

visszanyúlnia, s képet írni azokról a múlt század

végén, a század elején megvolt politikai, kulturális

és szociális viszonyokról, melyek determinálták a

Nyugat létrejöttét, - még ha ez a kép nem is rajzoló-

dott ki teljes világossággal a Nyugat alapítói elõtt.” 

A Nyugat elsõ fõszerkesztõje Ignotus volt,

támogatói Hatvany Lajos és Fenyõ Miksa, fõ

kritikusa pedig hosszú idõn keresztül Osvát

Ernõ. A szerkesztõk táborához csatlakozott

Kaffka Margit, Kosztolányi Dezsõ, Balázs 

Béla, Csáth Géza, Cholnoky Viktor, Gellért

Oszkár, Babits Mihály, Juhász Gyula, Szép 

Ernõ, majd Tóth Árpád. Õk alkotják az elsõ

nemzedéket Móricz Zsigmonddal karöltve,

aki az elsõ felfedezettje a Nyugatnak. A '20-as

években lépett színre a második nemzedék

(Szabó Lõrinc, Gelléri Andor Endre, Zelk Zol-

tán, Tamási Áron), s a harmadik nemzedék is

javarészt költõkbõl áll – Weöres Sándor, Jéke-

ly Zoltán és Vas István. 

Az 1935-ben kéthetente megjelenõ lapból

végleg havi folyóirat vált, s egészen 1941-ig

meg is jelent, amikor is Magyarország belépett

a háborúba. Tragédia a tragédiában, hogy

ugyanebben az évben halt meg Babits, és mi-

vel a megjelenési engedély kizárólag az õ ne-

vére szólt, a Nyugat megszûnt. Nem teljesen

nyomtalanul: a lap utódjaként tartják számon

az Illyés Gyula által szerkesztett Magyar 

Csillagot (1941-44).

Az évforduló nyomán kialakult rendez-

vénysorozatok közül a Petõfi Irodalmi Múzeum

által szervezett Nyugat 100 busz mozgókiállí-

tása az egyik legismertebb, mely folyamatosan

járja a városokat, és egyre csak népszerûsíti a

„nyugatosokat”. Szeptember 30-án a Somogyi

könyvtár elõtt álldogált ez a régi idõket idézõ,

kis vörös busz, az oldalán fekete-fehér és szépiás

árnyalatú, XX. század eleji fotókkal kiplakátozva

- hogy a szegedi vonatkozására is kitérjek az év-

fordulónak. A Nyugat híres alakjai kávéházak-

ból, igazolványképekrõl, családi fotókról néznek

ránk a busz oldaláról komoly, merengõ tekintet-

tel. Természe-

tes, hogy nem

lehetett mel-

lette csak úgy

elsétálni, kér-

tem is egy be-

lépõt, amit a

jegyárus hölgy

ingyen a ke-

zembe nyo-

mott. És nem

m e l l e s l e g

olyan volt a

belépõ, mint egy buszjegy. Csak feketében,

elegáns tipográfiával ellátva. Hangulatterem-

tés magas fokon, már elõlegezve ment is egy

pont a szervezõk javára.

Az „utastérben” számtalan tájékoztatót

helyeztek el, elõször nem is gondoltam volna,

hogy egy ilyen kicsi helyen ennyire sok infor-

mációt magába szívhat az ember. A korabeli

karikatúráktól, gúnyírásoktól kezdve a tudósí-

tásokon át külön-külön leírások is láthatóak

voltak a költõkrõl / írókról, akik a Nyugatban

publikáltak. Hatalmas fotók, kéziratok, amerre

csak a szem ellát, a busz hátsó részében pedig

hangulatos zenei aláfestésû „nyugatos kis-

film” várta az ülni vágyókat. Mindemellett

számtalan digitális anyag (hanganyagok is) fo-

gadták a látogatókat, akik mind átszellemülten

merültek el az olvasmányokban. Én is átita-

tódtam a rendkívüli hangulatokkal, amiket az

írók kézjegyei, személyes megjegyzései, leve-

lei sugalltak, valamint a fotók, amelyeknek

köszönhetõen betekintést

nyerhettem abba is, hova

jártak össze elmélkedni,

beszélgetni a régi nagyok.

Láttam olyan helyeket is,

amik mellett elsuhantam

már számtalanszor a fõvá-

rosban, mint pl. az impo-

záns külsejû-belsejû New

York–kávéház az Erzsébet

körúton. Ezen a helyen –

alig 100 éve még – Karinthy, Nagy Lajos vagy

épp Füst Milán gyülekeztek nap-nap után,

hogy eszmét cseréljenek. Én szégyenszemre

nem is tudtam eddig róla. (Egész más hangu-

latban történt volna akkor az a bizonyos elsu-

hanás a hely mellett.) Nagy Lajos egy anekdo-

tát is írt egy New York kávéházas élményérõl,

ami belopta magát a szívembe: „A legérdekesebb

vendég, akit láttam, egy fóka volt. Valami artista

szerepelt a Royal Orfeumban, fókákkal produkálta

magát. Egyszer, ebéd után elhozta az egyik fókáját

a kávéházba. Autótaxin jött a bejáratig a fóka, on-

nan maga mászott be, fölcihelõdött székek segítségé-

vel egy asztalra, és ott sütkérezett.” 

Ilyen és ehhez hasonló, elragadó és na-

gyon személyes történetek varázsolták el a

busz közönségét, és ezek olyan hatással voltak

rám, hogy utána egyenesen bántó volt a kinti,

XXI. századi nyüzsgés – a dübörgõ sportko-

csikkal meg a bömbölõ diszkózenéikkel, az

emberek giccses és feltûnõsködõ külsõjével…

Hova lettek az elegáns, finom ruhák? 

A kalapok a férfiakról, a kesztyûk a nõkrõl...

Hova lettek a kávéházak, amelyekbõl finoman

csengett az utcára a komolyzene? Hova? Mesz-

sze. Azt kívántam, bárcsak visszavinne a busz

azokba a régi idõkbe…

Minden idõk legnagyobb hatással bíró ma-

gyar folyóirata volt tehát a Nyugat, annak ellené-

re is, hogy viszonylag kis példányszámban (pár

ezer db) jelent csak meg. Arculata nem volt egy-

séges, leginkább a „közös ellenség” fogta egybe

a lapot. (Óriási ellenállásba ütközött konzervatív

részrõl nemzeti veszedelmet láttak benne.) Célja

a magyar irodalom nyugati szintre emelése volt. 

A 19. század végi új stílusirányzatokat és a nyuga-

ti modern irodalom legfrissebb törekvéseit egy-

aránt segítette az érvényesülésben, jelentõsége

tehát – nincs rá jobb szó – felbecsülhetetlen...

Fotó és szöveg: Török Rozi

100 éves a Nyugat. Remélhetõleg nem mondok ezzel nagy újdonságot, hiszen elég
sok helyen szembesülhetünk a ténnyel. Az m2 csatornáján irodalmi vetélkedõt lát-
hattunk áprilistól júniusig minden vasárnap, de a fõváros metróin is találkozhatunk
a Nyugat mûvészeinek kiplakátozott verseivel, gondolataival. Ez igazán szép kezde-
ményezés – végre az ocsmány graffitik hányingert generáló látványa helyett gyönyö-
rû sorok kerülnek akarva-akaratlanul a szemünk elé, s a szép sorok szépítik az em-
berek lelkét is munkába menet – onnan jövet. 

A Nyugat 100 busz kiállítása
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Szeptember utolsó péntekjén nagy élményekre

várva, és az esõs idõ miatt kissé félve érkeztünk

barátaimmal Újszegedre, az Egyetemi Füvész-

kertbe, hogy részt vehessünk a Kalandtúrán,

melyet fõként a Természettudományi és Infor-

matikai Kar oktatói, hallgatói készítettek elõ ne-

künk Németh Anikó fõszervezõ vezénylésével.

A Kutatók éjszakájának számos érdekes

helyszíne várta aznap este a látogatókat, mint

például a Dóm tér vagy a Biológiai Kutatóinté-

zet, ahová jövõre remélem mi is eljutunk –

most azonban a túracipõt kellett felhúznunk,

bebújnunk az esernyõ alá, és nyakunkba ven-

ni a Füvészkertet, hogy megtalálhassuk a szá-

munkra kijelölt állomásokat.

A térképen a számozott pontok felkeresé-

sét nem sikerült a megadott sorrendben telje-

síteni, mert az éjszakai sötétségben egyetlen

lámpával – szó szerint – árkon-bokron át kel-

lett eljutnunk az egyes helyszínekre. Ez kez-

detben nem tûnt túl könnyû feladatnak, el-

lenben rengeteg mulatsággal járt.

Elsõ utunk állathangok felé vezetett ben-

nünket. Ezen a szerencsére már kivilágított ál-

lomáson kitömött állatok sorakoztak egy aszta-

lon, melyek felismerése után

az következett, hogy magnó-

ról lejátszott felvételeket

meghallgatva a fajokat a kü-

lönbözõ hangokhoz kellett

párosítanunk. Ekkor min-

denki rájött, hogy milyen

hasznos lenne ilyesmivel

többet foglalkozni, hiszen

legelõször még a róka hang-

jában is egy madárét véltük

felfedezni.

Barangolásunk következõ megállója a

fénycsapda volt, ahol Molnár Nóra adjunktus

asszony bemutatta, hogyan fogják be a fényre

elõjövõ rovarokat azok, akik ezeket a fajtákat

vizsgálják. Néhány méterre a csapdától pedig

lepedõ mögé bújtatott, hátulról megvilágított

állatokat és növényeket kellett beazonosíta-

nunk az alakjuk alapján.

Amikor már kiélesedett a hallásunk és lá-

tásunk, s könnyebben vettük az erdõ akadá-

lyait, sikerült felkutatnunk az egyik legeldu-

gottabb helyet (egy fák között álldogáló kis

asztalt egy paddal), ahol is a szervezõk a szag-

lásunk fejlesztésére helyezték a hangsúlyt.

Elkezdtük szaglászni a kihelyezett üveg-

csékben lévõ fûszereket, különbözõ intenzív

illatú anyagokat, növényeket, mígnem eljutot-

tunk a legkellemetlenebb szagig, a ginkóig.

Ez után továbbálltunk, hiszen kissé megszom-

jaztunk és meg is éheztünk.

Felcsillant a szemünk, amikor a következõ

két állomás fényeit megpillantottuk, hiszen itt

italok és ételek sora várt ránk. Késõbb azonban

kiderült, hogy nem csak azért vannak itt a szerve-

zõk, hogy mi kedvünkre

lakmározhassunk,

hanem azér t i s ,

hogy ízlelés után

megmondjuk ne-

kik, mit kóstoltunk

meg a pohárból, a

tálcáról. Nekem az

italok közül a szója-

tejre, az ételeknél

pedig a puffasztott

rizsre kent zellerre

esett a választásom –

persze csak a látvány, és nem pedig az íz alapján.

A többiek is hasonló élményekrõl számoltak be,

de vigaszdíjul mindkét helyen kaptunk valami fi-

nomságot, például almalevet és fügelekvárt.

Miután már minden érzékszervünket

megtornáztattuk, kissé átfázottan, átázott ci-

põvel, de rengeteg új tapasztalattal, valamint

egy ajándék növénykével tértünk haza, persze

csak miután már melegedtünk egy kicsit a 

Füvészkerttel szomszédos Csillagvizsgáló ér-

dekes és szemléletes elõadásán.

Vass Viki

Képek: Lutz Gábor
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Oszcilloszkóp, jelgenerátor, akusztikus vész-

jelzõ, szürkületi kapcsoló. Sokunknak nyilván

teljesen ismeretlenül hangzanak az alábbi

szakszavak, ám akik ellátogattak szeptember

26-án este a Technika Tanszékre, lehetõségük

volt megtekinteni õket, és még számos elekt-

ronikai mérõmûszert. A régiek mellett megis-

merkedhettünk több új technikai konstrukci-

óval, amik közül a legfigyelemreméltóbb talán

az üzemanyagcellás autó volt, mely mûködési

mechanizmusának lényege, hogy hidrogénbõl

és oxigénbõl újra vizet képezve elektromos

áramot állít elõ, a melléktermék pedig telje-

sen barátságos vízgõz. Az autómodellt mûkö-

dés közben is alkalmunk volt megtekinteni,

kérdésemre pedig, miszerint megoldható len-

ne-e az autó tömeges gyártása és használata,

azt a választ kaptam, hogy természetesen igen,

de hogy ez mikor fog megvalósulni, az – mint

mindig – idõ és fõleg pénz kérdése. Tovább

bolyongva különleges kerékpárokat is megte-

kinthettünk, mint például a dirt gép, mely vá-

rosi „vandálkodásra” alkalmas; egy alumíni-

umvázas tandem, ami az elsõ ilyen darab

Szegeden. Külön érdekesség volt Cseuz Lász-

ló szentesi testnevelõ tanár túrakerékpárja,

amivel május elején Szentesrõl indulva egé-

szen Pekingig tekert el. A vállalkozó szellemû

látogatók megpróbálkozhattak különbözõ

ügyességi játékokkal, és különbözõ testek

szét- és összeszerelésével. Inkább kevesebb,

mint több sikerrel.

Immáron 100 éves a szegedi villamos, eb-

bõl az apropóból este 9-kor, különjáratú villa-

mosra pattanva elgurultunk oda, ahol a ma-

gamfajta, átlagos villamos-használók – de a

villamosok iránt fokozott mértékeben érdeklõ-

dõk is – csak legszebb álmaikban járhatnak, ez

a hely pedig nem más, mint a remíz. Itt, kiver-

ve az álmot az épp „szunyókáló” villamosok

szemébõl, gyors mustra vette kezdetét. 

A jármûvek alja kiváltképp népszerû látvá-

nyosság volt, igazi csemege a kíváncsi jármûra-

jongóknak. Meghallgattunk egy rövid elõadást

a villamosforgalom mûködésérõl és történeté-

rõl, valamint magukról a villamosokról. Kide-

rült, hogy bár a szegedi villamosok nagy része

– kilenc kivételével – már számítógép-vezérlé-

sû, még így is 20-25 évvel vannak elmaradva a

nyugattól, a korszerûsítés viszont folyamatos.

A remízlátogatás végén visszautaztunk

egészen a Széchenyi térig, ahol – akinek még

volt kedve, és persze aki még nem nézte meg

– megleshette a téren álló troliban berende-

zett kiállítást. Remek kis estét sikerült össze-

hozniuk a szervezõknek, ahol korosztálytól

és érdeklõdési körtõl függetlenül mindenki

megtalálhatta a számára érdekes programot.

Kovács Katalin

Képek: Siklósi Gergely

Kutatók Éjszakája 2008 Kutatók Éjszakája 2008

Barangolás a 
Technika Tanszéken

és a remízben

Kalandozások a Füvészkertben



A vasúti közlekedésben az ütemes menetrend

bevezetése óta óránként indulnak vonatok

Szegedrõl, igaz, az egykori IC és gyorsvonatok

helyett ún. „hibrid” szerelvényekre váltha-

tunk jegyet. Elmondható tehát, hogy a vonat-

közlekedés Budapest irányába, vagy épp visz-

sza Szegedre, nem rossz. A csúcsidõszakokban

azonban – vasárnap délután, hétfõ délelõtt,

pénteken egész nap – gyakran meglehetõsen

zsúfoltak a vonatok. Ilyenkor segítséget je-

lenthetne egy-egy kisegítõ buszjárat, amely

menetidõben felveszi a versenyt a vonattal. 

A feltétételes mód használata azért szük-

séges, mert jelenleg nem közlekedik Szeged

és Kecskemét között autópályás (gyors)járat,

így busszal leggyorsabban is 1 óra 35 perc alatt

tehetõ meg a két város közötti 90km-es távol-

ság (az átlagsebesség tehát kevesebb, mint 60

km/h), szemben a vonat 1 óra 5 perces menet-

idejével. 

Hogy miért van ez így, arról a legilleté-
kesebbet szerettem volna megkérdezni,
ezért felhívtam a Tisza Volán Közönség-
kapcsolatok Irodáját, ahol készségesen
álltak a rendelkezésemre:

– Érdeklõdnék, hogy terveznek-e Kecskemét és Szeged

között olyan járatot, mely autópályán közlekedne?

– Egy pillanat, megkérdezem a kollégámat…

nem, egyelõre nem tervezünk ilyet.

– És ennek mi az oka? Hiszen így jóval csökkenne

a menetidõ.

– Ezt pontosan nem tudom,

de valószínûleg azért, mert

nincs rá igény. Eddig még

hasonló telefon nem érke-

zett hozzánk.

Hogyne lenne rá igény…

Nos, ez a válasz persze

nem elégített ki teljesen,

ezért kértem, hogy kap-

csoljanak tovább egy il-

letékes vezetõhöz. Meg-

kaptam a mellék számát,

azonban Kónya Szilvesz-

tert, a forgalomszervezé-

si vezetõt nem sikerült elérnem, viszont

ígéretet kaptam, hogy vissza fog hívni. Két

nappal késõbb ez meg is történt, és hosszasan

beszélgettünk a jelenlegi helyzetrõl és a fel-

merülõ ötletrõl. Mint kiderült, valóban az új-

donság erejével hatott az elképzelésem, de

nem zárkózott el tõle. Egy-egy új járat indítá-

sához a belügyekért felelõs minisztérium en-

gedélye is kell, nem beszélve a gazdaságosság

oldaláról. Abban maradtunk, hogy fel fogja

vetni a gondolatot a Volán vezetõi elõtt, én pe-

dig megígértem, hogy segítségükre leszek,

amiben csak tudok – fõként abban, hogy ki-

derüljön: lenne-e elegendõ utas ezeken a jára-

tokon. 

Természetesen nem egyszerû dolog fel-

mérni azt, hogy mennyire lenne kihasználva

egy-egy ilyen járat. Kecskemétrõl Budapestre

naponta 20 busz indul csak az autópályán, és

ugyanennyi megy visszafelé is – általában nem

üresen. Ezek után nehéz elképzelni, hogy

Szegeden az ilyen gyorsjáratokat a hallgatók,

az oktatók és más utasok ne vennék igénybe. 

Hogy erre némi fény derüljön, érdek-
lõdni kezdtem az utasok körében:

– Milyen gyakran jársz haza, Kecskemétre busszal?

– Deák Péter, II. éves mérnök-informatika szakos

hallgató: Szinte mindig. A busz szerintem ké-

nyelmesebb, mint a vonat. Olyan, mint egy

szûk közösség, így pl. jobban lehet ismerked-

ni. Nem kell felcipelni a csomagokat a jármû-

re és sokkal biztonságosabb is. (Volt olyan,

hogy egy barátomat megfenyegették a vona-

ton egy kabinban, ahol egyedül utazott.)

– Vagyis az autópályás járat jó alternatívája lehet-

ne a gyakran zsúfolt vonatoknak?

– Igen. Bizonyos szintig tehermentesítené 

a vonatot.

– És szerinted ki lennének használva a gyorsjáratok?

– Egészen biztos. Péntek délután az ötössel

hazamenni – maga a halál. Nem egyszer elõ-

fordult már, hogy végig állnom kellett, 100

percen keresztül.

Ez persze nem jelenti azt, hogy mindenki

hirtelen átváltana a buszra. Orosz Nóra Phd.

hallgató például ragaszkodik a vasparipához.

Mint mondta, egy kezén meg tudná számolni,

hányszor utazott busszal Szegedre, hiszen a

vonat szerelmese. Még akkor is, ha zsúfolt,

ugyanis megannyi kellemes emléke fûzõdik a

táskán ülõs, egyetemi csoportos utazásokhoz. 

Hasonló véleményen van Dr. Szomo-
ra Zsolt, a jogi kar oktatója is:
– Nem szeretek busszal közlekedni. A vona-

ton mindig IC-pótjegyet váltok, s így kényel-

mesen utazom. Kecskeméten a busz- és a vas-

útállomás egy helyen van, ráadásul a busz

drágább. Szóval vonatpárti vagyok.

A kép tehát vegyes. Nyilvánvaló, hogy nem

térne át mindenki a buszra, ha lerövidülne a

menetidõ, és az is biztos, hogy három ember

véleménye még nem tükrözi a valóságot. 

Viszont, ha csak a legkisebb mértékben is fel-

merül az igény egy ilyen újításra, már érdemes

a témával a foglalkozni. Márpedig, elnézve a

vasúti kocsikon lévõ tumultust, és a buszok

másfél-két órás menetidejét, biztosan lenne

szükség a változtatásra. Mert ha már egyszer az

M5-ös hosszas várakozás után elkészült, új já-

ratok indításával lehetne igazán kihasználni a

kínálkozó lehetõséget.

Kovács Andor

fotók: internet
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A kihasználatlan lehetõség
2005 decembere óta Szegedig ér az M5-ös autópálya. Ennek köszönhetõen lé-nyegesen kevesebb idõ alatt juthatunk ela fõvárosba vagy Kecskemétre, mint ko-rábban. Elõbbi esetén durván másfél óra,utóbbinál kb. 40 perc a menetidõ – autó-val. Így persze a menetrend szerintibuszjáratok is hamar meg tudnák tenni avárosok közti távolságot.

Amennyiben szerinted szükség van az új járat indítására, szavazz! 
Támogató e-maileket folyamatosan várunk az autopalyasbusz@freemail.hu címre!

Gyorsjáratok a fõvárosba

Az autópályás járat gondolata nem újdonság. 

Budapestre immár több éve indulnak közvetlen

buszjáratok, reggel 5:20-kor és 6:30-kor, visszafelé

pedig 13:30-kor. Ezek a járatok útközben nem áll-

nak meg sehol, végig az autópályán haladnak, így

2 óra 10 perc alatt lehet eljutni egyik városból a

másikba. (Egyébként minimum 3 óra a menetidõ.)  

Miért nincs autópályás 
buszjárat, ha van autópálya?
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Az út busszal – Szerbián keresztül – 12 óra.

Persze ez attól is függ, mennyit kell várni a ha-

táron. A belépés az országba könnyebben tör-

ténik, ugyanis ekkor még nem vizsgálják át a

csomagokat. Kifelé azonban már nehezebb 

a helyzet. A mi buszunk két-három órát várt a

határon. (Jó tudni, hogy az országba lépéskor

vámmentesen bevihetõ x mennyiségû cigaret-

ta és alkohol.) Külföldi állampolgárok korláto-

zás nélkül vihetnek be levát, de személyen-

ként 8000 leva feletti összegrõl írásban kell

nyilatkozni. Magyarországon nem váltanak

levát, így EURO-t célszerû vásárolni. Kint ér-

demes odafigyelni a pénzváltásnál – sok he-

lyen rosszabb árfolyamon váltják a pénzt, ezért

inkább bankban váltassunk.

Csodálatos az ország. Persze én, al-

földi gyerek, nem szoktam hozzá,

hogy a város bármely pontjáról jól

látható hegycsúccsal lehet találkoz-

ni. Ez a hegy a Vitosa (2290m). Fel-

vonóval mentünk fel, persze gya-

log is lehetséges, ami abból a

szempontból jobb, hogy köz-

ben gyönyörködhetünk a táj-

ban. Az idõjárás azonban nem

kedvezett, esett az esõ, így a

gyorsabb utat választottuk, de

a látvány nem maradt el. Ma-

gyar embernek szokatlan a

hegy lába és a 2000 m

magasságban lé-

võ pont közti hõ-

mérséklet-különb-

ség. (A téli dzsekit el

tudtam viselni vastag

pulóverrel, és nem volt me-

legem.) A hegy bármely

szezonban vonzó lehet a tu-

risták számára, hiszen 2 vadre-

zervátummal, 3 klímazónával,

ritka természeti jelenségekkel

(8 gleccserrel), változatos flórá-

val és faunával, valamint gyógy-

hatású forrásokkal rendelkezik, de

népszerû a síelni vágyók körében is. 

A hegységet ma már az 1943-ben ala-

pított Nemzeti Park foglalja magában,

melynek alapterülete így 266 km2. Mint már

említettem, eltérõ klimatikus viszonyok jel-

lemzik, ennek köszönhetõ, hogy a növényvilá-

ga igen változatos. 500 különbözõ gomba-, al-

ga-, moha-, és legalább 200 zuzmófaj található

a területen, de fenyõfélékben is sokszínû. 

A leggyakoribb a norvég és a bolgár fenyõ, de

elõfordul a skót és a hegyi fenyõ is. További

erdõalkotók a nyír, a nyár, a bükk és az éger.

Az állatok legalább ekkora szereppel bírnak,

hisz többféle kétéltû és hüllõ, valamint

madár és emlõs lakója a parknak. Napokat

tölthetnénk itt, hogy mindet szemügyre

vegyünk.

Én azonban csak három napig marad-

tam, és annyi látnivaló volt. Egy teljes na-

pot sétáltunk a fõvárosban, mire minden

templomot, múzeumot és látnivalót kipi-

pálhattunk. (Illetve nem

mindet, de a fõ neveze-

tességeket igen.) Készí-

tettem képet az

I v a n V a z o v

Nemzeti Szín-

házról, a Szent

György temp-

lomról (ez Kr.u.

IV. századi kegy-

hely), a Banya

Basi Dzsámiról

(amely már XVI.

századi emlék a

török idõkbõl) és még sok szép templomról, em-

lékhelyrõl.

Mint a legtöbb huszonéves lányt,

engem sem csak az ikonok érdekeltek

– a város több pontján is kiél-

heti az ember vásárlási hó-

bortjait. A nyugati divat

és a keleti gyárt-

mányok itt is

megvetették a lábukat. Az árak

is hasonlítanak a helyi üzleteké-

hez, de azért még nem éri utol Bu-

dapestet. Szuvenírnek vehetünk egy-

egy szentet ábrázoló ikont, de találhatunk

szófiás bögrét, pólót és hûtõmágnest is.

Az étel rettentõen olcsó. Alig háromszáz

forint egy menü, ami tartalmazza a levest, a

fõételt (aki szereti a halat, annak érdemes azt

választania, mert a sült húsokat agyonfûszere-

zik) és egy tál desszertet, ami az én választásom

szerint tejbegríz volt. A gyorsétteremben két-

száz forintért egy emberfej nagyságú hambur-

gert kapunk, aminek érdekessége, hogy a

sült krumplit nem mellé, hanem bele

kapjuk.

A város nagy része paneltömbökbõl

áll, de a város szélén találkozunk kis

kertes házakkal is. A kicsi szó a lakáskul-

túrában sok helyen elõfordul. Az ajtók, a szé-

kek nem a magyar ember szabványai szerint

készültek, maguk a szobák is kicsik, és a

mellékhelyiségben sem fér el kényelmesen

egy testesebb ember. Ez ott nem csoda, hisz a

lakosság zöme a nullás méretet hordja ruhából.

(Meglepõdtem, mikor az egyik helyi ruhaüz-

letben nem volt M-esnél nagyobb póló!) Bár a

házak állapota olykor árulkodhat az anyagi

helyzetrõl,

a z u t a k o n

nem ritka-

ság a nagy

és drága au-

tó. A fiata-

loknak kü-

lön bulizós

utcákat ala-

kítottak ki,

ahol egymást érik a szórako-

zóhelyek, így ha az egyikben

épp rossz a zene, nem kell

sokat gyalogolni a másikig.

Nincs akkora tumultus sem,

persze lehet látni, melyek a

kedvenc helyek, mert ott

már az ajtónál áll a sor. Ha a táncparkettre lé-

pünk, ne várjunk David Guettát vagy egyéb

híres nyugati zenészeket, mindent átjár a tö-

rök dallam. A Dance Mix partikon megszo-

kott, egy helyben állok és csak a kezem vagy a

lábam mozgatom helyett igazi hastáncbemuta-

tókat láthatunk a helyi lányoktól.

A legnevesebb ünnep a március elsejei

Martenica. Ez jelzi a tavasz kezdetét. Ekkor

mindenki megajándékozza a barátait, szerette-

it egy kis csekély, piros-fehér gyapjúfonálból

szõtt vagy sodort karkötõvel, ami a hiedelem

szerint egészséget és szerencsét hoz. Van aki

ezt a ruhájára tûzi. A lényeg, hogy addig kell

viselni, amíg egy fecskét, vagy kizöldellõ fát

meg nem lát az ember. Ekkor a Martenicát fel

kell kötözni a legközelebbi gyümölcsfára.

Rencsy

Fotó: R. V.  

Ez a nyugati szláv ország majdnem
1 8 0 0 0 k m 2- r e l n a g y o b b , m i n t  
Magyarország, mégis alig 7 millióan
lakják. Északi szomszédja Románia,
a nyugati Szerbia, a déli Görögország
és Törökország, a keleti pedig a Feke-
te-tenger. Az ország nagy része hegy-
ség, legmagasabb pontja a Muszala,
amely 2925 méter magas. A legfonto-
sabb folyók a Duna, az Iszker és a
Marica. Fizetõeszköze a leva, ami
100 sztotinkának felel meg (kb. fél
EURO). Bulgária etnikailag (10%-a
török, és 5%-a roma) és vallásilag
(nagy része görögkeleti, de találko-
zunk a muzulmán, római katolikus,
zsidó és protestáns hittel is) összetett.
A nép hivatalos nyelve a bolgár, az or-
szág fõvárosa pedig Szófia - itt töltöt-
tem el pár napot.

Bulgária
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Karikázók
A hagyományos közösségek tudatában a kari-

kázót nem tekintik táncnak, mert a leányok va-

sárnap délutánonként a húsvét elõtti böjt mu-

latságtiltó idejében is járják. A tél végi-tavasz

eleji népszokások, valamint a lakodalmi termé-

kenységi rítusok kísérõ jelenségeként gyakran

táncolnak karikázót. A tánc formai kötöttsége

miatt kevés lehetõséget ad az egyéniség meg-

mutatására. A leányok vagy a fiatal menyecs-

kék mindig a saját énekhangjukkal kísérik a

karikázót, s nem is a tánclépések az igazán fon-

tosak, hanem a lírai dalok szövegei. A zárt kör-

ben táncolt karikázónak alapvetõen háromfajta

lépése van: az elsõ a kör szûkülését-tágulását

eredményezõ lépõ vagy babázó, a második az

aszimmetrikus körmozgást létrehozó Far-Öer

lépés, végül pedig a gyors, egyirányú mozgást

megvalósító ridalépés, melyet leginkább a Du-

na bal partján táncolják.

Eszközös pásztortáncok
Eszközös pásztortáncaink gyökerei a 16-17.

században rendkívül népszerû hajdútáncig

nyúlnak vissza. A török hódoltság idején felér-

tékelõdött a félig pásztorkodó, félig katonásko-

dó hajdúság szerepe, így az általuk járt fegyver-

tánc a társadalom egyéb rétegei között is

divatos lett. A 20. századra a történeti hajdú-

tánc már csak népi változatokban maradt fent a

Kárpát-medence különbözõ népcsoportjainál.

Az eszközös pásztortáncokat formai-mûfaji

szempontból három csoportra oszthatjuk: a leg-

gazdagabb és legarchaikusabb változatokat a

Felsõ-Tisza-vidéki magyarok által járt „botoló”

alkotja, melyet táncolhatnak párbajszerû for-

mában, amikor is minden mozdulat egy szim-

bolikus harc pillanatnyi helyzetének van alá-

rendelve. A Dunántúlon a leginkább elterjedt

eszközös táncok egyszerûbb változata a kanász-

tánc, melyben az eszközt a földre helyezik, és a

körül táncolnak. A fõként a paraszti gyakorlat-

ban elõforduló seprûtánc (a kanásztánchoz ha-

sonlóan) egy mozzanatot õrzött meg a botoló-

ból: a seprût a láb alatt kapkodják.

Ugrós
Régi stílusú táncaink – leggyakrabban a Nyu-

gat-Magyarországon elõforduló – típusa, az ug-

rós sokféle névváltozatban bukkan fel:

bérestánc (Mezõföld), tus, tusolás (Solt és

Tápió mente), verbung (Somogy), dus (Rába-

köz), cinege (Sárköz), oláhos (Dél-Alföld, Fel-

sõ-Tisza vidék). A 20. század elején táncunk a

paraszti táncéletben – szórakoztató funkcióban

– már ritkán fordult elõ. Bizonyos szokásmoz-

zanatok (lakodalom, búcsú) rituális táncaként

maradt fenn. Az ugrós alapvetõ jellegzetessége

a mûfaji többalakúság, ami azt jelenti, hogy

ugyanaz a tánc elõfordulhat férfiszóló, páros,

kis- és nagycsoportos, férfiak és nõk által kü-

lön-külön vagy vegyesen járt táncként is.

Legényes
Az ugrós-kanásztáncaink Erdélyben továbbfejlõ-

dött típusát a legényesek jelentik. A késõ közép-

kori reneszánsz tánckultúra – a korábbi kollektív

táncok egyeduralmát elsöpörve – a rögtönzött

jellegû, individuális szóló- és páros táncokat hoz-

ta divatba. A szóló forma mellett alkalmi jelleg-

gel csoportosan is elõadhatják. A legényes a kö-

zép-erdélyi magyarság népcsoportjai körében él a

leggazdagabb formakincsû, fejlett struktúrájú, de

improvizatív alakban. A táncot többféle elneve-

zéssel is illetik: figurás (Szilágyság, Kalotaszeg),

magyar tánc, sûrû magyar, sûrû tempó, sûrû fogá-

solás, sûrû legényes (Mezõség), verbunk, csûr-

döngölõ, kurázsi, pontozó, magyaros (Maros-

Küküllõ köze). A gyors tempójú, nyolcados

táncritmusú legényest igen gazdag és fejlett

hangszeres muzsika kíséri, a tánc és a zene illesz-

kedése a legényesben valósul meg a legtökélete-

sebben. A közép-erdélyi legényesek három altí-

pusát különíthetjük el: a mezõségi sûrû legényes,

a Maros-Küküllõ vidéki pontozó, és a kalotaszegi.

Kovács Katalin

Huszt járási székhely, közel 30000 lakosú vá-

ros, a Nagyág-folyó a helység határában öm-

lik a Tiszába. Az Ungvár-Rahó országút

vezet keresztül rajta. A város elnevezése szá-

mos vitát váltott ki a kutatók között. Egy

1806-os kéziratra alapozva feltételezték,

hogy Máramaros vármegye négy, egyenran-

gú mezõvárosának – Hosszúmezõ, Visk,

Szigeth, Técsõ – kezdõbetûibõl keletkezett.

A helység feletti, vulkáni eredetû sziklás kú-

pon emelkedett egykor Huszt vára, amely

körül a város kialakult. 1329-ben Károly 

Róbert Husztnak kiváltságos szabadságjogokat

adott; 1472-ben Hunyadi János pedig megerõ-

sítette az öt koronaváros – köztük Huszt – ki-

váltságait. 1594-ben a Nagyág völgyén át az

országba törõ tatár hadak okoztak pusztításo-

kat (de a várat nem tudták bevenni), majd

1717-ben a borsai-szorosnál a tatárok felett

gyõzelmet arattak a magyar hadak. A város

magyar lakóinak nagy része a reformáció kez-

detén az új vallás követõje lett. 1883-ban ál-

lami elemi iskola nyílt Huszton. A mai Huszt

gyorsan fejlõdõ város, jelentõs könnyûipara,

fafeldolgozó- és bútorüzeme, valamint tégla-

, cserép- és üveggyára van. A város természe-

ti érdekessége, tavaszi színfoltja a Nagyág

völgyében elterülõ Nárciszok völgye.

A Szent Erzsébetnek szentelt egykori

templomot valószínûleg a szász telepesek

alapították, 1524 körül lett a reformátusoké.

1796-ban a katolikusok kérvényezték a visz-

szaadását az egri püspökségnél, de nem jár-

tak eredménnyel. A gótika korai idõszaká-

ban, a XIII. században épült templomot

1455-ben, a késõi periódusban alakították át

mai formájára. 1594-ben, a tatárok betörésé-

nek idején magas kõkerítéssel vették körül,

amelynek támpillérei a XIX. század végén

még láthatóak voltak. Az 1773-ban történt

felújítás emlékét verses felirat õrzi a temp-

lom falán. Az épületben 1888-ban végeztek

nagyszabású helyreállítási munkákat. A vá-

ros központjában, a dombon álló templomot

alacsony kõkerítés övezi, melynek keleti és

nyugati oldalán nyílik a bejárat a templom-

hoz, a nyugati fõbejáratot pedig gazdagon ta-

golt, csúcsíves, bélletes kõkeret szegélyezi.

Az épület egyhajós, nyugati homlokzata

elõtt torony áll. Északi oldalához kapcsoló-

dik az egykori sekrestye. A harangokat 1578-

ban és 1683-ban öntötték. Értékesek a

templom felszerelési tárgyai, úrvacsorai edé-

nyei a XVII-XVIII. századból, valamint az

1640-bõl származó kehely, amelyben Beth-

len Gábor címere látható.

Kovács Katalin

XXI.

Barangolás történelmünkben

Huszt és a
Református templom

A magyar néptáncok történetében nem tudunk olyan mély nyomokat megõrzõ finnugor

párhuzamot kimutatni, mint népzenénk vagy néphitünk esetében. Annyit mindenesetre

megállapíthatunk, hogy a magyar tánchagyomány az európai tánckultúra különleges

színfoltját hozta létre, mely sajátos átmenetet képez a balkáni és a nyugat-európai táncrégió

között. A 16. századi történeti feljegyzések arra engednek következtetni, hogy a 18. század

közepén a korábbi tánchagyomány átértékelõdött, s a kor kívánalmainak megfelelõen egy új

réteg jött létre. Régi táncrétegünkbe azokat a táncokat soroljuk, amelyek már e változás elõtt

léteztek, ezek a táncok pedig két fõbb csoportra oszthatóak: a dunántúli és északkelet-

magyarországi nõi körtáncok, az eszközös pásztortáncok és ugrósok egy archaikusabb, míg

az erdélyi legényesek és a régi páros táncok egy fejlettebb csoportot alkotnak.

A néphagyomány útján VI.

Régi stílusú néptáncok

fotók: internet
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Már az összes példányt kivitték a TIK-bõl, pe-

dig feltétlenül el kell olvasni, és jegyzetelni

hozzá, de lehet, hogy késõbb is használni ké-

ne. Újonnan megvenni drága, és a könyvet ol-

vasás után sajnos nem lehet étellé vagy sörré

konvertálni, így marad a kölcsönkérés vagy a

sunnyogás az órán, hogy olvastam, persze,

csak éppen már nagyon régen, és nem igazán

emlékszem belõle semmire. Van megoldás:

antikvárium. 

Van, akiknek a hideg futkos a hátán ettõl

a szótól, másoknak azonban rögtön csillogni

kezd a szeme. Sokakat a hideg kiráz az enyhe

porszagú könyvek lapozgatásának már a gon-

dolatától is, mások azonban alig várják, hogy

egy-egy óra kötelezõ olvasmányai után kutat-

hassanak az antikváriumok félhomályában.

Tény, hogy antikváriumban vásárolni kifeje-

zetten pénztárcakímélõ, bár ez nézõponttól

függ. Míg egy könyvesboltba megveszünk

egy új könyvet x összegért, addig az antikvári-

umban ugyanannyi pénzért lehet, hogy akár

hármat is összeszedünk. Egy kedves barátom

kifejezetten szeret antikváriumba járni, de

mint mondta, ezt a pénztárcája bánja legin-

kább, mert sokszor nincs szíve otthagyni egy-

egy példányt, ami pedig nem is kéne annyira,

csak meglátta, és rájött, hogy jó lenne elolvas-

ni. Nos igen, ha egy könyvimádó belép egy

antikváriumba, akkor a mennyországban érez-

heti magát. 

Az antikváriumokban általában minden-

féle témákban találhatunk könyveket a fiziká-

tól kezdve a nyelvészeten át a fantasy-iro-

dalomig. Évkönyvek, szakácskönyvek,

kották... Minden, amit csak az ember könyv

formátumban kereshet.  Sokszor nem is sejt-

jük, milyen kincsek rejtõzhetnek a kopott bo-

rítók mögött. Érdemes jól szétnézni, mert a

felületes keresés sokszor nem hoz eredményt.

Meg kell keresni a legjobb „falatokat” és kí-

méletlenül lecsapni rájuk, hiszen ki tudja,

hogy a mellettünk keresgélõ lány nem ugyan-

arra a könyvre utazik-e, mint mi.

Sokaknak azért nem tetszenek az antik-

váriumbeli könyvek, mert használtak és régi-

ek. Szerintem épp az adja az értéküket, hogy

már sok ember használta õket, és mégis egy-

ben vannak, olvashatóak, hirdetik a bennük

leírtakat. 

Nekem egy gondom van az új könyvek-

kel: sajnálom õket összefirkálni, szövegkieme-

lõvel elrondítani, mert olyan szép fehérek, és

„új könyv” illatuk van, és ha én most belefir-

kálok, már nem lesznek ennyire különlege-

sek. Épp ezért szeretek jobban antikváriumi

könyvekbõl tanulni, hiszen azokat direkt azért

vettem, hogy tanuljak belõlük, és nem érzem

magam annyira borzalmasan, ha véletlen le-

eszem õket csokival, vagy toll akad a kezem-

be, amikor aláhúzásra kerül a sor – mert nem

költöttem rájuk olyan vészesen sokat, és di-

rekt tanulás céljából vettem õket. 

Ha egy könyvet feltétlenül meg kell ven-

ni, mert egy adott kurzuson a tanár megköve-

teli, hogy ebbõl dolgozz, legyen ott minden

órán, szerintem vedd meg antikváriumban. 

Az antikváriumi könyvbe is ugyanúgy lehet

jegyzetelni, mint egy újba, és ha jól emeled ki

benne a lényeget, jól jegyzetelsz bele, akkor

akár késõbb is jó lesz valamire. Sõt, akár az al-

sóbb évesek körében is kelendõbb lesz, és

nem kell mélyen áron alul eladnod – ami egy

újonnan vásárolt könyv esetében nagyon

gyakran probléma a továbbadásnál. 

Szegeden sok antikvárium van, széles a

kínálat. Lehet, hogy nem árt mindegyikbe el-

látogatni, ha az ember könyvvásárlásra adja a

fejét, mert az árak között lehet eltérés. Ha va-

laki nem szeret boltról-boltra járni, akkor ren-

deljen az internetrõl, hiszen vannak online an-

tikváriumok is, ahonnan ugyanolyan olcsón

szerezhetjük be a szükséges könyveket – csak

a számítógép elé kell leülni érte.

Papp Zita

Kép: internet

Sokat hallom mindenfelé, amint azon röhög-

nek a „kulturált” ifjak, hogy a sarki zöldsé-

ges néni mekkora paraszt, mert azt mondja,

hogy „320 Forint lösz, kedveském”. „Lösz,

öhöhö…” 

Szálljon szépen magába mindenki, aki-

re a jelen leírás igaz, mert itt is visszaüt a

„mindenki magából indul ki” elmélet, ahogy

az élet közel minden területén. Ha valaki

elmondhatja magáról, hogy egyetemre jár,

és „értelmiségi” pályára készül, akkor le-

gyen alap az is, hogy a nem köznyelven be-

szélõket ne röhögje ki teli pofával. Sõt, in-

kább tekintsünk rájuk úgy, mint nemzetünk

nyelvének különleges és különös kincseire,

akik õrzik a nyelvjárások szépségeit beszéd-

jükben. 

A nyelvek földrajzi területenként tago-

lódnak nyelvjárásokra. A legtöbb vidéki em-

ber a köznyelvet ugyan használja, de nem

meglepõ, amikor mellette nyelvjárásban is

beszél. A legfontosabb nyelvjárások a nyuga-

ti, a dunántúli, a déli, a palóc, a tiszai, az

északkeleti, a mezõségi, a székely és a csán-

gó. Akik nyelvjárásban beszélnek, azok gaz-

dagítják a magyart, sokszínûvé teszik, szépí-

tik, nem úgy, mint a tinédzserek és a

huszonévesek szlenges társalgásai. Ezek

csak rombolják lefelé a szép, nagy termést,

ami Kazinczyék óta szépen ér(ne) befelé.

Tetõfokára hág a „be voltam kicsikét basz-

csizva”-szerû szófordulatok alkalmazása a

mindennapi beszélgetésekben – és ez a vicc

és a szánalmas, de ezen nem is röhög senki,

pedig mennyire szégyen. Viszont a köll szó

az humor a javából.

Szegedi hallgatók szembesülhettek már

azzal, hogy az e-t a helyiek jelentõs hányada

õ-nek ejti. A helyieknek sok esetben fel se

tûnik, hogy itt az e – sok esetben – nagyon

nem hasonlít az e-re, de azoknak szokatlan

lehet, akik az ország másik szegletébõl ér-

keznek ide. A környezet erõs hatással van az

emberekre – a szülõk, nagyszülõk beszéde

befolyásolja a gyerekét is, aki akarva-akarat-

lanul felnõttként továbbvisz valamit az ott-

honról tanult/hallott õzésbõl. Persze vannak,

akik képesek otthon és a munkahelyen

kétféle módon beszélni, alkalmazkodni az

aktuális közeghez, de ehhez már tehetség

kell. Akárhogy is, a nyelvünk így szép – ha

nem ugyanolyan minden tájegységben. 

A 19. század második felétõl kezdve a

nyelvjárások egyre inkább visszaszorulnak,

de sok helyen továbbra is éltetik õket a hét-

köznapi beszédben. Sajnálatos módon egyre

inkább a köznyelvet beszéljük mindig és

mindenhol, hiszen ez vesz körül leginkább

bennünket a hétköznapokban. A nyelvjárás

ez által szegényedik, és sajnos ez a folyamat

megállíthatatlan. Azért igyekezzünk ez ellen

tenni, és bátran hiúsítsuk meg az utópiszti-

kus okosságaimat. Nem leszek mérges.

Török Rozi

Nem bunkó paraszt, 
aki nyelvjárásban beszél

Vár az antikvárium
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VÉLEMÉNY

Ifjúságpolitika régen és most II.
Az 1968-as párizsi diáklá-

zadásokat követõen a szo-

cialista blokk országaiban

hirtelen fontos kérdéssé

vált az ifjúságpolitika. 

Dr. Horváth István elvtárs,

a KISZ KB elsõ titkára a

központi bizottság 1970.

dec. 21-i ülésén így szólt:

„Tisztában vagyunk azzal,

hogy a kapitalizmus érezteti tudati, ideológiai hatá-

sait. Az imperializmus fellazítási tevékenységének

egyik célpontja az ifjúság.” Ezért nem meglepõ,

hogy a Magyar Kommunista Ifjúsági Szövetség

1971. évi fõ feladatai között találjuk az olyan if-

júságpolitikai napok rendezését, melyek kere-

tében a párt, a KISZ, az állami szervek, a társa-

dalmi és tömegszervezetek vezetõinek feladata,

hogy „tájékoztassák az ifjúságot idõszerû társadal-

mi, politikai, gazdasági és ifjúságpolitikai kérdések-

rõl”. 1970-ben tehát még jól érezhetõ, hogy az

ifjúságpolitika inkább a párt akaratát hivatott

az ifjúságba plántálni, semmint az ifjúság érde-

keit képviselni a párt felé, illetve érezhetõ a

két világrendszer egymásnak feszülése.

Egy évtizeddel késõbb már oldódik az if-

júság kézivezérlésének kényszere. Bár a KISZ

feladatai közt találjuk még, hogy „tagjait a mar-

xizmus-leninizmus szellemében nevelje, az ifjúság

körében hirdesse a párt politikáját, vegyen részt

megvalósításában, legyen részese a párt utánpótlá-

sának nevelésének”, ugyanakkor „a KISZ hivatá-

sához tartozik, hogy képviseli a magyar ifjúság ér-

dekeit, közvetíti véleményét, javaslatait a párt- és az

állami szervekhez, ezzel részt vesz a párt politiká-

jának alakításában; továbbá védi a fiatalok törvé-

nyekben, rendeletekben és más szabályokban biztosí-

tott jogait.” Ez pedig lényeges elõrelépésnek

tekinthetõ, még akkor is, ha ezek még csak

formális keretei az ifjúság valós érdekképvise-

letének.

Nyilvánvaló tény, hogy a magyar ifjúság-

politika sokáig csak a pártirányítás egyik esz-

közeként szolgált. Ezt mi sem igazolja jobban,

hogy a KISZ és a párt ifjúságpolitikai doku-

mentumai tulajdonképpen valós tartalommal

elvétve rendelkeznek, konkrét és kézzel fog-

ható intézkedéseket alig-alig tartalmaznak.

Ezek között ilyeneket találunk: „Fontos felada-

tunk, hogy a VIII. kongresszus tiszteletére felépüljön

a KISZ VII. kongresszusán vállalt 10000 KISZ-

lakás.” Egy másik feladat: „...az érdekelt társ-

szervekkel együtt felmértük a tanyasi ifjúság helyze-

tét, és a Hazafias Népfront Országos Tanácsával

együtt javaslatot dolgoztunk ki a tanyai életkörül-

mények, a tanyasi ifjúság körében végzendõ munka

feltételeinek javítása érdekében.” Konkrét intézke-

dések híján nem meglepõ, hogy 1971-ben a

magyar ifjúság tömegszervezetének ilyen és

hasonló, igen nehezen megvalósítható és el-

lenõrizhetõ feladatot tûz ki Horváth István elv-

társ: „KISZ szervezeteink - az SZKP XXIV. kong-

resszusának dokumentumai alapján – ...értessék

meg a fiatalokkal, hogy a szocialista világrendszer

fejlõdése az emberi haladás döntõ tényezõje.”

A párt dokumentumai között utalásokat

találunk a nem követendõ társadalmi minták-

ról: „KISZ szervezeteink harcoljanak bátran és ha-

tározottan a tõlük idegen jelenségek, az anyagiasság,

az egoizmus és a közösségi érdekek megsértõi ellen.”

Ezekbõl csak következtethetünk a „szocialista

erkölcsre”, amely a kisdobosok 6 pontjában vá-

lik egyértelmûvé:

– A kisdobos hûséges gyermeke a magyar hazának. 

– A kisdobos szereti és tiszteli szüleit, nevelõit, paj-

tásait. 

– A kisdobos szorgalmasan tanul és dolgozik, segíti

társait. 

– A kisdobos igazat mond, és igazságosan cselekszik. 

– A kisdobos edzi testét és óvja egészségét. 

– A kisdobos úgy él, hogy méltó legyen az úttörõk vö-

rös nyakkendõjére. 

Az úttörõk 12 pontja pedig ez volt:

– Az úttörõ hû gyermeke hazánknak, a Magyar

Népköztársaságnak, felelõsséggel dolgozik érte. 

– Az úttörõ erõsíti a népek barátságát, védi a vörös

nyakkendõ becsületét. 

– Az úttörõ szorgalmasan tanul, a világ és önmaga

megismerésére törekszik. 

– Az úttörõ gyarapítja és védi a szocialista társada-

lom értékeit. 

– Az úttörõ, ahol tud, segít, és önként szolgálja a kö-

zösséget. 

– Az úttörõ igazat mond, és igazságosan cselekszik. 

– Az úttörõ szereti, tiszteli szüleit, nevelõit és az idõ-

sebbeket. 

– Az úttörõ igaz hû barát. 

– Az úttörõ bátor és fegyelmezett. 

– Az úttörõ szereti és védi a természetet. 

– Az úttörõ edzi testét és óvja egészségét. 

– Az úttörõ úgy él, hogy méltó legyen a Magyar

Kommunista Ifjúsági Szövetség tagságára.

Székely László
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„A rendszert az egész magyar nép söpörte el. ... 

A világon páratlan szabadságharc volt ez, a fia-

tal nemzedékkel a népünk élén. A szabadságharc

azért folyt, mert a nemzet szabadon akart dönte-

ni arról, hogy miképpen éljen. Szabadon akar ha-

tározni sorsa, államának igazgatása, munkájá-

nak értékesítése felõl.”

(Mindszenty József 1956.)

Sorozatunkban az 1956-ban kivégzett mártí-

roknak állítunk emléket. Õk azok, akik

életüket adták a magyar szabadságért.

Barabás Tibor szállítómun-

kás 1917-ben születet t  

Budapesten. Október utolsó

napjaiban fegyverrel harcolt

Budapesten, a Thököly úti

csoport egyik alegysége élén.

Részt vett a Köztársaság téri

pártház ostromában, és a bírósági iratok szerint

õ irányította az ezt követõ atrocitásokat. 

November 4-e után a szovjet csapatoknak

nagy veszteséget okozva folytatta társaival a

harcot. Mozgalomban való részvétel vádjával

halálra ítélték. 1959. október 28-án kivégezték.

Bárány János szerszámké-

szítõ lakatos 1930-ban szü-

letett Répcelakon. Részt

vett a Rádió ostromában.

Ezt követõen a Tompa utcai

fegyveres csoport vezetõje-

ként irányította a harcot. 

A forradalom leverése után folytatta az ellenál-

lást, fegyvert és lõszert gyûjtött, röpcédulákat

készített, Csepelen szervezte a Forradalmi If-

júsági (Ifjúmunkás) Szövetséget, amelynek el-

nöke lett. Szervezkedés vádjával halálra

ítélték. 1959. február 18-án kivégezték.

1956�os ho
,,
seink

A szegedi önkormányzat propagandalapjának

(Szegedi Tükör) szeptemberi számából kiderül,

hogy október közepéig 6 kilométerrel bõvül a

bicikliút-hálózat. Több helyen kerékpársávokat

alakítanak ki – Baktóban már meg is épült egy

különálló kerékpárút, de sajnálatos módon lesz-

nek olyan helyek, ahol a járdára terelik a kerék-

párosokat. 

Az utóbbi megoldás a kerékpározó gyere-

kek számára jó, és azoknak is talán, akik retteg-

nek az autóktól, a kamionoktól és a buszoktól.

Ugyanakkor rossz hír ez a gyalogosoknak, és

azoknak a kerékpározóknak, akik a gyorsasága

miatt használják a biciklit. 

Szegeden kétféle filozófia létezik kerék-

párutak tekintetében. Az egyik az önálló, két-

irányú, a másik pedig az úttest szélén, sávokkal

kialakított kerékpárutak koncepciója.  Kétség-

telen, hogy például a Dóm tértõl induló kétirá-

nyú egyoldali kerékpárút igen vonzó és gyors

közlekedést biztosít. Azonban az is igaz, hogy a

külön vezetett kerékpárutak gondolata akkor

jelent meg a közlekedésfejlesztés eszköztárá-

ban, amikor – egyébként a kerékpárosok biz-

tonságára hivatkozva – le akarták õket tessékel-

ni az utakról. Nem gondoltak arra, hogy ezzel

viszont a gyalogosok kerülnek veszélybe a járdá-

kon vagy a gyalog- és kerékpárúton „száguldo-

zó” biciklisek miatt.

Éppen ezért tiltakozik a Magyar Kerékpáros

klub minden esetben, ha járdára akarják terelni a

kerékpárosokat – most éppen a Kossuth Lajos és

a Boldogasszony sugárúton. A városi vezetés haj-

lamos arra, hogy a mûszakilag igen lerobbant, jár-

dákon vezetett „kerékpárutak” kilométerben ki-

fejezett összegével bizonyítsa, Szeged a magyar

Amszterdam. De a kerékpárosok többsége felte-

hetõen boldogabb lenne akkor, ha csak feleannyi

egyirányú utca lenne a belvárosban. Az utcák

egyirányúvá tétele, s a kerékpárosok járdára tere-

lése valójában az autózást támogató intézkedé-

sek. Nem meglepõ azonban ez, ha a polgármes-

ter így vélekedik: „Természetesen igaz, hogy a járda

legyen a gyalogosoké, de ha a kerékpárutat végig az

úton vezetjük, ezzel csökkentjük a parkolók számát, és

korlátozzuk a gépjármû-közlekedést.”

Egy olyan városban élünk tehát, ahol a gép-

jármû-közlekedés korlátozása elképzelhetetlen.

Még akkor is az, ha a tanév teljes idõszakában

minden munkanap reggelén megbénítják az

autók a belváros közlekedését.

Azonban amit a város nem mer megtenni,

megteszik maguk az autósok. A forgalom korlá-

tozódik ugyanis abban az esetben is, ha kellõ

számú autó van a város útjain, ez azonban nem

csak környezetszennyezõ forgalomkorlátozás,

de a tömegközlekedést is ellehetetleníti. Nem

véletlen, hogy immáron 20 éve csökken a tö-

megközlekedõk aránya a városban.

Sz.L.

Kerékpárral a városban

RR EE TT RR OO
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– 1998–2000 táján voltatok igazán „reflektorfény-

ben”. Azóta mintha kicsit eltûntetek volna.

Ádám: Igen, értem, mire gondolsz. 1998-ban

jelent meg az elsõ nagylemezünk és a Csapból

is én folyok címû dal, amelyet a rádiók is el-

kezdtek játszani, és sok felkérést kaptunk az

egyes médiumoktól. Mostanában kicsit meg-

válogatjuk a médiaszereplést, másrészt a ze-

nénk is változott, már talán kevésbé trendi. De

aki figyelemmel kísér minket, tudja, hogy

még mindig az egyik legtöbbet koncertezõ ze-

nekar vagyunk.

– Igen, láttam a honlapotokon én, hogy kb. 2-3 na-

ponta felléptek.

Roy: Így van. Azt hozzá kell tenni, hogy mi szí-

vesen elmegyünk egy kocsmába, vagy akár

egy gólyatáborba is zenélni, és nem csak bizo-

nyos körülmények közé, mint más együttesek.

– Errõl jut eszembe, nemrég Zamárdiban születés-

napi koncertet adtatok, hiszen közel esik a kettõtök

születésnapja egymáshoz.

Roy: Valóban, Ádám augusztus 20-

án, én 23-án születtem. Pesten

gyakran járunk a Fészek Klubba,

és nemrég elkészült a nyári Fé-

szek is Zamárdiban. Tavaly és

idén is megtartottuk ezt a

születésnapot, amely

azért inkább koncert

volt. Nagyon jól sike-

rült mindkettõ, bár

múlt évben óriási vi-

har kerekedett, en-

nek ellenére nekem

talán mégis az volt az

emlékezetesebb.

– Lassan negyven felé jár-

tok már…

Ádám: Lassan… (neve-

tés), igen mondhatjuk.

Roy 37 éves, én pedig

35 vagyok.

– Ennek ellenére a len-

dületetek nem hagyott

alább?

Ádám: Nem is azt érzi

az ember, hogy öreg-

szik, hanem inkább,

hogy változik. Ugyan-

olyan izgalommal vá-

runk minden koncer-

tet, mint régebben.

Ez a fajta lelkesedés

nem apad soha.

– Tehát úgy tervezitek, hogy mondjuk 30 év

múlva is a színpadon Roy és Ádám!?

Roy: Így tervezzük, de nem így lesz.

(nevetés)

Ádám: Igen, azt szeretnénk, ha

mondjuk 20 év múlva is eljár-

nánk még ide-oda zenélget-

ni, haverokkal összefutni,

lenézni egy-két borospin-

cébe, kiülni és nézni a csil-

lagokat… Ennek az egész-

nek van egy olyan miliõje,

ami miatt az ember – ez

hülye kifejezés – holtig

csinálja.

– A zene mellett mivel fogla-

koztok?

Roy: Gyermekeket nevelünk.

Fõállású gyereknevelõk va-

gyunk. Ádám egyszeres, én

kétszeres!

– Egy pillanatra visszaug-

ranánk az idõben. Mesélné-

tek A Tramps nevû zeneka-

rotokról? Ha jól tudom,

késõbb ebbõl alakult a Roy

és Ádám.

Roy: 1993-ban kezdtünk

bele ebbe a zenekar-

ba, bluest, rock&rollt

játszottunk, azu-

tán átalakítottuk

a repertoárt. Így nyomtuk 5 évig klubokban.

Elég jó hírû klubzenekar voltunk, és 1998-ban

döntöttük el a Roy&Ádám együttes megalapí-

tását.

Ádám közben elmegy a koncertre készül-
ni, így ketten maradunk Roy-jal

– Katonáskorotokból származik egy híres gitár,

amin sok felirat található…

– Ja, igen, ez Ádám orosz gitárja, amin többek

között a Trambulin címû dalt is szerezte, de

más nagy slágereket is azon írt. Ezt a gitárt a

barátai, katonatársai írták alá, ezért van rajta a

sok felirat…

– Ma milyen zenék lesznek?

– Vegyes. Két új dallal is készültünk, de tu-

dunk mibõl válogatni, hiszen 4 albumunk van.

– Énekeltél filmzenében is, a Magyar Vándorban.

– Igen, Hrutka Robi írta a zenét, de vissza-

mondta az éneklését, és így kaptam meg én.

– De nem bántad, gondolom…

– Nem, persze. Nagyon kedveljük, magunkévá

tettük ezt a dalt, a koncerteken is játsszuk, hi-

szen a közönség nagyon szereti – hál' Istennek.

– Mik a terveitek?

– Nagyon sok van….

Kovács Andor

fotók: internet

A Roy és Ádám zenekar már 10 éve szerepel
a köztudatban. A közönség a mai napig szere-
ti õket hallgatni.

„Ugyanolyan izgatottan várunk 
minden koncertet, mint régebben”
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– Nem olyan rég volt, amikor berobbantatok a köz-

tudatba. Mióta is létezik a Magna Cum Laude?

– A zenekar 1999-ben alakult, de az igazi befu-

tás 7 évig váratott magára. Az elsõ nagy sláge-

rünk a Vidéki Sanzon volt, mégis a SZINezd

újra címû szám – ami egyébként külön a

SZIN-re íródott – lett nagyobb siker.

– Rengeteg zenekar van ma Magyarországon. 

Mi az oka annak, hogy ti ennyire sikeresek lettetek?

– Az egynyári slágereket egyre csak tolják le az

ember torkán, így a magyarok többsége még

úgyszólván nem nõtt fel ehhez a zenéhez. 

Ez az oka, hogy ennyi évnek kellett eltelnie

ahhoz, hogy megismerjen és megszeressen

bennünket a közönség.

– Egyes vélemények szerint ti is csupán egy-

nyári slágereket írtok. Mit gondoltok errõl?

– Kb. 10 év múlva ki fog derülni, hogy

kik bizonyultak egynyári zenekarok-

nak. Vegyük például a Bikinit, a

Republicot, vagy az Eddát, akik a mai

napig keresettek maradtak. Ha ezt a

színvonalat meg tudjuk tartani, da-

colva a tiszavirág-életû zenei irányza-

tokkal, nem fogunk beleesni az egy-

nyári kategóriába. De itt van például

a Vidéki Sanzon, ami egy 10 éves

dal. Mi hittünk ebben a dalban, és

látták rajtunk, hogy minket nem le-

het csupán termékként eladni.

– Milyen út vezetett el a mostani sikerekig?

– A zenetévének és a rádi-

óknak nagyon sokat köszönhetünk,

rengeteget játszották a számainkat és

a klipjeinket. Aztán egyre többen

kezdtek felismerni bennünket az ut-

cán. Olyan zenekar vagyunk, akik

mindig egyre elõrébb szeretnének

jutni. Akkor is csináltuk tovább, ami-

kor egy kiadó sem akarta kiadni

a zenénket. Aztán egy gyulai

fiatalember keresett meg

bennünket, hogy szeretne

velünk valamit kezdeni. 

Õ sokat tolt a zenekar

szekerén, forgattunk

egy új klipet is. Végül

megszûnt vele a kap-

csolatunk, de már

válogathattunk a kiadók kö-

zött. Akkoriban havi 1-2

koncertünk volt ,

manapság meg van,

hogy havi 24.

– Rockeres külsõtök

alapján azt gondolhat-

nánk, hogy teljesen más

zenét játszotok, mint

amit valójában. Meny-

nyire van a zenétekben

kompromisszum önma-

gatokhoz képest?

– A zenét nem nézni,

hanem hallgatni kell.

Hallgatunk mi min-

denféle muzsikát, az

pedig nem igaz, hogy

valaki úgy néz ki, ami-

lyen zenét játszik. Nem

engedjük a kiadónknak sem, hogy beleszóljon

a zenénkbe, vagy a kinézetünkbe.

– Milyen szempontok alapján írjátok a számaitokat?

– Amikor elpróbálunk egy dalt, az elsõ számú

szempont, hogy tetsszen nekünk. Volt olyan

dal, amivel kapcsolatban érez-

tük, hogy valamiért nem jön

be. Amikor kiválasztjuk a kli-

pes számokat, érdekes módon

mindig mindnyájan ugyan-

azokra a dalokra voksolunk. 

Kialakult persze egy stílusunk

is, és megpróbálunk azon

belül mozogni.

– Melyek a kedvenc fellépé-

si helyeitek?

– Az egyik egyértelmûen

és minden hízelgés nélkül  a

SZIN, a másik pedig a Zöld

Pardon, a hangulata miatt.

Kovács Katalin

Képek: Hegedûs Sándor,

PartyPonty

A Magna Cum Laude koncertje mindig

újraSZINezi a zeneszeretõk jó hangu-

latát. A fiúkkal való beszélgetésbõl ki-

derült, mi a sikerük elsõ számú titka:

mindig hûek maradtak önmagukhoz.

– Kérlek, mesélj egy kicsit, honnan ismerhet Téged a

közönség?

– Kecskeméten élek és dolgozom, és elsõsor-

ban a Gong Rádióból ismerhetnek engem,

mivel minden szombat este 8-tól itt pörgetem

a legjobbakat a Házibuli folytatódik mûsor-

ban. Sok más rádióban is feltûnök legalább

havonta egyszer, ilyen pl. a Rádió Majsa, 

Rádió Plusz, Fehérvár Rádió, Armageddon

Fm, Pont Rádió stb. A diszkózás és rádiózás

mellett producerkedem is, mára már rengeteg

zenémet játsszák itthon, illetve külföldön is a

rádiók, DJ-k egyaránt. Több kiadónál jelen-

tek meg zenéim, remixeim: Discogalaxy, Cls,

Pornostar, Onward, Secret Service.

– Mikor döntötted el, hogy a zenével fogsz foglal-

kozni, és hogy DJ leszel?

– Külföldön sokaknál a producerkedéssel in-

dul minden, utána válnak diszkósokká is, ná-

lam ez fordítva volt. Min-

dig is érdekelt a zene, de

úgy 8 évvel ezelõtt, 13

évesen õrültem meg tel-

jesen, és amit csak tud-

tam, megtettem azért,

hogy mindent megtanul-

jak a szakmán belül .

Ahogy teltek az évek,

mindig egyre komolyabb

bulik jöttek, meg persze

egyre több siker is.

– Milyen további terveid

vannak a közeli-távoli jö-

võre nézve?

– Mindenféleképp a ze-

neírás áll nálam az elsõ

helyen, folyamatosan

dolgozom a remixeken,

illetve a saját zenéken, bár ezek még picit vá-

ratnak magukra. Mindemellett a rádiózást és a

diszkózást sem hanyagolom, ahol csak tudom,

szórakoztatom a nagyérdemût.

– Amikor nem rádiózol vagy 

a lemezlovaskodsz, mivel foglal-

kozol?

– Ezt nagyon könnyen meg tu-

dom fogalmazni: rántott sajtot

eszek sorozatfüggés közben.

Természetesen nem a Dallast

meg A homok titkait pörgetem,

a legújabb amerikai sorozatok

fanja vagyok – bátran kijelent-

hetem, hogy az országban az

egyik legnagyobb. 30-40 féle

sorozatot biztos, hogy nézek,

most hirtelen nem tudom fej-

bõl a pontos számot. Emellett

amennyi szabadidõm van, azt a

kedvesemmel töltöm.

Kovács Katalin 

„Aztán egyre
többen kezd-
tek felismerni
bennünket az

utcán.”

Neked öt gigabájt, nekem öt libamáj…

Diszkózene és rántott sajt
A mûvésznevén Mr.Vasovskiként ismert if-

jonc DJ zenéit és múltját tekintve már nem

is annyira nevezhetõ zöldfülûnek, hiszen 21

évesen elmondhatja magáról, hogy DJ, pro-

ducer, mûsorvezetõ, és nem utolsósorban

mániákus rántott sajt-függõ!
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Az amerikai elnökválasztási kampány mindig

izgalomba hozza az amerikai értelmiségi és

mûvészréteget. Ez most sincs másként. A 4

évvel ezelõtti emlékeim szerint az ak-

kori demokrata elnökje-

lölt, John Kerry mellett

az REM kampányolt pél-

dául. Egyébként is az a

jellemzõ, hogy ezek a sza-

badelvû és – gondolkodá-

sú emberek nagy többsé-

gükben a mindenkor i

demokratákat támogatják.

Politológiai fejtegetésbe

nem mennék bele, hogy a

két tábor (világ)nézete kö-

zött mekkora a különbség,

ez nem ennek a cikknek a témája.

Ez alkalommal Bruce Spring-

steen lesz Barack Obama „elõ-

zenekara”, majd New Yorkban

Billy Joellel lép fel, amúgy szin-

tén az elsõ színes bõrû elnökjelölt

érdekében. Az elsõ fellépése a politi-

kai aktivitásáról egyébként is is-

mert, „Amerikában született”

sztárnak stílszerûen Philadelphiá-

ban lesz, még ha nem is az utcá-

kon, hanem egy borsos

jegyárakkal bíró kam-

pányesten. Állítólag a

legolcsóbb jegy is 500

dollár, de ez a tengeren-

túlon több évszázados ha-

gyományokkal bír. A jelöl-

teket nem kizárólag a

pártok támogatják, hanem

mecénások is csúsztatnak néha

nem kis összeget a zsebekbe.

Springsteennek egyébként jól megy so-

ra, mert nem csak Obama gépezetének egy

fontos eleme, hanem a 2009. február 1-jén

esedékes amerikai futball-bajnokság dön-

tõjén, a Super Bowlon is fellép majd  a

szünetben, márpedig a Super Bowl

az Egyesült Államok, de lassan a

világ legnézettebb televíziós

közvet í tése – v i lágszer te

mindtegy 1 milliárdan tekin-

tik meg. Sûrû napok, hetek,

hónapok elé néz Bruce.

Visszatérve a politika

színterére, négy évvel ez-

elõtt az REM és a többi

demokrata-érzelmû mû-

vész „harca” Bush ellen

nem járt sikerrel. Kíván-

csian várom, milyen sorsra

jut McCain ellen Obama, olda-

lán Springsteennel.
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A néhány hónappal ezelõtti

Hökkentõben megírtam,

hogy az akkori állás szerint

kit választott egy rockzenei

portál minden idõk legjobb

énekesnõjévé, legalábbis a

pillanatnyi állás szerint. 

A versenyt akkor toronymagasan Janis Joplin

vezette, nem meglepõen. Arról nincsenek in-

formációim, végül õ nyert-e, de nagyban mer-

nék tenni rá. 

Ezúttal elindult

a játék az urak kö-

zött is, és még szin-

tén nem zárult le.

Szeptember 30-án

e s t e a z t t u d o m

mondani , hogy a

különbség, és így a

szórás is elég kicsi.

Szemezgessünk az

elsõ helyezett elõtt

egy kicsit. A még

egy százalékot sem

elérõk között is már van egy-két ismert név,

éppen ezért meglepetés. Joe Cocker csak 0,

8%-on áll, talán ez az õ többiekhez viszonyí-

tott „mainstreamségének” tudható be, pedig

hát azért egy minõségi öregrõl beszélünk.

Rod Stewart ismert, de Magyarországon ke-

vés dalával feltûnõ énekes, a többiek nevét

pedig leginkább az ínyencek ismerik

ebbõl a kategóriából – mármint az 1%

alattiak közül. Akkor térjünk át az él-

mezõnyre. Sokan kedvelik az egy-

kori Black Sabbathot és a mai

Ozzy Osbornet egyaránt, így õ igen

elõkelõ helyet foglal el a maga 5,

8%-ával, megelõzve például Mick

Jaggert, vagy az elsõ „super-

group”, a Cream egykori éneke-

sét, Jack Bruce-t.

Ezek után nézzük,

kik a dobogósok. Ian

Gillan épphogy lema-

radt errõl a posztról, a

Deep Purple magas han-

gú énekesfenoménje 6,

6%-ot kapott. A dobogóra

4 ember fért fel, mert a

második helyen holtver-

seny volt. Nem kétsé-

ges, mindannyian meg-

érdemlik. 7, 4%-kal a 3.

helyen Jim Morisson

zárt. Õt nem hiszem, hogy

bárkinek be kell mutatni, még 37

évvel a halála után sem, ami hosz-

szabb, mint az élete volt – igazi

idolnak számít zenei és nõi kö-

rökben egyaránt. 9,1%-ot ka-

pott Freddie Mercury és Jon Anderson. Utób-

bi a Yes együttessel vált ismertté, de együtt

dolgozott a Vangelissel is, pár éve pedig

szólóban lépett fel. Budapesten is,

nagy sikerrel. Igazi õsrocker, aki tan-

anyag bármelyik ezzel foglal-

kozó órán vagy tanul-

mányban.

Az elsõ helyezett elõtt

annyit, hogy körülbelül há-

rom éve volt, hogy egy an-

gol rádió hangszerekre és

énekesekre lebontva ke-

reste minden idõk leg-

jobb könnyûzenészeit,

ahol a Led Zeppelin tarolt.

Robert Plant is, aki ezen a

listán is toronymagasan, 15, 7%-

kal vezet. Nem csoda, hogy ami-

kor már a Ledzep turné elindulá-

sának híre ment, már felforrt a

rockzene egyébként sem állóvize,

és ha Jon Andersonra azt mond-

tam, tananyag bármelyik rock-

könyvben vagy órán, a Led Zeppelin

kötelezõ, és egybõl buktató anyag

ezeken a helyeken. 

Végül pedig megállapítható, hogy a

listát összeállítók és a rá szavazók közül va-

lószínûleg senkinek sem volt ízlésficama,

amihez mindenkinek, aki szavazott, gra-

tulálok.

Springsteen: 
Isten áldja Amerikát!

Ki a legjobb
énekes?

Így, csupa nagybetûvel, mert akik írják – elné-

zést, íratják, nyilván abban a hiszemben élnek,

hogy majd úgy kigúvad a szemünk a szokatlan-

nak manapság nem nevezhetõ

mûfaj hallatán, mintha legalább-

is a világ nyolcadik csodáját lát-

nánk. Hogy miért jó bosszúból,

pénzéhségbõl, vagy hasonló okból

botránykönyvet kiadni, azt a ma-

gam kis naiv eszével nem fogom

soha megérteni, noha a választ

megadtam. 

Ezúttal Madonna öccse, Christo-

pher Ciccone írt szaftos könyvet so-

kak kedvencének életérõl. Azért az

nagyon érdekes, amiket lenyilatko-

zott a magyarországi bemutatóján,

jelesül, hogy õ szereti a nõvérét a

megromlott iszonyuk ellenére

is, és hogy a könyv teljesen ob-

jektív és harag nélküli. 

Az igazi tartalmáról eleddig csak azok

tudnak, akik valóban a kezükbe is vették.

Hogy mi lesz a dolog vége? Valószínûleg nem

sok újdonság, hiszen Madonnáról már ezelõtt

is repkedtek a kacsák és a vérlázító

igazságok egyaránt. Ezek után - pe-

dig nem vagyok Madonna-életrajz-

kutató, de még nagy fan sem –

mi újdonságot tud nekem az

öccse mondani? Illetve más-

hogy teszem fel a kérdést. Mi

meglepõ újdonságot tud írni a jó

Christopher bátyánk? Valószínûleg

semmilyet. Valami olyasmi lehet a

könyv, hogy „… jaj, jaj, mi mennyit

segítettünk szegény kis Madonnának, aki ezt

nem hálálta meg. Meg ott volt az a szemét Guy

Ritchie, aki belerondított a mi kis családi

idillünkbe…”. Amúgy tanulságos ez a

kis idézet a sajtótájékoztatón elhang-

zottakból: „Madonna azt vallja, hogy

mindenki dolgozzon meg a pénzéért, és

valamiféle fegyverként használja ezt elle-

nünk, hogy mindössze havi párszáz dollárt kelljen

adnia a milliárdos vagyonából, miközben millió-

kat szán adakozásra és jó ügyek megsegítésére.”

(stop.hu). Hát igen, erre inkább nem írok sem-

mit. Persze más a leányzó fekvése, ha

Christopher Ciccone volt idáig

Madonna menedzsere, de úgy tu-

dom, nem. Akkor pedig miért is

várjuk a sült galambot a szánkba?

Mert az ember a magánvagyoná-

ból arra költ, amire akar. Madonna

nem szent, még ha sokan annak is

tekintik, de hát számon kérni rajta,

mert nem ad, csak pár száz dollárt

a vagyonából, na ez is kicsit furcsa. 

De nem baj, mert ebbõl a könyv-

bõl lehet, hogy sok minden visszatérül

Christopher Ciccone-nak. Mert a nép, az is-

tenadta nép zabálni fogja… pár hónapig.

Majd felsóhajt, „ja, csak ennyi, én többet vár-

tam”. Ez a mondat ugyanis a botránykönyvek

végének sajátossága, botránykönyv, most már

kisbetûre váltva.

BOTRÁNYKÖNYV!!!

Összeállította:

Boros Tamás
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Miután 10-én reggel a verseny összes résztve-

võje megérkezett a helyszínre, Csikós Ildikó

programkoordinátor és Herczeg Tamás, a

REÖK igazgatója bemutatta õket egymásnak

és a megjelent újságíróknak. Solténszky Tibor,

a zsûri elnöke jó munkát kívánt a versenyzõk-

nek, majd sajnálatát fejezte ki amiatt, hogy

Magyarországon ma a dráma és a színház csu-

pán egymás mellett él, de ritkán születik frigy

közöttük. Beszéde után kezdetét vette a sorso-

lás, a résztvevõk feszülten figyelték sorsuk to-

vábbi alakulását.

E lengedhete t len

szerkezeti eleme a drá-

máknak a bonyodalom, s

most a drámaíróverseny-

nek is fontos részét ké-

pezte. Tudniillik, a szerve-

zõk a véletlenre bízták,

hogy az írók melyik

teremben készít-

sék el drámáju-

kat, s ily módon

a kiállítás mely

festményei ad-

j á k m a j d a z

inspi rác ió t

s z á m u k r a .  

A s z e r e n c s e

kérdése volt az

is, hogy az el-

készült mûvet

másnap ki ren-

d e z i m e g , s

mely színészekkel állítja majd színpadra. 

Bonyolult, de mindenképpen érdekes elkép-

zelés, és ez adta meg a verseny különleges

ízét, zamatát, na meg persze az, hogy minden

a szemünk elõtt játszódott.

A verseny elsõ napjának tetõpontja min-

den bizonnyal a sorsolás volt, hiszen eredmé-

nye már eleve meghatározta a születõ drámák

genetikai hátterét, s mint ez másnap kiderült,

a festmények a cselekmény alakulására való-

ban jelentõs befolyással bírtak.

A Marosvásárhelyi Színmûvészeti Egye-

tem és az Újvidéki Mûvészeti Akadémia hall-

gatóit, valamint a pécsi Janus Egyetemi Szín-

ház és a szegedi Focus Mûhely színészeit

kemény próbatétel elé állították. A versenyen

ugyanis a meghívott rendezõk, Andrei Elek

(Arad), Urbán András (Szabadka), Tóth And-

rás Ernõ (Pécs) és nem utolsósorban Benkõ

Imola Orsolya (Szeged) a fent említett társula-

tok tagjai közül egyesével húzták ki azoknak a

nevét, akikkel a továbbiakban közösen dol-

goztak. Miközben a drámák születtek, a ren-

dezõk a nekik kisorsolt színészekkel ismer-

kedtek, tréningeztek. Zengett a Palota a

termekbõl kiszûrõdõ bizarr hangoktól, neve-

téstõl, kopogó cipõtalpaktól. Itt valami készü-

lõdik – gondolhatta a festményeket bámuló

vendég, hiszen a kiállítás továbbra is nyitva

állt a kíváncsi látogatók elõtt, akik talán nem is

sejtették, hogy bizony éppen egy dráma van

kibontakozóban.

Késõbb a zajok

elcsendesedtek, es-

tére a hangok is el-

haltak, a pennák

sem kopogtak már a

kemény asztallapon.

Nyugovóra tért az utol-

só író is, egy dráma

van csak, ami

még két szá-

mítógép kö-

zött kering

valahol , de

pillanatokon

belül célba

ér – s vele

l e z á r u l a

verseny egyik

legfontosabb szakasza, hogy aztán a felkelõ

nappal kezdetét vegye a következõ.

Szilveszter öreg éjszakáján, A Sziget, 

József és testrészei, Kiskörút, nagykörút, akár-

milyen kiskorút. Anyakönyvezés kipipálva.

Most még csak lelki szemeink elõtt jelennek

meg az elkészült drámák, de hat-nyolc óra múl-

va a fehér lapokról kitörve, teljes valójukban,

vizuálisan is megismerhetjük õket. A társula-

tok lázas munkába kezdtek, hiszen a feladat

sok volt, az idõ viszont kevés. Újra zengett a

palota, cifra hangok szûrõdtek ki a kiállítóter-

mekbõl. Elképzelhetetlen volt számomra,

hogy ebbõl este dráma lesz.

Lett. Fél órával az elsõ elõadás kezdete

elõtt érdeklõdõk tömkelege érkezett az épü-

lethez. Mindenki kíváncsian várta a premiert.

Gyerekkorom szabadtéri, garázsfalra vetített

Kincskeresõ kisködmöne elevenedett fel elõt-

tem, ahogyan az emberek elfoglalták helyüket

a székeken vagy törökülésben a földön. A fal-

ról Munkácsy, Csontváry, Rippl-Rónai mûre-

mekek néztek le az izgatott közönségre, majd

a fények kialudtak. Elkezdõdött az elsõ elõ-

adás, majd a második, a harmadik és így to-

vább.

Hatalmas taps, a zsûri részérõl is elismerõ

pillantások. A gyõztes dráma Beszédes István

írása, a Szilveszter öreg éjszakáján lett, míg a

legjobb rendezõnek járó díjon ketten osztoztak:

Benkõ Imola Orsolya és Tóth András Ernõ. 

A színészek közül Hollósi Orsolyát vélte a leg-

kiemelkedõbb tehetségnek a zsûri, így õ a leg-

jobb színésznek járó díjjal lett gazdagabb. Mi,

nézõk és résztvevõk szintén gazdagabban tér-

hettünk haza. Egyrészt a feledhetetlen élmény,

másrészt a megnyugtató remény miatt, hogy

márpedig a kortárs dráma élt, él és élni fog.

Fizel Nikolett

fotók: internet

Dráma lett a vége
Drámaíróverseny a Reök-palotában

A dráma szó jelentése cselekedni.  
A szeptember 10-én és 11-én megrende-
zett drámaíróversenyen a meghívott
írók, Hatházi András (Erdély), Beszé-
des István (Vajdaság), Balogh Róbert
(Pécs) és Podmaniczky Szilárd (Szeged)
gyorsan cselekedtek, hiszen pár óra le-
forgása alatt megírták mûvüket. A drá-
mát másnap este be is mutatták, mégpe-
dig születésük helyszínén, az ihletként
szolgáló KOGART-kiállítás festményei
között.
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– Nyilván gesztusértékû, hogy az István, a királyt

épp Szegeden adták elõ augusztus 20-án. Hogyan

látja most a Szabadtéri helyzetét, szerepét?

– Szerencsére nem sokat változott, amióta a

szó legnemesebb értelmében népszínházi jel-

leggel elindították útjára. Ez egy misszió. 

Estérõl estére a nézõket olyan értékekkel kell

fellelkesíteni, elszórakoztatni, amelyek vala-

mennyiünk kultúrkincséhez hozzátartoznak.

A Szegedi Szabadtéri Játékok megõrizte a na-

gyon egyedi mûfaji sokszínûséget. Bár egy pi-

cit mostanában hiányolom a mûsorból a prózai

elõadásokat. Amikor mûvészeti igazgatóként

dolgoztam Szegeden, sokat próbáltam tenni a

minél szélesebb mûfaji palettáért, és a telt há-

zas elõadások igazoltak is.

– Mi lehet oka az István, a király töretlen sikerének?

– Egyrészt a témaválasztása. Ez egy olyan iz-

galmas történet, amely a magyar történelem-

nek egy mindig újragondolható, új elméletek,

értelmezések felállítására ingerlõ korszakáról

szól. Másrészt a zseniális zenei világa, amely a

folklór dallamvilágot a rock hatásaival képes

vegyíteni. A darab ennek a két mûfajnak olyan

szerencsés és kivételes találkozása, amely egy-

értelmûen az egykori és a jövõbeli sikerének is

a záloga. Az aktuális rendezõnek a legfonto-

sabb feladata csak az, hogy ne akarja ráerõsza-

kolni a nézõre, hogyan értelmezze a darabot.

Maradjon benne valami belsõ titok, csak így

maradhat állandóan izgalmas és érdekes.

– A Társulat elõadásában a darab nagyon látványos

és filmszerû lett. Ez a színészek miatt alakult így?

– A mû látványvilága elsõsorban a nyughatat-

lan rendezõi habitusom eredménye. A színpa-

di rendezéseimkor egyébként is mindig dina-

mikusan gondolkodom. A régi elõadásoknak

mindig is zavart a túlzott ünnepélyessége, stati-

kussága. Nem akartam nosztalgiázni. A meglé-

võ zenét minél jobban meg akartam mozgatni,

a színház nyelvén felszabadítani, kiteljesíteni.

A színészeimben is rengeteg energia szuny-

nyadt, biztos nem érezték volna jól magukat, ha

feszesen állva kell elénekniük a slágereket.

– A díszlet és maga a darab mennyire alkalmazko-

dott a szegedi körülményekhez?

– Maximálisan, hiszen amikor a nagyon speci-

ális és komplex díszleteket megterveztük, ak-

kor eleve a Dóm tér adta lehetõségekbõl in-

dultunk ki. Igazából a pesti sportarénai fellé-

pésünk csak elõtanulmány volt. Mindent a

szegedi miliõnek, a szabadtéri színpadi körül-

ményeknek rendeltük alá. Ez az elõadás ide

lett álmodva, ide született.

Vass Attila

Képek: internet

„Maradjon valami belsõ titok”
A honi tévés esték üde színfoltja volt
a Társulat mûsora, ahol tehetséges és
fõleg elhivatott fiatal énekesek ver-
senghettek a díjért, hogy a 25. jubile-
umi István, a király rockoperában
szerepelhessenek. A csapat végül
összeállt, és elõreláthatóan még éve-
kig fogja nagy sikerrel elõadni a slá-
gereket. A darab rendezõjét, Szikora
Jánost a mû sikerének titkáról, lát-
ványvilágáról, és általánosságban a
szabadtéri színházról kérdeztem.

Biztosan gyakran jár mindenki a Fekete ház

felé, ha más nem akkor, amikor a könyvtárba

megy, vagy leszáll a villamosról a Somogyi ut-

cánál.  Sokan nem is tudják, hogy ez egy mú-

zeum, akik pedig tudják, nem biztos, hogy rá-

szánnak egy kis idõt ar ra , hogy be is

menjenek és megnézzenek egy kiállítást. Én

bementem, és megérte! Nem lettem tõle ke-

vesebb (sõt!), és nem bántam meg, hogy a

szombat délelõttömbõl körülbelül fél órát rá-

áldoztam egy kis mûvelõdésre, múltidézésre.

Az Így öltözködött a szögedi nemzet, a

szabóipar dicsérete c. állandó kiállítást néz-

tem meg. Mikor a pénztáros

megtudta, hogy diák vagyok,

mosolyogva mondta, hogy ak-

kor én ma ingyen nézhetem

meg a tárlatot. Rögtön a kiál-

lítóterem bejáratánál pár fény-

kép fogadott, amelyen komoly

tekintetû szabólányok néztek

rám fekete-fehér szemekkel.

Balról díszes ruha, amelyet

eddig csak régi, kosztümös fil-

mekben láttam. Látszott rajta

az idõ, az egykor még minden

bizonnyal vakító fehér csip-

két elszínezte már a por, de a

ruha maga ennek ellenére gyönyörû és fensé-

ges volt. 

A ruha melletti vitrinben cirkalmas be-

tûkkel írott számadáskönyvek, és szabók ré-

szére kiállított kiváltságlevelek voltak megte-

kinthetõk. Ezek után szabómûhelyekbe

nyerhettem betekintést, ahol különféle sza-

básminták voltak láthatóak, a vitrinekben tû-

tartók, tûpárnák, többféle ruhakefe, vasalók,

óriási szabóollók, gombok, mérõszalagok él-

vezték egymás társaságát. Egykori cégtáblák

hirdették a mûhelyek címeit és a mesterek

neveit.

A kiállított bábukon láthatunk díszma-

gyar ruhát, régi esküvõi viseleteket is. Külön-

féle, tematikusan berendezett vitrinekben

ékszerek, gallérok, alsónemûk, cipõk tekint-

hetõk meg. Varrógépek is vannak kiállítva, itt

mindenki megnézheti, milyen is az a Singer,

amit a nagyszülei annyit emlegetnek. 

A régi fényképeken kislányok, kisfiúk,

nagylányok, katonák, hitvespárok pózolnak

ünneplõ ruhájukban. A nõk, lányok ábrándos

tekintettel révednek a kamerába, a

férfiak határozott tekintete

erõt sugall. Ezen képek láttán

könnyû elgondolkozni: Mi-

lyen életük lehetett? Vajon

boldogok voltak? Mit gondol-

hattak éppen? 

A számtalan korabeli újság,

számla, plakát, ruha, a régi te-

kintetek a falról mind visszare-

pítettek egy másik korba, így

nem is kicsit hökkentem meg,

amikor a kiállítás vége felé ma-

gammal néztem szembe egy tü-

körben. Csodálkozva meredtem

kissé kócos tükörképemre, majd szemem a

tükör feletti kiírásra siklott – A 2008-as év di-

vatja. A teremõrre siklott tekintetem, aki hal-

ványan elmosolyodott. Nekem is jó kedvem

lett. Még akkor is mosolyogtam, mikor kilép-

tem az utcára. A villamoson ülve azon gondol-

kodtam, milyen ruhát is csináltattam volna

magamnak az elsõ bálomra...

Papp Zita

fotó: Hegedûs Sándor

Múltidézés a Fekete házban

beszélgetés Szikora Jánossal, a jubileumi István, a király elõadás rendezõjével
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– Sanyi, Te 12 évig a MÁV-nál dolgoztál. Hogy ke-

rültél a vasúthoz?

Badár: Az iskola befejezése után volt egy 

1 éves színházi munkám Szentesen, melyet

színháznak nem neveznék, inkább csak játék-

színnek, mivel saját társulata nem volt. Úgy

döntöttem, hogy a vasútnál helyezkedem el,

mivel akkor még divat volt a közveszélyes

munkakerülés. Fel is vettek, mivel egyszerû

volt a felvételi, mint általában bárhova.

– Milyen munkát végeztél?

– Mindenki bakterként kezdte, onnan lehetett

továbbjutni. Én végig bakter maradtam… 

Valójában az elsõ négy évben váltókezelõként

dolgoztam, utána már vonatirányítóként tevé-

kenykedtem.

– Az így szerzett tapasztalataidat tudtad késõbb a

filmjeidben is kamatoztatni? Pl. a Hasutasokban?

– Igen, egy kicsit a Hasutasokban, de pl. az

Európa Kempingben konkrétan dolgoztam az-

nap. Amit a közönség abban a filmben lát, az

nekem egy szimpla munkanapom volt. A Szõ-

ke meg is volt gyõzõdve, hogy valami fel fog

robbani, de legalábbis két gyorsvonat egymás-

nak megy…

– Zoli, hogyan készülsz fel egy-egy fellépésre?

– Hergelem magam, mint pl. ahogy egy

bobcsapatban ütögetik egymás fejét. Tehát az

ember kigondolja, hogy kb. mit akar mondani,

aztán sodorja a történet, illetve saját maga. Ha

el is határozom, mi lesz, úgyse az lesz. Persze

nem minden a színpadon jut az ember eszébe,

de ebbõl leírva mondjuk semmi nincsen. Utá-

na összegzek, hogy mit akartam elmondani, mi

lett belõle, mit nem mondtam el, és mit mond-

jak el legközelebb. Ez olyan, mint egy folya-

matos építkezés. 

– Akadtál már meg beszéd közben?

– Igazából, amikor az ember beszél, már azon

gondolkozik, mit fog mondani kettõvel, há-

rommal utána. Persze figyelni kell a közönsé-

get is: ki akar elmenni sört venni, ki min neve-

tett. Általában igyekszik az ember belõni a

korosztályt. Ha pl. mindenki huszonéves, nem

valószínû, hogy apámnak az ötven év-

vel ezelõtti történeteit mesélem

nekik…

– Volt már olyan, hogy egy poént jónak gon-

doltál, de a közönség nem nevetett rajta?

– Hogyne. Az ember egyszer-kétszer

próbálkozik, ha harmadjára sem sike-

rül, akkor leveszem a mûsorról. De

olyan is volt már, hogy pl. nem tudtam,

miért nevettek, de nevettek, és azt

megtartottam. Nem tudom, mennyire

látszik, de én a saját fájdalmaimról me-

sélek, a legtöbb történet nekem igazá-

ból végtelenül szomorú, de az embe-

rek nevetnek rajta.

– Sanyi, neked elég sok filmes szereped volt

már…

Badár: Ha mindet összeszámolnánk,

lenne vagy 46 film, ha nem több…

Számomra egyik sem alárendeltje a

másiknak. Épp most kaptam egy bibli-

ográfiát a filmjeimrõl, és bizony megle-

põdtem, mert voltak olyan filmek,

amelyekre már nem is emlékeztem.

Pl. a Mindenki fél a törpétõl

címû filmben nem tudom,

hogy milyen szerepet játszottam.

Lehet, hogy én voltam a törpe…

Kõhalmi: volt olyan, hogy karácsonykor

öt csatornán mentél párhuzamosan.

Badár: Így van, öt különbözõ film-

ben láthatták az emberek ezt a sira-

lomházarcú palit.

– Milyen emlékeket õrzöl a

Kontrollról?

– A Kontroll egy megha-

tározó élménye az éle-

t e m n e k , n a g y o n

m u n k a i g é n y e s

volt. 36 éjszakán

keresztül for-

gattuk az alul-

járóban, nappal

i s dolgoztunk

valami máson, min-

denki csinálta a maga dolgát.

A gyalogkakukk üldözése a

filmben csak pár perc, de az

elkészítése két és fél nap

non-stop futás volt. A De-

ák-téren vettük fel három

szinten. Borzasztóan sokat

kellett futni. A Kontroll

nemcsak az én, hanem úgy gondolom az egész

ország filmes életében meghatározó lett. 

Ráadásul egy kezdõ rendezõ, Antal Nimród

munkája, ami azért nem semmi.

– Sokan az utóbbi évek legjobb magyar filmjének

tartják a Kontrollt.

– Igen, és nem csak a jósága miatt, hanem

mert valami újat hozott a magyar filmes köztu-

datba a korábbi dokumentalista alkotások

után. Külföldön 36 díjat nyert, összesen kb.

39-et… Szerencsés vagyok, hogy megérhet-

tem a prágai õsbemutatót, amikor már három

héttel a vetítés elõtt nem lehetett jegyet kap-

ni. Berlinben vetítették elõtte, onnan jött a hír,

hogy nagyon jó a film. Számomra az volt a hi-

hetetlen, hogy olyan jó volt a fordítás, hogy a

közönség mindenre azonnal reagálni tudott.

Lengyelországban az elsõ hétvégén 30 ezren

nézték meg, nem beszélve Amerikáról vagy

Japánról… Ekkora sikerre a film készítésekor

egyáltalán nem gondoltunk.

– Tavaly a SZIN-en dumarekordot állítottál fel –

7 és fél órán keresztül beszéltél. Ezt idén egy szegedi

oktató, Dr. Kasza Péter Ferenc megdöntötte.

– Tudok róla, ezért meg is illeti a taps, de ha jól

tudom, õ nem mondott poént… Amúgy sem

az volt a célom, hogy egy életen keresztül hur-

coljam a zászlót. Vicces beszédbõl 7 óra 16

perc volt a hivatalos világrekord, én ezt akar-

tam megdönteni, és ha nem is hivatalosan, de

ez sikerült is. Persze nem úgy kelek fel regge-

lente, hogy megnézem magam a tükörben –

de menõ gyerek vagyok… Viszont az a segít-

ség, amit a közönségtõl kaptam, és a végén az

ováció… hát az felejthetetlen élmény marad a

számomra!

– Zoli, te szinte hazajársz, amikor Szegedre jössz.

Mit jelent számodra ez a város?

– Szeged számomra a nagyvárost jelentette

kiskoromban. Ha beindultunk otthonról a

városba, az olyan volt nekem, mintha

New Yorkba mentünk volna. Többeme-

letes házak egymás mellett, azért ez nem

csekélység. Azóta kiderült, hogy nem ez

a legnagyobb város, de én még mindig

szegedinek érzem magam. Szeretnék

visszaköltözni, ráadásul a családom

egy része is itt van – a felesé-

gem is szegedi.

– És Pest?

Kõhalmi: Pest, hát… Nem

szép dolog, hogy létezik.

(nevetés) Ezt pont idefelé

jövet mondtam Sanyinak.

Én még csak budapestiektõl

hallottam, hogy szeretnek ott

élni.

Badár: Sajnos Pesten tombol

az agresszió, harapni lehet a le-

vegõben a feszültséget. Ezt a

vidékiek el sem tudják képzel-

ni. Vidéken egészen mások az

emberek, ezért is szeretünk hoz-

zájuk jönni.

Kovács Andor

Képek: internet

A szentesi humorzsákok
Interjú Badár Sándorral és Kõhalmi Zoltánnal

A két nagy mesélõ-nevetettetõ leg-

újabb történeteit nyáron a SZIN-en,

majd szeptemberben a JATE Klub-

ban hallhatta a Dumaszínház közön-

sége. Többek között a „stand-up”-

ozásról is kérdeztem õket.
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Hát, jól megkaptuk. Nem kertelve vagy tájké-

pekbe csomagolva, csak bele az arcunkba. Jó

keményen, beszólósan, káromkodósan. A tár-

sadalom intoleráns, nagyszájú többsége most

befoghatja. Mert kik vagyunk mi? Akik bele-

fáradtak a hivatali lépcsõzésbe, és rögtön rá-

vakkanunk arra, aki feljebb jut a ranglétrán,

vagy akik talponállókban feleseket rendelünk,

és ítélkezünk bele a nagyvilágba. Rendõrök

vagyunk, akik megasztárságról álmodnak,

vagy seftelõ mutykázók, vagy romák, vagy zsi-

dók, vagy melegek, vagy liliomtiprók, vagy

alkoholisták… Sok mindent akar mondani a

film. Mi vagyunk a tétovázó zsaru, aki nem

tudja, megalkudjon-e vagy sem, gondolkodik

még rajta. Mucsi Zoltán jogot végzett, roma

zsaru Justitia oldaláról akarja megközelíteni a

bûnügyeket, és nem fogadja el fõnökei

sematikus válaszait a bûntettek

megoldására. Nagyon kiélt,

ráncos, de még a lován ül –

ami ha nem is fehér – még

nem döglött. Akarom monda-

ni, még nem tévedt el a hivata-

li packázások és háttérjátsz-

mák labirintusában, és a jó

ügy vezérli. Valahogy nekem

úgy fest, hogy a Jancsó – filmek

Kapája után kicsit megújult. Most

bõrkabátos, neo-s, küldetéstudatosnak

tûnik. A szerelmi szállal megbolondítva már-

–már szívtipró, ízlés szerint. Azért Scherer sem

maradhat ki képbõl, õ a zsidó zsaru, aki a szi-

várvány-hippis alteregót kapta. A zenét Ale-

xander Balanescu szerezte, amely kifejezetten

passzol a kelet-európai líraisággal áthatott rot-

hadó képekhez, érzelmekhez. Lassú, fájdal-

mas, éles és józanító is. A képkockákon sok

egyéniség és sorstörténet kering, amelyek nin-

csenek kifejtve, kibeszélve, így pedig kicsit

feleslegesek. Király Levente (Kalandorok) is-

mét csak egy rövidke szerepet kapott, ugyan-

akkor Molnár Piroskát „minden” filmbemuta-

t ó n l á t j u k – a m i ö r ö m t e l i – ( D o l i n a ,

Taxidermia, Rokonok, Tibor vagyok, de hódí-

tani akarok) olyan sok filmben kapott szerepet

mostanság. Meg kell említeni Györgyi Annát

és Szirtes Ágit is, akik

mindketten meg-

fásultak, kipin-

gáltak vagy holtsápadtak, egyszóval igaziak.

Csuja Imre a radikalizálódott pöfögõ, zsörtölõ-

dõ statiszta-zsaru, állandó kisebbségi komple-

xussal. Ott van a levegõben a súlyos társadalmi

probléma kibogozásának feladata is. Azt értem

is, hogy mennyire megfertõzik a társadalmi

köztudatot az elõítéletek és téveszmék, vala-

mint hogy milyen nagy össznépi gödörben

vergõdünk laposüvegünkbe kapaszkodva, de

miért nem jutunk ennél tovább? Remek buda-

pesti nyomorfreskót kapunk a lerohadt függõ-

folyosókról és a szocreál piacokról, eltúlzottan

sok szitokszóval és naturalizmussal. A társadal-

mi tényállás és diagnózis megállapítása egy ár-

nyalatnyit túl sötét, a bûnügy labirintusszerûen

túlkomponált, de a szerelmi vonalon érezhetõ

egy kis lelki feloldódás. Fátyol Emília, az erdé-

lyi menekült lány sorsának Zafírhoz kötése

megkapóan gyöngéd és egyben nyers, azon-

ban nincs igazi céljuk, csak idõsza-

kosan bíznak még a rendezõk a

férfi-nõ kapcsolat áthidaló jelle-

gében.

Vannak még célzottan

polgárpukkasztó, vagy úgy is

mondhatjuk, hogy kijózanító

képkockák, elég, ha csak a tv

elõtti önkielégítõs jelenet vil-

lan be, vagy a teljesen mezte-

len fõszereplõ szexjelenete, és a

kilóra mért káromkodások, ame-

lyekkel fejbe kólintják a nézõt. 

Az alkotók szerint semmivel sincs

benne több szitokszó, mint a való élet-

ben, és ez is a humor egyik válfaja. Tény,

hogy a legjobbakon mindig nevetnek. 

Dettre Gábor a Felhõ a Gangesz fe-

lett c. filmjében sem könnyû témát boncolgat,

ezúttal pedig erõsen imperatív módon krimis-

lamúros csomagolásban tárja elénk, hogy sze-

rinte milyenek vagyunk – nem mind, de sokan,

és jobb ha kitaláljuk, hogy mi legyen velünk,

ahogy ezen Zafír is gondolkodik. Csak az a baj,

hogy még õ sem találta meg a választ…

Balázs Marietta

Adott Dustin (Jason Biggs), aki sikeresen bele-

szeret munkatársába, Alexisbe (Kate Hudson).

Alexis okos, szép, tudatos és makacs nõ, viszont

csak barátilag szereti viszont munkatársát. 

Ekkor lép a képbe Dustin unokatestvére, Tank

(Dane Cook), aki arra szakosodott, hogy azokat

a nõket, akik elhagyták párjukat, szó szerint

visszaûzze exükhöz. Módszerei megbotránkoz-

tatóak, kegyetlenek és mondhatni alpárian

bunkók. Legalább Õ tudja, mit utálnak a

nõk, bár így azt is tudja, mitõl döglik a

légy, legalábbis hogyan lehet igazán hó-

dítani. De aki a Ghost filmen elbõgi

magát, rossz ember nem lehet! Tehát

Dustin megkéri az uncsitesót (vagy

tesót, bár ez a családi kapcsolat a

filmben is nehezen derül ki), hogy

segítsen, de Tank élete egyik

legnehezebb munkáját kapja,

mert ha egy projektbe beüt

az érzelem, abból jó nem

sülhet ki. A kõkemény pa-

si meglágyul, és egyszer

az életben tényleg sze-

relmes lesz. Kiderül,

hogy lelkiismerete is

van, és inkább lemond

álmai nõjérõl, mintsem hogy megbántsa õt a ré-

gi életével. Ezért képes egy esküvõn vedelni,

lehányni a menyasszonyt, leendõ anyósa elõtt

pucérkodni. Az alkotók próbálkoztak az apa-fiú

kapcsolat boncolgatásával Tank és az apja részé-

rõl, de az apa jellemével jelentéktelen mellék-

szál sikeredett csak ki belõle.

Jason Biggs ismét egy ügyefo-

gyott, nyámnyila pasit alakít,

amely szerepet – a tõle köte-

lezõen elvárható módon –

jól teljesített. Már csak az a

kérdés, mikor sikerül kitör-

ni ebbõl a szerepkörbõl, és

valamivel összetettebb fi-

gura szerepébe bújni.

Kate Hudsonnak volt

kitõl tanulni a vígjá-

tékok szerepeinek

a l a k í t á s á b a n

(Goldie Hawn lá-

nya). Anyuka is-

mét büszke

lehet a lányára. Dane Cook maga mögött tudhat

egy amerikai csajozós filmet, de már tartalmasabb

szerepekben is játszott (Mr. Brooks, Vas), igen ha-

tásosan alakítja öntelt karakterét.

Természetesen a szerelmesek egymásra

találnak, de végre nem tipikus, rózsaszín kö-

dös, csöpögõs dumával, hanem Tank módra.

Kivételesen a nõ lép „színpadra”, kõkemény

dumával hódít, s csajozós filmhez hûen termé-

szetesen ez nagyközönség elõtt zajlik.

Ha feliratozva nézed, készülj fel, hogy a

poénok nem úgy sülnek el, ahogy várod, de

legalább észreveheted, hogy a forgatókönyv-

írók nem fukarkodtak a trágár szövegekkel.

Ajánlom azoknak a filmet, akik pár frappáns

szöveget akarnak összeszedni, és azoknak,

akik még mindig nem tudják, hogy a nõk mit

utálnak a randikon, mert ebbõl a szempontból

is sokat lehet tanulni belõle.
Dinzer

Tabló – Egy romazsaru története

Túl jól alakulnak a dolgok

F
ilm Spanom csaja

Minden, ami egy nyomozás mögött van!
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Alex Forrest (Glenn Close) a – nyolcvanas

években divatos – „konnektorba nyúlt Barbie-

baba frizurájával” csábítja el Dan Gallagher-t

(Michael Douglas), aki családapaként

igent mond egy spontán egyéjszakás ka-

landra. A hormonok és a feleség távollé-

te által generált görbe este azonban

nem csak egy botlás. Adrian Lyne

(Lolita és a 9 és 1 hét) stílusos és ero-

tikus filmje elviszi a cicanadrágos, rágógumi-

zós nézõt egy csöppet sem messzi tájra, ahol a

rövid együttlét után a magányos nõ többre vá-

gyik, mint másodhegedûs szerepre. Feszült,

telefonhívásokkal megspékelt adrenalinada-

gunkban megtaláljuk mindazt, ami egy kis

borzongáshoz kell. A szeretõ túlfûtött vad-

macskaként veti magát Michael Douglasra,

akinek olyan jól megy a parázás, hogy a kor-

szak összes megfélemlített férfi-karakterét

(Elemi ösztön, Zaklatás) eljátszotta már, szá-

mos más, a világbékéért és a családjáért küzdõ

szerepe mellet (Összeomlás, Wonder Boys,

Tõzsdecápák). Eszköztárában a csábos mo-

solytól, a távolba révedésig, a rosszullét színle-

lésén át számos elem megtalálható. Nem baj,

Michael Douglas mindig a mi hõsünk marad.

Glenn Close domina szerepben nagyon erõs, õ

a tipikus veszélyes vad, csak a magyar szink-

ron nevetése idegesítõ kissé. A színésznõ nem

egyszerû szépség, sokkal inkább ravasz, ironi-

kus és hideg királynõ. Sokszor kap megosztó,

negatív szerepeket is, amelyekben kisejlik

személyiségének bonyolultsága is: sokszor tar-

tanak tõle (101 kiskutya, Stepfordi feleségek,

Veszedelmes viszonyok). Itt is jól

áll neki a

hiszti, a hir-

telen forgószél szerepben pont olyan jó, mint a

frizurája: kiszámíthatatlan. Érzelmi idegroncs-

csapdája egy állítólagos magzaton keresztül ej-

ti rabul a férfit. A többi szereplõ sematikus,

csak a férfi és nõ párharcára van kiélezve a tör-

ténet. Az egyetlen kibogozhatatlan közjáték a

kis Gallagher gyerek nemének kitotózása, aki-

rõl Dan azt mondja, kislány, de fiúneve van, és

olyan ruhákat is hord (errõl majd egy másik

filmben). Az alapsztori kezdetben hétköznapia-

san, lomhán pereg, miközben lassan, de bizto-

san készülõdik a történelmi fürdõszoba-jelenet.

Gallagher jogász úr elméje lassan tisztul ki, és

csak a sokadik utolsó telefonbeszélgetés után

ébred rá, hogy paragrafusai nem segítenek prob-

lémáján. Az ominózus nyuszis képsor után pe-

dig a nézõ elpilled a gõzfelhõtõl elnehezült leve-

gõjû fürdõszobában, ahol a fiatal

feleség készülõdik, és közben a

víz felforr, a teáskanna belesípol

a fülünkbe… majd Glenn Close

haja kiegyenesedik.

Eléggé izgalmas alkotás

ahhoz, hogy úgy érezzük, tör-

tént velünk valami, de nem

annyira, hogy végig a takaró

mögül lessük a mûvérpatronok

szimfóniáját. Így a film könnyû

álmot ígér, leheletnyi borzon-

gással, fülledt erotikával és a

nyolcvanas évek mosolyogni-

való ruhatárával.

Balázs Marietta

Fotók: internet

Egy asszony ha szeret
Végzetes vonzerõ

F
ilm

Kellemes, szomorkás, vidám, feszült. Lehetne

még tovább sorolni azokat a jelzõket, amelyek

ennek a filmnek láttán eszembe jutottak. Elõ-

ször ugyan kicsit furcsán éreztem

magam a Belvárosi Mozi Balázs 

Béla termében, és azon gondolkoz-

tam, hogy is kerültem én ide – egy

francia-libanoni romantikus vígjáték

vetítésére. Aztán rájöttem, hogy

nem is rossz ez a film. Talán épp

amiatt, mert kicsit más, mint a többi.

Egy kicsit lenyugszik az ember egy

másfél órára, kicsit elgondolkozik,

ábrándozik, esetleg izgul. Hallgatja

Khaled Mouzannar zenéit, amelyek

már önmagukban megérnek 450 Ft-

ot (a moziünnep alkalmával ugyanis

ennyibe kerültek a jegyek).

Egy tipikus fodrászszalon a cse-

lekmények fõ helyszíne (amely en-

gem kicsit az Amelie csodálatos éle-

tében lévõ kávézóra emlékeztetett)

szereplõje pedig

öt nõ, öt külön-

b ö z õ s o r s s a l .

Layale, a fõsze-

replõ (Nadine

Labaki, egyben

a film rendezõje

is) egy házas fér-

fi szeretõje, aki-

n e k h a m a r r á

kell jönnie, hogy

valójában folyamatos hazugságban él. A sors

fintora, hogy – óhajának megfelelõen – vélet-

lenül találkozik szeretõje feleségével, akihez a

férfi ragaszkodik, és kellemetlen helyzetet él

át, miközben a nõt szépíti házassági évforduló-

jára. A fodrászüzlet másik hölgy tagja, Nisrine

az esküvõjére készül,

ám nála sem mennek

éppen simán a dolgok;

a konzervatív libanoni

világban nem könnyû

a nõk helyzete… Nem

beszélve a saját nemé-

hez vonzódó Rimáról,

és a lányok barátnõjé-

rõl, az öregecskedõ

Jamaléról, aki min-

d e n ú t o n - m ó d o n

igyekszik fenntartani

a fiatalság látszatát. 

A „legzavaróbb” ka-

rakter mindenképp a

szabónõ, Rose néni

bolond nõvére, akit az

ember egyszerre saj-

nál és szán.

A film különle-

gességét a természetesség és a

titokzatosság adja. A szereplõk

játéka annyira egyszerû, de

nagyszerû is egyben, hogy a né-

zõ a mesterkéltségnek még a

nyomát sem érzékeli. Az egyéni

sorsok kialakítása is igazán élet-

szerû. Layale csalódása után

nyitva marad, hogyan alakul

kapcsolata a szimpatikus rendõrrel; Rima és

szépséges vendége megmaradnak plátói szin-

ten; a szabónõ elsõ igazi szerelmének kibonta-

kozását megakadályozza a sorsszerûség (nõvé-

re személyében); Nisrine, ha nehezen is, de

boldog mennyasszony lesz.

Valamelyik kérdésünkre tehát választ ka-

punk, valamelyik a „levegõben marad”, és a

nézõ fantáziája dolgozhat tovább a film után. S

ha ez a film nem is kerül a filmklasszikus kö-

zé, egy estét érdemes volt rászánni.

Kovács Andor

Fotók: internet

Karamell

Filmajánló
CCssaakk  eeggyy  sszzeerreellmmeessffiillmm

Rendezte: Ole Bornedal

Szereplõk: Anders W. Berthelsen, Nikolaj Lee

Kaas, Dejan Cukic

Hol? Mikor? Belvárosi mozi, 2008. október 30

– november 5. Csõke József terem

Nem a klasszikus – egy pohárból két szívó-

szállal való szürcsölgetésre kitalált – össze-

bújós mozi az ironikus nevû, dán remekmû.

Jonas bûnügyi fotós, aki foglalkozása ellené-

re, boldogan él feleségével Mettével. Azon-

ban egy nap súlyos autóbalesetet szenved-

nek, amelyet õk maguk sértetlenül úsznak

meg, ám a másik kocsi utasa, Julia – aki per-

sze  egy nagyon csinos lány – kómába esik.

Mi sem természetesebb annál, hogy hõsün-

ket rabul ejti Csipkerózsika. Kalandvágya és

az ismeretlen iránti vonzalmától hajtva elhi-

teti Julia családjával, hogy õ a lány titokzatos

barátja, Sebastian…

Bejrúti barátnõk története

Vissznézõ
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– Hogyan ismerkedett meg Masutatsu Oyamával, a

Kyokushin karate megteremtõjével?

– Tinédzser koromban néhány szülõ összefo-

gott azért, hogy gyermekeik karate órát vehes-

senek. Szerették volna, hogy fiaik erõsebbé,

koncentráltabbá és fegyelmezettebbé váljanak,

illetve, hogy bármikor képesek legyenek meg-

védeni magukat. Én is szerettem volna tanulni.

A karate volt az egyik ötletem, de gondoltam ar-

ra is, hogy valamilyen kontakt sportban (olyan

sportág, amelyben fizikai kapcsolat létesül a

sportoló felek között – szerk.) vagy judóban

próbálom ki magam. 1958-ban elmentem Sosai

Mas Oyama tokiói dojójába, ahol megismerked-

tem magával Oyamával. Természetesen már

hallottam róla korábban, láttam õt képeken, és

olvastam róla különbözõ újságokban is. 

– Tehát Oyama volt az Ön személyes mestere?

– Igen, a kezdetektõl fogva õ volt az instrukto-

rom. Fizikai és mentális értelemben is a meste-

rem volt, hiszen nem csak a különbözõ techni-

kákat sajátítottam el tõle, hanem a filozófiáját is

testközelbõl ismerhettem meg. 

– Mi a különbség az Ön által elsajátított és a ma-

napság oktatott karate között?

– Annak idején a Kyokushin karate sokkal egy-

ségesebb volt, mint most. Manapság sokan

hagyják el a Kyokushint, s alakítják ki saját stí-

lusukat, és sajnos vannak olyanok is, akik meg-

próbálják átírni az eredeti filozófiát, mozgás-

rendszert stb. Örülök, hogy Magyarországon a

karate nagy népszerûségnek örvend. Mindegy,

hogy az illetõ fiatal vagy idõsebb, a lényeg az,

hogy a saját célkitûzéseit elérje, és hogy örömet

leljen a sport gyakorlásában.

– Mit ért pontosan a karate filozófiája alatt?

– Magának a sportnak az a lényege, hogy az em-

ber élvezze azt, amit csinál. A karatéban nem

csak fizikai, hanem mentális dolgok is közreját-

szanak. Annak, aki ezt a sportágat választja,

meg kell tanulnia legyõzni önmagát, átlépni a

saját határait. A karatéban nincsen második

hely. Az egyik fél gyõz, a másik veszít.  A gyõz-

tes jutalma nem a trófea vagy a hírnév, hanem

az, hogy képes a túlélésre. Tehát mi nem azért

gyakorolunk és fejlesztjük a képességeinket,

hogy versenyeket nyerjünk, hanem azért, hogy

saját magunknak megfeleljünk.

– Sensei Barna Zsolt az Ön személyes tanítványa.

Hogyan találkoztak?

– Zsolt itt Magyarországon kezdett el a karaté-

val foglalkozni, majd az Amerikai Egyesült Ál-

lamokba utazott, hogy megkeressen. Egy nap

meglátogatta az egyik idõs Kyokushin

karatemestert, aki már nem tanított, viszont se-

gített neki megtalálni engem. Zsolt felvette ve-

lem a kapcsolatot, s ellátogatott a dojómba. Így

kezdtem el õt tanítani, és irányítottam a fejlõ-

dését.

Íme néhány bölcsesség, amelyek az edzés
folyamán hangzottak el (van mit tanulnunk
belõle!!):

– Nem az számít, hogy mit csinálsz, hanem az,

hogy mindig a legjobbat hozd ki magadból.

– Minél többet gyakorolsz, annál erõsebb leszel.

– Nem a másik az ellenfeled, hanem önmagad.

– Csak te vagy képes változtatni magadon.

– Önmagadat soha ne csapd be!

Drazsdik Éva

Fotó: Hegedûs Sándor

Karate fiataloknak, idõsebbeknek
Pár héttel ezelõtt Szegedre látogatott a
Kyokushin karate egyik doaenje, Shihan
Seiji Kanamura. A 8 danos mester humo-
rával, bölcsességével és tudásával lenyû-
gözte a tanítványokat, a senseieket és a
látogatókat. Már a mester megérkezése
elõtt érezni lehetett az izgalmat, ami a le-
vegõben keringett. Shihan nem potyára
érkezett városunkba, edzést tartott a sze-
gedi karatésoknak.

A történet 1907-ben kezdõdött. Egy hûvös

novemberi napon néhány helyi fiatal találko-

zott, azzal a nem titkolt céllal, hogy egy új

egyesületet hozzon létre, amely az elsõ a váro-

sukban…

Bíztak benne, hogy

õk is részesei lehetnek

ennek az egyre nagyobb

népszerûségnek örvendõ

sportágnak. Bíztak benne,

hogy sikeresek lehetnek.

Így született meg a

KVSC, azaz a Kolozsvári

Vasutas Sport Club, s elin-

dult egy mesébe illõ fut-

balltörténet…

A siker azonban nem

jött könnyen, sõt egyáltalán nem.

A csapat a magyar bajnokságban

soha nem ért el számottevõ sikert.

Igaz, túl sok ideje nem is volt rá,

mivel a történelem vihara – sajnos

– a határon túlra számûzte, hogy a

román pontvadászatban próbáljon szerencsét.

A sikerrel együtt a szerencse sem jött. Az idõ-

közben a CFR Cluj nevet viselõ együttes a

harmadosztályból sem nagyon tudott elõre-

lépni. A gárda korai „sikerei” az 1969-1976-ig

terjedõ román A-ligás tagságban merülnek ki,

hogy aztán újra a C-ligába süllyedjenek visz-

sza. Hogy majdnem elvesszen a süllyesztõ-

ben, hogy majdnem megszûnjön, hogy a váro-

si rivális „U” túlnõjön rajta, s hogy elkezdõd-

jön a mese…

2000-et írunk, a csapat a harmad-

osztályú bajnokira készült, amikor be-

lépett az ajtón egy bizonyos Pászkány

Árpád, ismert (és elismert) magyar üz-

letember. Nem sokkal késõbb, mint a

klub új tulajdonosa nyilatkozhatott az

õt kérdezõknek, s beszélhetett a nagy

tervekrõl. Mert tervek azok voltak,

mint az elmúlt években mindig, csak

éppen nem tett

érte senki sem-

mit. Pászkánynak

azonban nem csak

tervei voltak, nem

sajnálta sem az

idõt, sem a pénzt

ezek megvalósítá-

sához. És az álom

elkezdõdött…

A csapat, amely a Fotbal Club CFR 1907

Cluj nevet vette fel, évrõl évre feljebb lépett

a gondos munka eredményeképp. Elõbb

megnyerte a C-ligát, majd a 2004-05-ös sze-

zon kezdetén már újra A-ligás meccsre ébred-

tek a „céefer” – románul „csefere” – szurko-

lói. Rögtön az elsõ évben kiléphettek az

európai porondra, sõt az Intertotó-kupában

egészen a döntõig meneteltek, ahol csak a

francia Lens állította meg õket.

A történet viszont itt nem ér véget. 

A 2006-07-es szezonban megszerezték fenn-

állásuk elsõ bajnoki érméjét, amikor a szezon

végén a két nagy bukaresti csapat (a Steaua és

a Dinamo) mögött a harmadik helyen végez-

tek. S ekkor következett az, amire talán csak

Pászkány Árpád számított: a csapat mellé sze-

gõdött a szerencse, és 38 év után elsõ erdélyi

csapatként megnyerték a román pontvadásza-

tot, a Steauát legyõzve.

Sõt! A tulajdonos nem ezt álmodta meg, õ

többre vágyik! Egy Európa szerte elismert

egyesületet kíván teremteni, melynek van

keresnivalója az eurómilliókból gazdálkodó

nyugati egyesületekkel szemben. Hogy nem

beszél a levegõbe, arra itt az élõ példa: a „cée-

fer” bátor játékkal gyõzni tudott a római Sta-

dio Olimpicoban, ezzel alighanem az idei BL

legnagyobb meglepetését okozva.

Pászkányon nem múlik… Az a gyanúm,

hogy hallunk még róluk.

Megy még a Kolozsvár a Chelsea-hez a

Stamford Bridge-re is…

A történet folytatódhat!

Pinczés Zoltán

Fotók: internet

Szép város Kolozsvár…
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Öt év telt el azóta, hogy a Hökkentõ – a szege-

di hallgatók lapja – elveszítette legendás új-

ságíróját, sportrovatának egykori fõszerkesztõ-

jét, Pál Imrét. „Pál Imre diákújságíró volt itt

Szegeden, egyetemistaként dolgozott a Hökkentõ

lapjánál. Azt gondolom, hogy meghatározó alakja

volt akkoriban a diákújságírásnak. Tényfeltáró ri-

portjával megnyerte a Magyar Egyetemi és Fõisko-

lai Sajtó Egyesület díját. 27 éves korában egy sú-

lyos betegség támadta meg. Akkor az orvosok azt

mondták, fél év van még hátra az életébõl, de õ az

akaraterejével és a hitével két évig ki tudta cselezni

a halált, azonban 2004-ben, 29 évesen elhunyt.” –

emlékezett vissza Haág Zalán István, a Bölcsõ

címû egyetemi lap felelõs kiadója. Imi imádta

a focit, játék közben mindig a sportszerûségre

törekedett. 2005-ben barátai ezért gondolták

úgy, hogy méltó megemlékezés lenne róla, ha

minden évben átadnák a Pál Imre Fair Play-

díjat, melyet a JATE Bajnokság legsportsze-

rûbb csapata kapja.

A Pál Imre Fair Play-díj egy gálameccs ke-

retében azóta – hagyományteremtõ jelleggel –

évente átadásra kerül a Hattyas sori sportpá-

lyán. Ilyenkor az alapítók és a támogatók

(Futurope Egyesü-

let, Ages Quod Agis

Kht., Hálózat a

Szabad Informá-

cióért Alapítvány,

SZTE Polgáraiért

Alapítvány, Belve-

dere Meridionale

Alapítvány, Szege-

di Egészségügyi

Felsõoktatás Hall-

gatóiért Egyesület, Dél-alföldi

HEUrégió Pont Egyesület, SZTE

Sportközpont, Fiatalok a Dél-alföl-

di Médiában Alapítvány, Dél-alföldi

Ifjúsági Életmód és Szabadidõ Ala-

pítvány, Szegedi Pedagógusképzõ

Kar Hallgatóiért Alapítvány, Juhász

Gyula Pedagógusképzõ Kar Hallga-

tói Önkormányzat) a nyertes csa-

pattal egy barátságos meccs kere-

tében emlékeznek meg barátjukról. 

Idén a megtisztelõ címet – a hatvanezer

forintos díjjal és egy focilabdával – az I ligában

játszó Jeromos FC vehette át október 10-én.

„Újszegedi, vallásos baráti társaság vagyunk, kö-

zös plébániára járunk. Hiszünk abban, hogy a

sport közösségteremtõ erõ lehet, illetve, hogy ha úgy

játszunk, hogy figyelünk egymásra és az ellenfélre,

akkor egy újfajta mentalitást alapoz-

hatunk meg a sportban és a világban

is. Azt gondoljuk, hogy amilyenek va-

gyunk a sportban, olyanok leszünk a

világban. Szeretnénk ezt a kölcsönös

megértésen alapuló focit elterjeszteni.

Úgy vélem, hogy a Fair Play-nek is ez

a kulcsa, hogy tulajdonképpen szeretet-

tel játsszuk meg a labdát, ne legyünk

önzõek, s ne csak a

gyõzelem számít-

son.” – nyilatkozta

Csáki Pál, a Jero-

mos FC játékosa. 

A kétszer ti-

zenöt perces játék

eredménye 4 :1

lett, a Jeromos FC

javára.

A játék végén

a szervezõk és a

csapat, üdítõ és rágcsálnivaló mellett Pál Imi-

rõl szóló történeteket elevenítettek fel.

Erdei Gabi és Butora Sára

fotók: Barka Nikoletta és Hegedûs Sándor

Pénz, pénz, pénz
Szeptember végére elkészült a jövõ évi költ-

ségvetés tervezete, megérkezett a pénzügy-

miniszter bivalybõr-táskájában. Ilyenkor

persze minden ágazatot az érdekel, mennyi

lesz jövõre a „zsozsó”, ki meddig nyújtóz-

kodhat majd 2009-ben. Ami ebbõl a magyar

sportot illeti, az elõreláthatólag 14 milliárd

forint. Ezt az M1 sportmûsorában úgy haran-

gozták be, hogy nem jut kevesebb pénz a

sportra jövõre sem, mint amennyi idén ren-

delkezésre állt. És azért ez nem akármi…

De gondoljunk csak bele! Mennyi min-

dent kell ebbõl a pénzbõl finanszírozni.

Kell, hogy jusson a profi és az amatõr sport

számára. A profin belül a rengeteg államilag

támogatott szakszövetségnek, így a kézilab-

da –, a kosárlabda – vagy éppen az atlétikai

szövetségnek, nem beszélve az egyes me-

gyei szövetségekrõl. Finanszírozni kell

egyes nagy sportrendezvényeket is, mint

amilyen pl. az évrõl évre megrendezésre ke-

rülõ mogyoródi Forma-1-es futam. (2006-ban

ez 3 milliárd Ft volt.) Igaz, ezt nem számítják

bele a 14 milliárdos összegbe.  Jövõre nem

lesz ugyan olimpia, de a londoni játékokra

való felkészülés lényegében már 2009-ben

elkezdõdik, tehát ahhoz is kell támogatás. És

ott van még a sokat szidott magyar foci,

amelyben fokozatosan megjelenik a magán-

tõke is, az állam azonban még így is jelentõs

részt vállal magára a finanszírozásból.

Az elõbb felsoroltak mellett kardinális

kérdés a tömegsport és a gyermeksport tá-

mogatása is. Ezek azok területek, melyek-

nek önmagukon túlmutató jelentõségük

van. Itt dõl el, hogy egészséges, vidám társa-

dalomban élünk-e, ahol a gyermekek szá-

mára nem csak a TV elõtti szurkolást jelenti

a sport. Egy brit kutatás szerint minden

sportba fektetett font az egészségügyben 3

font megtakarítást eredményez. Hazánkra

levetítve ez annyit jelentene, hogy a sporto-

ló lakosság jelenlegi 16%-os arányának 24%-

ra való emelkedése, pusztán a táppénzki-

adások területén csaknem 6 milliárd forint

megtakarítást eredményezne.

Persze a pénz önmagában nem elég. Jó

ötletek, elképzelések és kitartó munka

szükséges ahhoz, hogy a rendelkezésre álló

összegeket minél értelmesebben lehessen

felhasználni. A rég megszûnt grundok he-

lyett - ahol annak idején Puskásék rongylab-

dával tanultak meg focizni – minden telepü-

lésen szabad, bárki számára hozzáférhetõ

zöld övezetekre lenne szükség, foci-, kosár-

vagy épp teniszpályákkal, ahol az egész csa-

lád kellemesen el tudna tölteni egy vasárnap

délutánt. Jobb helyeken ez már valóság, ta-

lán egyszer nálunk is az lesz. 

Miközben az szolgáltatja a fõ témát,

hogy Sors Tamás, a pécsi fogyatékos csoda-

fiú több pénzt kap, mint bármelyik olimpi-

konunk, és Vajda Attila jutalomösszegét a

többiekével ellentétben nem emelték, elju-

tottunk odáig, hogy már az is hír: a szakál-

lamtitkár szerint nem csökken a sport költ-

ségvetési támogatása jövõre.  

Kovács Andor

koanx@freemail.hu

Szerintem…Pál Imre Fair Play-díj
A Jeromos FC a legsportszerûbb csapat a JATE Bajnokságban
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Védõoltás: Nem

biztosít teljes védettsé-

get, mégis ez a legjobb

mód arra, hogy elkerül-

jük a megbetegedést, de

legfõképpen annak szö-

võdményeit. Az oltást

célszerû már októberben

beadatni. Ha minden jól

megy, akkor két héttel

késõbb kialakul a teljes

immunitás, ami legfeljebb ti-

zenkét, de legalább hat hónapig

jelent védettséget. Az oltóanya-

got gyógyszertárakban lehet

megvásárolni, s azt kizárólag or-

vos adhatja be. 

Természetes im-
munerõsítés: Ma már

rendelkezésünkre állnak olyan

készítmények, amiket a gyógy-

szertárakban könnyedén megvásárolhatunk, s

céljuk az immunrendszer erõsítése. Kevesen

tudják azonban, hogy egyszerû, természetes,

otthon végezhetõ módszerekkel is tehetünk

immunrendszerünk hatékonyságáért. Végez-

zünk például váltott zuhany kúrát. Vegyünk

egy forró fürdõt, majd végtagjainkat, arcunkat

csapassuk le hideg vízzel. Miután ezzel meg-

vagyunk, törölközzünk meg jó alaposan, ve-

gyünk magunkra meleg ruhákat, s igyunk meg

egy forró teát. Ha a hatást még inkább szeret-

nénk fokozni, akkor tartsunk heti egyszer sa-

laktalanító kúrát, hiszen immunrendszerünket

a helytelen táplálkozás során bevitt méreg-

anyagok is gyengíthetik. 

Oxigénregeneráló kúra: Ez már az

otthon végezhetõ kúráknál egy jóval bonyolul-

tabb, idõigényesebb eljárás, de rendkívül ha-

tékony akkor, ha betegségmegelõzésrõl van

szó. Többlépcsõs eljárás, melynek során négy-

– hat héten keresztül egy speciális vitaminkú-

rát kap a páciens, ami mellett hetente legalább

három alkalommal biciklizés közben oxigént

inhalál, majd infraszaunában pihen, végül pe-

dig egy lazító masszázst kap. 

Illóolajok: A lakás illatosításán kívül beteg-

ségmegelõzésre, légúti panaszok enyhítésére

is kiválóak a speciális gyógynövényekbõl ké-

szült olajok. Remek vírusölõ-hatású például a

kakukkfûolaj, amit célszerû lefekvés elõtt

egy nedves törölközõre csepegtetni, majd azt

a fûtõtestre helyezni. A kakukkfüvön kívül a

citrusfélék, a menták, a levendula- és az eu-

kaliptuszolaj is se-

gítségünkre lehet

az influenza elleni

v é d e k e z é s b e n ,

vagy ha már elkap-

tuk, akkor a pana-

szok enyhítésében. 

Tea: Az õszi, téli

hónapok legked-

veltebb itala. A C-

vitamin mellett a leggyakrabban a teával talál-

kozunk, ha influenzáról vagy megfázásról van

szó. Köhögésre célszerû orvosi permetfûbõl és

zilizbõl álló gyógynövényforrázatot kortyolgat-

ni, míg kezdõdõ meghûlésre a bodzavirág-tea

javasolt. Az utóbbi külsõleg is alkalmazható,

kiváló borogatás a vörös orra. 

Lábfürdõ: Egyszerû, kellemes, a megfá-

zás korai szakaszában ajánlott. Nincs másra

szükség, csak forró vízre, egy teáskanál mus-

tárporra és házi szódára. 

Fizel Nikolett

Képek: internet

Közeleg egy, az eddigieknél jóval veszélye-

sebb influenzajárvány – adta hírül a közel-

múltban Berencsi György, az Országos Epi-

demiológiai Központ virológusa. A járvány

azért lehet fenyegetõbb, mint a korábbiak,

mert egy új típusú vírusról van szó, s az em-

berek szervezete nincs felkészülve rá, így

több megbetegedésre lehet számítani. Féle-

lemre azonban semmi ok, ha idõben cselek-

szünk, minden esélyünk megvan arra, hogy

egészségesen átvészeljük ezt az idõszakot.

Kerüld ki az

Láttad már az EHÖK elnökérõl készült
legújabb videónkat?

www.hokkento.hu

VIII. Igazság
Mut a gyengédség, a türelem és a

mértékletesség istennõje. Ne várj

csodákat az új évektõl, az emberek-

tõl, a sorstól, a világtól. Csodák nin-

csenek! Ha mégis, akkor élned kell

a csoda adta lehetõséggel. Ne higgy

bennük, hanem támaszkodj rájuk.

Ahol azt hitted, neked már a fû sem

nõ, 7 év eltelte után fordul a kocka. 

A sziklából nemhogy fû, hanem gyö-

nyörû virág fakad – NEKED! Isten

szeme mindent lát és az igazság vak. Micsoda

értékes ellensúly az egyensúlyban!  Az igaz-

ság odaát van. Hol van az odaát? Az igazság-

ban, a boldogságban. Hol van a boldogság?

Pénzben, szeretetben. Mi kell a bol-

dogsághoz? Pénz? Igazság? Szere-

tet? Múlandók. A pénzt elköltöd, az

igazságod holnapra haszontalan

szélmalomharcnak tûnik. Szeretet-

bõl lehet megszokás és gyûlölet is.

M ú l a n d ó k . É s a b o l d o g s á g ?  

Múlandó. És, te? Múlandó, halan-

dó. Nézd a napot! Mindenkire

egyformán süt. Boldogra, boldog-

talanra, halandóra, halhatatlanra. Te reád

is. Egy darabig. Hm... És?

Gyõri-Farkas Zsuzsanna

Tarot-meditáció

Influenza év-
számokban

1918 – Kitör a spanyolnátha. Világméretû

járvány, közel 50 millió halott.

1933 – Az emberi „A” típusú influenzavírus

izolálása.

1940 – Az influenzavírus kitenyésztése csir-

keembrióban.

1943 – Létrehozzák az elsõ influenza elleni

inaktivált teljesvírus-vakcinát, amelyet az

Egyesült Államok hadseregében alkalmaz-

nak elsõként.

1950 – Megkezdõdik az influenza elleni ol-

tóanyag gyártása.

1957 – Megjelenik egy új influenza-altípus,

az ún. ázsiai influenza.

1968 – Feltûnik egy újabb altípus, a hong-

kongi influenza.

1976 – Nemzeti oltási kampány az Egyesült

Államokban. Az „alegység”-vakcinák kifej-

lesztése.

1990-es évek eleje – Új technológia létre-

hozása, mellyel lehetõvé válik a vírus szö-

vettenyészetekben való szaporítása.

influenzát 
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Mindketten erõs nõk voltak, olyanok, akiket

nem könnyû irányítani. Napóleont gyakran

vették körül hasonló vehemenciával megál-

dott hölgyek, õ maga azonban nõgyûlölõ volt.

Ennek oka valószínûleg az lehetett, hogy kül-

lemre cseppet sem tartozott a délceg férfiak

közé, fiatalkorában emiatt több kudarc is érte.

Hatalma növekedésével azonban egyre daliá-

sabbá és daliásabbá vált, legalábbis a nõk sze-

mében. Fehér ember azonban nem felejt –

mint ahogyan Napóleon sem – hanem inkább

bosszút áll a korábban elszenvedettekért. A fe-

hérnépet megvetette, undoksága legendás

volt. Egyik alkalommal például a következõ-

képpen üdvözölt egy nõt: „Hölgyem, nekem

azt mondták, hogy ön csúnya. Nyilván nem

túloztak.” Hívei azonban hõsként tisz-

telték, többek között a férfiasságáért,

és azt híresztelték róla, hogy „olyan

nagyszerû szeretõ, mint amilyen nagysze-

rû hadvezér”.

A 32 éves, özvegy Josephine-nel

1795-ben találkozott elõször a fiatal, még csak

26 éves Napóleon. A nõ, aki meglehetõsen bo-

hém életet élt, viszonyt tartott fenn több jeles

politikussal, és elcsavarta a kis káplár fejét.

Egy évre rá feleségül is vette Josephine-t, az

egyetlen nõt, akit életében igazán szeretett, s

aki „a korzikai” nehéz természetét kordában

tudta tartani.

A nászéjszaka valószínûleg örökre emlé-

kezetes maradt mindkettejüknek, történt

ugyanis, hogy az ifjú ara kutyája, Fortuné ép-

pen akkor harapta meg Napóleont, amikor az a

lehetõ legközelebb került Josephine-hez. 

A kutyus gazdája védelmére kelt, amikor a

meztelen Napóleon „támadásba lendült”.

Az emlékezetes kaland ellenére azonban

Bonaparte több alkalommal is nyilvánosan di-

csérte hitvesét, például a következõ szavakkal:

„szellemes és könnyed, és a legkedvesebb személy a

világon”. Mindemellett azonban gyakran és

kendõzetlen õszinteséggel mesélt nõügyeirõl,

de Josephine sem volt a hûség mintaképe.

Többször becsmérelte férje ágybéli képessé-

geit, azt hangoztatta, hogy Napóleon a háló-

szobában „semmire sem jó”. Ennek ellentmond

azonban egy levél, melyben a csatából lassan

hazatérõ Bonaparte arra kéri hitvesét, hogy ne

mosakodjon meg.

Hogy megmosakodott-e, nem tudjuk,

mindenesetre a házasság lassan a végéhez kö-

zeledett, hiszen Josephine nem volt képes

gyermeket szülni Napóleonnak. Részt vett

egy termékenységi gyógykúrán is a cél érde-

kében. Egy szerencsétlen alkalommal azon-

ban leszakadt alatta az erkély, sérülései miatt

pedig még kisebbre redukálódott a gyermek-

áldás esélye. A kis káplár nagy álmához, a di-

nasztiához azonban elengedhetetlen volt a ré-

g e n v á r t

fiúörökös.

E g y e t l e n

m e g o l d á s

kínálkozott, el-

válni Josephine-

tõl, és feleségül

venni valaki mást.

Így került a képbe

Mária Lujza, I. Fe-

renc Habsburg

uralkodó lánya.

Ez a frigy

nem szerelembõl

kötetett, csupán

politikai okok ját-

szottak szerepet

benne, a francia-

osztrák kapcso-

latok erõsítését

s z o l g á l t a .  

M á r i a

Lujza kényszer-

bõl lett Napóleon fe-

lesége, s házasságuk alatt

mindvégig undorral viseltetett iránta.

Napóleon az esküvõt meg sem várva érkezõ

menyasszonya elé lovagolt, s nyomban meg-

tartották a nászéjszakát.

Az új ara a nép, illetve Bonaparte köz-

vetlen környezete számára sem vált soha

rokonszenvessé, arroganciája miatt totális

ellentéte volt a rokonszenves, segítõkész

Josephine-nek. Mellette áll azonban a tény,

hogy hamarosan gyermeket szült Napóleon-

nak, aki érdekes módon – míg elsõ feleségét

állandóan csalta – elmondása szerint Mária

Lujzához mindvégig hûséges maradt.

1814-ben Napóleon elbukott. Elba szige-

tére számûzték, s többé nem találkozott máso-

dik feleségével. Josephine azonban kitartott

volt férje mellett, követni akarta a szigetre, ha-

lála azonban megakadályozta ebben. Amikor

Napóleon visszatért, órákra bezárkózott abba a

szobába, ahol kedvese meg-

halt. Hogy a szobában

m i t ö r t é n t , a z t

nem tudjuk, min-

denesetre könnyes

szemekkel

látták vi-

szont Bo-

napar-

t e - t ,

a k i

m é g

h a l á l a

p i l l a n a t á -

ban, Szent Ilona

szigetén is Jose-

phine arcképét

nézegette.

Fizel Nikolett

Képek: internet

Minden sikeres férfi mögött egy nõ áll.
Vagy kettõ. Olykor több. Napóleon
sem volt ezzel másképp, hivatalosan
két nõ állt mögötte. Hivatalosan kettõ.
Szeretõit összeszámolni aligha lenne
elég az egyik kezünk. Õk azonban
vesszenek most a múlt homályába, s
hulljon le a lepel Josephine-rõl és
Mária Lujzáról.

Egy férfi – két nõ
avagy a kis káplár és feleségei
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Története messze, az ókorba nyúlik vissza,

amikor csak és kizárólag az elõkelõk viselhet-

ték. Késõbb is jellemzõen a nemesi származá-

súak fején találkozunk vele, de ekkor már bár-

ki hordhatott kalapot. Rengeteg fajtája

létezik, s állandóan változik az, hogy ép-

pen melyik van divatban. A 15-

17. században kedvelt viselet

volt a barett, a francia forra-

dalom idején pedig a frí-

giai sapka vált népszerû-

vé. Bár a cilindert már a

16. században is hordták,

igazán csak a 18. század-

ban került elõtérbe. Ma, ér-

dekes módon, a legismertebb

divatházak kollekcióiban rene-

szánszát éli a vadászkalap, amit fér-

fiak és nõk egyaránt szívesen viselnek.

A klíma, a földrajzi helyzet, a hagyomá-

nyok is meghatározzák a népek kalapviselé-

si szokásait. A fez például a Közel-Kelet és

a Balkán népeinek jellemzõ fejfedõ-

je, ami a 15. század végén Dél- és

Délkelet-Európában is elter-

jedt. Csonkakúp alakú, ka-

rimátlan kalap, tetejérõl

bojt lóg le. A barett általá-

ban bársonyból készült, s a

fejnél szélesebb, különbözõ faj-

tái ismertek – attól függõen, hogy me-

lyik társadalmi csoportnak készültek.

A magyar népviseletben is számos

kalapfajta létezik. Találkozhatunk pél-

dául pörgekalappal, kanászkalappal,

amik nemezbõl készültek, de a Kos-

suth-kalap is kedvelt volt egykoron.

Hazánkban általában kalapot csak

a férfiak viseltek, a mezõvárosi

lakosság körében pedig csak a

18. században terjedt el.

Változnak az idõk, ma már a nõkön

gyakrabban látni kalapot, mint a férfia-

kon. Feltûnõ, színes, magabiztos-

ságot kölcsönöz viselõjének.

Formáját tekintve a választék

hatalmas, nem mindegy azon-

ban, hogy milyen alakú kala-

pot hordunk és hogyan. Ha

valakinek négyszögletes az ar-

ca, akkor viselje ferdén, így a

kiugró csontok láthatatlanná vál-

nak. A nagy orrot is eltüntethetjük,

a széles arcon pedig korrigálhatunk, ha

nem húzzuk le a homlokra a fejfedõt. Hosz-

szúkás arcforma esetén kerüljük a ma-

gas kalapformát, inkább viseljünk

alacsonyabb kalapot. Ennél is fon-

tosabb azonban az, hogy fejfedõnk

illeszkedjen öltözékünk többi da-

rabjához, és nem utolsó sorban a

személyiségünkhöz.

A kalap azonban nemcsak az

idõjárás viszontagságai ellen véd

és öltöztet, de praktikus is. Ha

nincsen kedvünk órákat bí-

belõdni a hajunkkal, akkor

egyszerûen csak fogjuk ösz-

sze, kapjunk fel egy kalapot,

és már indulhatunk is a dol-

gunkra - akár az alábbi sorokat

dudorászva: „Kalapom-pom-

pom, kalapom-pom-pom, a sze-

membe borítom”.

Fenyvesi Gréti

Képek: internet

„A Hold a lélek tükre”

(Kathie Kai-Thian)

A holdhoroszkóp MINDEN-

KINEK szól! Nem csak az

aktuális kiemelt jegyeknek,

mivel a Hold mindenkire ha-

tással van, a hangulatunkra, a közérzetünkre,

a dolgokhoz és az emberekhez való hozzáál-

lásunkhoz, ezáltal minden tevékenységben

kifejti a hatását.

Október
27., 28.
A kapcsolatok napja ez: esetleges régen elfe-

ledett ismerõseinket, vagy azokat, akikkel

már régóta szeretnénk beszélni, de „valahogy

mindig elmaradt”, érdemes most megkeres-

ni. Sokat jelenthetnek majd a késõbbiekben. 

29., 30.
Pihenõnap, értékeljük át az eddig történte-

ket, vagy esetleg az eddigi életünket. Ha

változni szeretnénk, most döntsük el, hogy

milyen irányban, és azt is, hogy miben. 

31.
Költözz ma vagy esetleg holnap, mert most

nagyon szerencsés hozzá a csillagok állása.

Minden új dolognak kedvezhet a mai nap. 

November
1., 2.
Folytasd az új dolgok felkutatását és kipró-

bálását. Nem lesz belõle semmi baj!

3., 4., 5.
Egy elõrelépési lehetõség várható ebben a

három valamelyikén, különösen akkor, ha

már régóta tevékenykedsz az ügyön. Hasz-

náld ki a kínálkozó lehetõséget, baj úgysem

lesz belõle, ha nem a megfelelõ, akkor még

idejében tudsz majd váltani.

6., 7.
A megszilárdítás napjai ezek. Tehát minden

olyan dologgal vagy személlyel kapcsolatos,

akiket meg szeretnél tartani az életedben.

Magától semmi sem biztos, tenni kell azért,

hogy az életed részévé váljanak. 

8., 9. 
Tökéletesen kedvez ezen két nap bármelyi-

ke, hogy felkeresd a „lelki szemetesládád”.

Vagy, ha esetleg te vagy ebben a szerepben,

akkor bátran engedj teret azoknak, akik fon-

tosak számodra.  

10., 11.
Ne akarj mindig mindenkinek megfelelni, bé-

két kötni meg fõleg ne. Ha valaki menni akar,

akkor hagyni kell, had menjen. Mindig lesz va-

laki más is, akinek elmondhatod a gondjaidat. 

12., 13.
Pénzügyek lebonyolítására kedveznek ezek

a napok. Ha valamilyen hivatalos ügyed van,

könnyebb ezeken a napokon elintézni.

14, 15, 16

Hosszabb idõt kívánó események, ügyek in-

tézésére kell koncentrálni. Azokra a dolgok-

ra, amelyeket régóta nem sikerült elintézni,

de már nagyon szorít a határidõ.

(abroxo@citromail.hu)

Holdhoroszkóp

Szekerczés
Norbert

„… s várt õsszel, nyáron és tavasszal

Írta Kosztolányi Dezsõ A kalap címû versé-
ben. A mondat helytálló, kalapot valóban vi-
selhet az ember õsszel, nyáron, tavasszal, ta-
lán még télen is. A kalap jó, a kalap hûséges,
a kalap melegen tart vagy éppen véd tõle, és
nem utolsó sorban öltöztet.

a jó kalap, a jó és hûséges kalap.”
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A megfejtés 

Panait Istratitól származó szállóige 

Beküldési határidõ:

2008. november 6.

A helyes megfejtõk között a

tegyükfelhogy zenekar CD-jét és

Hökkentõ pólót sorsolunk ki.

Elõzõ rejtvényünk megfejtése:

„Az ember hasonlatossá válik

ahhoz, amiben gyönyörködik”

tegyükfelhogy CD-t nyert:

Tóth Anikó Mónika

Hökkentõ pólót nyert:

Papp Melinda és Siklósi Melinda

Gratulálunk!

(Az ajándékok átvehetõek szerkesztõ-

ségünkben munkanapokon 10-14-ig) 

REJTVÉNY

Kezdeményezésünk
támogatói

A lap az Európai Unió 
támogatásában részesül

A HÖKKENTÕ
a Magyar Egyetemi 
és Fõiskolai Sajtó

Egyesület tagja

Várjuk azon olvasók fényké-
pes receptjeit, akik elég bátor-
sággal rendelkeznek ahhoz,
hogy megosszák „konyhamû-
vészetüket” másokkal is .  
A lapban megjelent receptek
tulajdonosai Hökkentõ póló-
val gazdagodnak. A recepte-
ket fényképpel együtt a követ-
kezõ e-mail címre várjuk:
hokkentorecept@freemail.hu.

Lencseleves

Hozzávalók:

– 50 dkg lencse

– 20 dkg füstölt hús vagy sonka

– 1 fej vöröshagyma

– 2 db répa

– Kolbász (ízlés szerint)

– 1 db paradicsom

– 1 db paprika

– 1 pohár tejföl

– olaj

– pirospaprika

– só, bors

A lencsét körülbelül három órával

a fõzés elõtt beáztatjuk. A hagy-

mát feldaraboljuk, majd kevés

olajon addig pároljuk, amíg arany-

barna nem lesz. Hozzáadjuk a pi-

rospaprikát, majd felöntjük víz-

zel. Leghamarabb a felkockázott

füstölt húst vagy sonkát rakjuk

bele, majd folyamatosan tovább

ízesítjük. A répát, a paradicsomot,

a kolbászt és a paprikát apróra

vágjuk, és hozzáadjuk a készülõ

leveshez. Ízlés szerint sózzuk,

borsozzuk. Ha az alapanyagok pu-

hára fõttek, a tejfölre teszünk pár

kanállal a levesbõl, majd folyama-

tos kavargatás mellett beleöntjük.

Újraforrás után tálaljuk.

Tésztasaláta

Hozzávalók:

– orsótészta

– 1 konzervkukorica

– 1 db alma

– 4 db tojás

– 1 db tejföl

– majonéz

– mustár

– cukor, só, bors

Miközben a tészta és a tojás fõ, az

almát apróra vágjuk, és a kukori-

cával együtt egy tálba öntjük. 

A tejfölt a majonézzel és a mus-

tárral elkeverjük, borssal, sóval és

kevés cukorral ízesítjük, míg tar-

tármártást nem kapunk. Az elké-

szült tojásokat megpucoljuk, ap-

róra vágjuk, hozzáadjuk az

almához és a kukoricához. Ha a

tészta megfõtt, leszûrjük és elke-

verjük a már elkészített alap-

anyagokkal. Végül ráöntjük a tar-

tármártást és tálaljuk.

Migi és Niki

ANTALL JÓZSEF

ALAPÍTVÁNY

Fakanál a kézbe
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Lapunkat rendszeresen szemlézi

Magyarország legnagyobb 

médiafigyelõje az

Hökkentõ – A szegedi hallgatók lapja • Fõszerkesztõ Rácz Bea • Fõmunkatársak F. Szél Ildikó és Bíró Csaba • Munkatársak Balázs Marietta

(film, színház), Boros Tamás (szösszenetek), Fizel Nikolett (bájital), Hegedûs Sándor (fotó),  Kovács Andor (sport), Pál Imre, Székely László (nézõpont)

• Korrektúra: Török Rozália • Hirdetés Butora Sára 70/56-71-994 és Alattyányi István 30/40-37-963 • Felelõs kiadó Forró Lajos

Szerkesztõség és Kiadóhivatal 6725 Szeged, Boldogasszony sgt. 6., telefon/fax: 62/544-759 • Drótposta hokkento@freemail.hu • Kiadja a Fiatalok a

Dél-alföldi Médiában Alapítvány • Tördelés és nyomdai elõkészítés SPFO • Borítóterv Márok Attila • Megjelenik 6000 példányban • Lapengedély
száma 75.672/1997 • Nyomda Bába és Társai Kft. 62/464-015 • Lapalapítók: Forró Lajos és Jancsák Csaba • A megjelent hirdetések tartalmáért fele-

lõsséget nem vállalunk! • Lapunk elõjegyezhetõ a szerkesztõség címén: 205 Ft/szám. • A lap megjelenését az Európai Unió és a Mobilitás Ifjúsági Szol-

gálat, a JGYPK Hallgatói Önkormányzat és a SZEPA Alapítvány támogatta • ISSN 1585-1605
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Gyógy-szertár

SZAKÉRTÕNK: 

DR. SZEMERÉDI ISTVÁN

Influenza
A WHO infektológusai a legújabb influenza

vírusokra hívták fel a figyelmet a legutóbbi

kongresszusokon. A többes szám nem vélet-

len.  Három vírustörzs jelent meg, melyek el-

len nincs védettségünk. A XX. század  két

nagy influenzajárványa a 20-as években a hí-

res-hírhedt „spanyol nátha”, mely közel 20

millió áldozatot követelt, majd a 70-es  évek-

ben a hongkongi járvány, ami sokkal eny-

hébb lefolyású volt.

Mint eddig is, oltóanyag rendelkezésre áll az

új vírustörzsek ellen! Elölt vírusokat tartal-

maz, így az oltás veszélyessége, mellékhatása

gyakorlatilag elhanyagolható. Tudniuk kell,

hogy önmagában az oltás szövõdménye lé-

nyegesen enyhébb, mint magának a beteg-

ségnek a szövõdményei.

Az utóbbi években nem volt tömeges meg-

betegedés. Egyre kevesebben oltatták be

magukat, így nincs igazán védettség, de a

szervezet általános immunrendszere készen

áll bármely kórokozó elleni küzdelemre.

Az influenza tünetei: általános gyengeség,

izom- és végtagfájdalmak, fejfájás, magas láz.

Megelõzése a védõoltás, specifikus kezelése

nincs. Tüneti terápiát alkalmazunk, fekvés,

nagy dózisban vitaminok, lázcsillapítás, bõ

folyadékfogyasztás. Egyszerû esetekben 5-7

nap alatt meggyógyul a beteg.

Szövõdmények: A legveszélyesebb a köz-

ponti idegrendszert érõ káros hatás, agyhár-

tya- és agyvelõgyulladás. Megbetegedhet 

a szívizom, a szívbillentyûk, az ízületek, a

vesék ...

Amennyiben a paciens nem óhajtja felven-

ni a védõoltást, igyekeznie kell, hogy szer-

vezete a járványos idõszakban „csúcson” le-

gyen, a sportos, egészséges életet élõ fiatal

szervezetnek a legerõsebb a természetes

immunitása.

A védõoltás ára várhatóan 1000 Ft körül lesz,

bizonyos betegségek, gyógyszerszedés ese-

tén térítésmentesen is beadhatjuk.

Várom kérdéseiket és javaslataikat a
drszemeredi@t-online.hu -n.

A hallgatók a házi- és szakorvosi ellátást

szakrendelõnkben vehetik fel az oltást.

Horoszpók
2008. szeptember 15. – október 15.

Készítette: 
Gyõri-Farkas Zsuzsanna,

kineziológus, természetgyógyász

Nyilas – Fizikai munka a látóhatáron. Cipeke-

dés, helyválasztás, helyváltoztatás. Egy új kezdet.

Új alapok. Új lehetõségek. Morgós vagy, de bizako-

dó. Nem mehetsz a saját fejed után, ahogyan azt te

szeretnéd. Függsz a pénztõl. No, meg a párodtól.

Lesz ez mégy így se! Vagy mégis?! 

Bak – A sértõdés veszteséget hoz és növeli a

kilóid számát. Hihetetlen. Új élet kellene? Ahhoz

elõször meg kell halni. Melyik dimenzióban is?

Életed vonata mindig elõre megy. A kisiklás Maya.

Kérj segítséget! Indíts topikot.

Vízöntõ – A boldogságtól sírsz. Rátalálsz a

neten egy öngyógyító technikára. Ami eddig meg-

oldhatatlannak tûnt, elillan, mint a kámfor. Boldog-

ságod másik forrása a folyamatosan áramló pénz,

ami szinte tengerként ömlik ki szekrényedbõl. 

Kánaán. Végre! Titok. Rájössz, hogy az univerzum

nagy szociális gondozó, és te is a kegyeltje vagy.

Halak – Folyamatosan érkezõ vibráló lehetõ-

ségek ostoroznak. Nem gyõzöd elfogadni õket, és

élvezni az áldásos hatást. Amire vigyázni kell, az a

szétszórtság látszata. Pedig te csak fogadod, és élsz

vele. Másoknak ez soknak tûnik. Ne törõdj vele!

Szeresd õket.

Kos – A feladat nem egyszerû. Elháríthatat-

lan, és meg kell oldanod. Szenvedések vígjátéka.

Csak magadra számíthatsz. Általában mindig. Ter-

vezd meg lépésenként, szedd szét napokra, rágd

meg, köpd ki, és oldd meg. Menni fog. Elsõ látás-

ra nagy csak!

Bika – Vonzod a hülyéket. Á, dehogy, csak egy

kis kiegyenlítõdés kell. Már nagyon okos vagy, és

mindent jól csinálsz. Az a kemény, saját magad felet-

ti uralom, tartás vonzza õket, mint legyeket a csiriz!

Nem látják, érzik és hallják a megválaszolatlan kér-

déseidet. Októberi nyaralás, hétvége, wellness…

Ikrek – Megfeszített tempóban dolgozol. 

Az eredmény kétes kimenetelû. Gondolkoztál már

azon, hogy jó-e ez neked? Most kell elkezdeni,

most kell váltani, most kell kivonni az energiáidat,

amíg nem késõ. A sikerélmény, anyagi elismerés a

méltóságteljes kivonulás komolyan foglalkoztat-

nak. Szeress, és szeretkezz! Ja, és szeresd a növé-

nyeket is. Kék színû virág…

Rák – Minden izgalommal tölt el. Sok a „de”

és sok a mi van akkor? Sorsod múlik rajta. Jó sor-

sod. Vizualizáld kívánságod szerint. A „mozizás”

meghozza az eredményt. Nem baj, ha nem hiszel

benne. Csak képzeld, el mintha már a tied lenne,

képileg is, érzésileg is. Ez még nem boszor-

kányság.

Oroszlán – Újra kell tanulni járni. Nem a föld

az új, hanem te születtél újjá. A világ körülötted

megannyi csodával és megtanulható új információs

rendszerekkel kecsegtet. Micsoda érzelmi és értel-

mi kihívás! Szereted! A ráfordított idõ és figyelem

ezerszeresen fog majd megtérülni. Kaland és extá-

zis. Szellemi, érzelmi, kaland.

Szûz – Ellep a gazdagság. Remélem vettél lot-

tót. Az sem baj, ha a családodban nyer valaki és sok

pénzt ad neked. Jó érzés, ha „csak úgy” kapsz

pénzt valakitõl. Mingyá rózsaszínûbb a világ.

Mingyá több a gondolat. Mingyá vidámabb az élet.

Mingyá minden! Mingyá!

Mérleg – Úgy érzed, inog a léc. Milyen léc? Már

régen nincs is! Azok a követelmények, amik voltak,

már megváltoztak. Neked kell követni a változásokat.

Ha nem bírod követni õket, akkor van a követhetet-

lenség. Nem kerül ez a fejedbe. Még nem.

Skorpió – Az élet filozófiája nagyon egyszerû.

Teremts, értékesítsd, használd, és utána újra teremts.

Hogyan jöttél rá? Ki mondta? Hol volt a rejtett kame-

rád felszerelve? Honnan tudod? Hehe! Mindig is tud-

tad! Kamatoztasd ezt a tudást. Saját javadra. Minden-

ki javára.

A Hökkentõben most elkészítik neked
az Ascendens leírásodat. Az Ascendens
meghatározza viselkedésünket, külsõ
megjelenésünket, egyes tulajdonságain-
kat. Nem kell mást tenned, mint elkül-
dened a születési adataidat (születés he-
lye, év, hónap, nap, lehetõleg pontos óra
és perc), és egy becenevet, amirõl ma-
gadra ismersz.

A cím: hokkento-jell@freemail.hu

Jelige (Becenév): BP

Napjegy (általános jellegû): Nyilas

Ascendens (a viselkedésünk meghatározója):

Mérleg

Holdjegy (az érzelmi élet meghatározója): Halak

Jellemzés:

Barátságos, fontosak számára a társas kapcsola-

tok, nagyon társaságcentrikus, ugyanakkor fon-

tos számára a személyes szabadságának megõr-

zése is. Toleráns, és ezt másoktól is elvárja.

Nem mindig szeret a földön járni, a min-

dennapok nem foglalkoztatják annyira, mint

az elvont dolgok. Szívesen tanul, de csak azt,

ami érdekli. Ugyanezeket szívesen is okítja,

ha mást nem, akkor a baráti körét. Szeret

utazni, mind külföldre, mind belföldre.

Természete kissé könnyelmû, de igyek-

szik harmóniára törekedni. Hangulatát egy

váratlan vitával pillanatok alatt tönkre lehet

tenni. Nem szereti a konfliktusokat, ezért

gyakran el is kerüli inkább ezeket a helyzetet.

Fontos számára a külseje – és a divat is

–, nagyon ad arra, hogy mit gondolnak róla,

de arra még inkább, hogy csak pozitívumo-

kat. Szereti a dicséretet, és szeret a társaság

központjában lenni.

Érzelmi életben nagyon ambivalens,

képes meghatódni is és „megkeményíteni

is a szívét”. Sokszor azonban hajlamos má-

sokat megtéveszteni, de saját magát bizto-

san. Szeret álmodozni, és elmerülni belsõ

világában.
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Ascendens számítás!

F a z s u 8 @ g m a i l . c o m

Szeretnél többet tudni magadról?
É r d e k e l  a  h o r o s z k ó p ?

6725 Szeged, Korda u. 18.
Telefon: 06 (62) 444-493

Kérjük elõzetes bejelentkezésüket!
A JGYPK és a BTK nappali ta-
gozatos hallgatói részére járó-
beteg ellátást nyújtunk.
Ellátások: háziorvosi, bõrgyógyá-
szati, urológiai, nõgyógyászati,
fül-orr-gégészeti, sebészeti, psychi-
átriai, neurológia, valamint EKG,
vizeletvizsgálati ellátások. Gyors-
labor. Holter monitor.

Dr. Szemerédi Orvosi Kft.

Láttad már a EHÖK Gólyatábori Roadshow afterPartyn készült videót? Nézd meg! www.hokkento.hu



A NÖVÉNYTAN ALAPIAI
Unil'i ' /A on hallgatók szamara 

kincsek íren

A 6.000,-Ft-os 1 ANK Ö N\ V IÁM O G A1 ÁS • beváltható a Szegedi Tudományegyetem  
JGYP Kar Juhász Gyula Felsőoktatási Kiadó boltjaiban.

Hatalmas akciós könyvkészlet (800-féle leárazott könyv, 100,-Ft-os könyvek).

Mennyiségi analitikai 
gyakorlatok

Kkajcsi Attila: 
Kísérletvezérlés 
és adatelemzés 
a kognitív tudományban

Szegedi Kgyetemi Kiadó 
Juhász Gyula 
Felsőoktatási Kiadó 
Szeged, 2008 
Ár: 3.780,-K t

-  Egyetemi jegyzetek teljes választéka (JatePress, Polvgon)
-  Internetes könyvrendelési lehetőség 80 000 féle könyvből 

5 nagykereskedés kínálatából, rövid határidővel
-  A keresett könyvek beszerezhetőségéről azonnali, 

korrekt tájékoztatás
-  Fénymásolási lehetőség támogatás terhére
-  5 perc séta a TIK -tól és a kari épületektől 

(TT1K, BTK, ÁJK)

Matt vas sor 10.
(az SZTK Sportközpontban 

a X. épületben) 
Nyicvatartás:

H P.: 8 .30- 12.30 óra

Boldogasszony sgt. 6.
(a JGYPK Kar épületében, 
a belső udvari pincebolt) 

Nyitvatartás:
H-CS.: 8-16 óra, P.: 8-13 óra

KAkoia Mi Lamíalos 
Andhií -  Oajdámí 
Sciirantz Krisztina -  
Knyiídi Éva Anna -  
Oomki András:

Menny iségi analitikai 
gyakorlatok
Juhász Gyula 
Felsőoktatási Kiadó 
Szeged, 2008 
Ár: 2.428,-Ft

Kincsők litií.v 
A növénytan alapjai -  
Tanító szakos hallgatók 
számára

Szegedi Egyetemi Kiadó 
Juhász Gyula 
Felsőoktatási Kiadó 
Szeged, 2008 
Ár: 2.713,- F t

Mihály Ii.i.iís -  
MiiiAia Pétiír:
Vezérfonal szegedi 
városnézésekhez

Szegedi Egyetemi Kiadó 
Juhász Gyula 
Felsőoktatási Kiadó 
S zeg ed ,2008 
Ár: 2.382,-Ft

KozmAcs IstvAn -  
Sipflcz Katalin: 
Uralisztika

Szegedi Egyetemi Kiadó 
Juhász Gyula 
Felsőoktatási Kiadó 
Szeged, 2008 
Ár: 2.975,- F t
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Legyen a vendegünk egy latasvizsgalatra 

a LÁTÁS HÓNAPJA alkalmából 
a Széchenyi tér 5. szám alatti üzletünkben.

Minden kedves vásárlónkat engedményekkel, vagy 

vásárlási utalvánnyal lepjük meg az akció ideje alatt

Kárászu. IS . • Telefon: (62) 424-608 • Nyitva: h é tk ö z n a p  9 .15 -18 , sz o m b a t  9.15-13 óráig 

Széchenyi tér 5. • Telefon: (62) 424-268 • Nyitva: h é tk ö zn a p  9 .1 5 -1 8  ó rá ig

Az akció részleteiről érdeklődjön üzleteinkbenI
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Bármelyik híváson
múlhat a jövőd

Telefonálj hálón belül

18 F T / P E R C - é r t .

dumáld le az 1300 Ft -os havidíjad, 
és ragadj meg minden lehetőséget!

djuice Free Generation
Csapj le rá ha még nem vagy 26, és élvezd amíg csak akarod!

Samsung  E210
Free Generation  c so m a g b a n :

m , y . 'W W W
SAMSUNG

2 ÉVES HŰSÉGNYILATKOZATTAL

djuice

A djuice Free Generation új számlás tarifacsomagra 2008. okt. 2. és 2009. jan. 31. között lehet előfizetni. Az előfizetés feltetele hogy az előfizető 
¡Séves kor alatt legyen. A készülékajánlat 2008. okt. 2. és nov. 2. között érvényes. Egy előfizető nevére összesen 2 djuice Free Generation számlás 
előfizetés vásárolható. Az 1300 Ft-os havidíj 100%-ban lebeszélhető minden belföldi mobil- és vezetékes irányba A 18 Ft-os percdíj hálózaton belül érvényes, 
más belföldi mobil- és vezetékes hálózatba történő hívás esetén a percdíj 36 Ft, minden időszakban. A készülék csak Pannon SIM-kartyaval használható. 
A tarifacsomag további részleteit keresd a Pannon üzletekben, a www.djuice.hu-n és a 1220-as telefonos ügyfélszolgálati számon.

http://www.djuice.hu-n

